
معاون امور عمرانی استانداری قم با تاكید بر تامین ایمنی شهروندان در طراحی پروژه های ترافیكی گفت: ایمنی شهروندان 
را فدای هزینه ها و سرعت اجرای پروژه نمی كنیم و امنیت در عبور و مرور برای ما یك اولویت اساسی است.

مهندس محسن بهشتی روز گذشته در پنجمین جلسه شورای هماهنگی ترافیك استان قم از تصویب كلیات طرح تقاطع 
غیر همسطح كمربندی امام علی )ع( با بلوار عمار یاسر خبر داد و اظهارداشت این تقاطع به صورت دو سطحی و با اجرای رمپ 
و لوپ شبدری كامل بلوار عمار یاسر را در سطح صفر پس از گذر از آزاد راه قم-كاشان به آزاد راه جدیدالاحداث قم-گرمسار 

متصل خواهد كرد و كمربندی امام علی )ع( نیز در سطح 1+ به صورت روگذر اجرا می شود...
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كمیسیون حقوقی و نظارت شورای شهر قم اعلام كرد

تئاتر 200 میلیونی
قانونی است!

پرداخت 200 میلیون برای اجرای تئاتر اولویت چندم شهرداری است؟!

سهم هنرمندان قمی از این حاتم بخشی ها چقدر است؟

200 میلیون هزینه ساخت فیلم سینمایی است نه اجرای تئاتر!

با تحقیقات پلیس فتا استان قم متهم اعتراف كرد :

حمله مجازی به رئیس دانشگاه قم
معاون امور عمرانی استانداری قم:

ایمنی شهروندان را فدای سرعت
 اجرای پروژه نمی كنیم

مدیركل پدافند غیرعامل استان خبر داد:

ایجاد سایت های پرواز تفریحی در قم

2

2

2

برجام در مسیر انجام

دی ماه »حساس« 
هسته ای برای 
ایران و 5+1 

دلواپسان یا موافقان توافق

چه كسانی به مجلس 
راه می یابند؟ 

جهانگیری: اهمیت این پرونده در روشن شدن 
ابعاد پنهان آن است

پشــت پــرده 
بابک زنجانی

پرونده چندین ساله هسته ای بعد از ماه ها مذاکره فشرده در 
دولت یازدهم بالاخره به سرانجام رسید و توافق به دست آمده 
نیز تصویب شد. با صدور فرمان باراک اوباما رئیس جمهوری 
ایالات متحده و بیانیه مشترک ایران و اتحادیه اروپا، گام نهایی 
برای تصویب آن برداشته شده و حالا در انتظار رسیدن روزی 
است که همه تحریم ها لغو شود. براساس آنچه تا امروز از سوی 
مقامات داخلی و غربی عنوان شده، آن روز موعود بعد از گزارشی 
که آژانس بین المللی انرژی اتمی در نیمه دسامبر)26 آذر( به 
شورای حکام می دهد، فراخواهد رسید اما در این میان برخی 
اعتقاد دارند که این فرصت حدودا دو ماهه برای انجام تعهدات از 

سوی ایران کافی نیست...

2

در اتاق من به روی همه 
تفکرات سیاسی باز است

روزنامه

پس از تصویب طرح برجام در صحن علنی مجلس مصاحبه های دلواپسان علیه رئیس مجلس آغاز شد که چرا 
علی لاریجانی در عرض 20 دقیقه این طرح را در دستور کار قرار داده و به سر انجام رسانده است. رئیس مجلس نیز 
به انتقادها پاسخ داده و گفته است که برخی تصور می کنند تصمیم گیری درباره پرونده هسته ا ی کشور لحظه ای بوده 
است، در حالی که بیشترین وقت مسئولان طی این سال ها صرف موضوع هسته آی شده و شورای هسته ای نیز تاکنون 
بیش از 20 جلسه برگزار کرده است، متاسفانه برخی اطلاع لازم را ندارند ولی اظهارنظر می کنند. مجلس باید به قانونی 
درباره برجام رأی می داد و اگر ما همراه گزارش کمیسیون ویژه، قانون تدوین نمی کردیم منفعل بودیم؛ چرا که فرصت 
کافی نبود و از قبل باید قانون نوشته می شد. لاریجانی در حاشیه همایش امر به معروف و نهی از منکر نیز خطاب به 

منتقدانش گفته بود که طرح برجام در کلان کشور هماهنگ شده و این پرونده، پرونده رهبری بود.
علی لاریجانی پس از سخنرانی در همایش امر به معروف و نهی از منکر که در سالن برج میلاد برگزار شد، این 
مطلب را در پاسخ به اعتراض یکی از شرکت کنندگان در همایش امر به معروف و نهی از منکر درباره نحوه رسیدگی 
مجلس به طرح اجرای برجام بیان کرد. وی افزود: این پرونده برای من نفع شخصی ندارد. البته بنده از مسائل هسته ای 
کم اطلاع نیستم و بر اساس وظایفی که دارم عمل کرده ام. در موضوع هسته ای مجلس همه نکات را در نظر گرفت.

پس از صحبت های رییس مجلس در این همایش، خانمی از انتهای سالن به سمت لاریجانی رفت و نسبت به 
نحوه اداره مجلس و تصویب برجام در مجلس به وی ایراد گرفت و ...

از هجمه به رئیس مجلس تا كاپیتالاسیون خواندن برجام 

دلواپسان پس از تصویب برجام چه می کنند؟

7

سرمقاله : متین  مسلم

برنامه  شده  مشخص  اکنون 
اتمی ایران آنگونه که ادعا می شد 
بود،برنامه  شده  نگرانی  وموجب 
ایی کاملا عادی بوده و فعالیتی 
طی  است.  نبوده  متعارفی  غیر 
یکسال گذشته و خصوصا از ماه 
جولای تا کنون تهران،آژانس وین 

و طرفهای 1+ 5 از نحوه ....

مهار مثلث اتمی 
بسیار خطرناک منطقه

معاون جدید سیاسی امنیتی استانداری قم:
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مهار مثلث اتمی 
بسیار خطرناک منطقه

اکنون مشخص شده برنامه اتمی ایران آنگونه که ادعا می 
شد وموجب نگرانی شده بود،برنامه ایی کاملا عادی بوده و 
فعالیتی غیر متعارفی نبوده است. طی یکسال گذشته و 

خصوصا از ماه جولای تا کنون تهران،آژانس وین و طرف های 1+ 5 از نحوه همکاری های 
متقابل ابراز رضایت کرده اند. این رضایت الزاما به علت پایبندی به چارچوب توافق وین و 
اقدامات پروتکلی نیست ،بلکه عمدتا به دلیل فضای نسبتا صمیمانه ایی ست که میان جامعه 
بین المللی ،خصوصا اروپا با ایران شکل گرفته و امید زیادی را هم به میان مردم ایران بازگردانده 
است. حسن روحانی از 2 سال پیش همواره تاکید کرده بود "این پرونده غیر موجه و غیر 
ضروری علیه ایران را خواهد بست"وظریف وزیر خارجه او نیز سال گذشته تصریح کرد" 
ماهیت برخورد با برنامه اتمی ایران سیاسی و ناشی از یک سوءتفاهم بزرگ بوده که باید رفع 
شود". اما تمرکز روی برنامه اتمی ایران، جامعه بین المللی را از توجه به مثلث اتمی منطقه 

اسرائیل - هند - پاکستان که 4ویژگی مشترک در کارنامه خود دارند منحرف کرد.
1-داشتن سوابق جنگی و رویارویی های نظامی .

.)NPT(2- عدم پیوستن و تعهد به پیمان معاهده منع گسترش سلاح های هسته ای
3 عدم همکاری با مجامع بین المللی ؛خصوصا آژانس بین المللی انرژی هسته ایی.

4- تهدید هر از چندگاه منطقه و دشمنانشان به استفاده از سلاح اتمی.هرچند این موضوع 
را رسما به زبان نمی آورند. ولی این سکوت مسلح، چیزی از نگرانی های منطقه ایی و بین 

المللی نسبت به توانایی و پنهان کاری های آنان کم نمی کند.
اکنون نه صرفا به دلیل افزایش سطح تنش ها در منطقه، بلکه عمدتا به این دلیل که 
ماهیت اینگونه مخفی کاری های اتمی ونظامی به تهدیدی جدی برای ثبات و صلح منطقه 
و جهان تبدیل شده،ضروری ست جامعه جهانی و مجامع بین المللی با این مثلث برخوردی 
مسئولانه تر داشته باشد.خصوصا در قبال اسرائیل که از بکار بردن تهدید اتمی هیچگونه ابائی 
ندارد. اینکه ظریف وزیر امور خارجه ایران تاکید و تصریح کرده "سیاست ایجاد منطقه عاری از 
سلاح و فعالیت های غیر متعارف اتمی باید به یک دستور کار جدی و راهبردی جامعه جهانی 
تبدیل شود"تنها نمی تواند انعکاس دهنده سیاست و نگرانی های تهران در این خصوص باشد 
؛بلکه یک دل نگرانی جدی برای جامعه جهانی خصوصا منطقه روبه انفجار خاورمیانه است. 
اسرائیل دیگر تعارفات گذشته خود را به کنار گذاشته و با صراحت بیشتری از انجام فعالیت های 
غیر متعارف اتمی و تهدید منطقه سخن می گوید و چندان داشتن قابلیت تولید و انبوه سازی 
کلاهک های هسته ایی در ساختار نظامی خود را انکار نمی کند. آژانس اطلاعات دفاعی امریکا 
)Defence du Renseignement Agence de( به موجب بررسی های خود که اواخر دسامبر 
سال گذشته منتشر کرد به این نتیجه رسیده که اسرائیل حداقل به 60 الی 85 کلاهک 
هسته ای مجهز است. از طرف دیگر گفته شده ظرفیت اتمی پاکستان قابلیت تولید 16 تا 
20 کلاهک اتمی را دارد. در مورد هندوستان نیز گفته شده ظرفیت مشابه را برای تولید 90 
تا 110 کلاهک اتمی در اختیار دارد. فارن پالیسی در آخرین شماره خود اذعان کرده "بعضی 
از کارشناسان باور دارند که باید تعداد دو برابر این اندازه را برای هند و پاکستان درنظر گرفت". 
چه بخواهیم و نخواهیم ،نمی توان نسبت به این فعالیت های مخاطره آمیز بی تفاوت ماند و 
به صرف اصرارعدم پیوستن اعضای این مثلث به معاهدات بین المللی منع کننده فعالیت های 
غیر متعارف و نظامی اتمی ، مصونیت سیاسی و امنیتی برای آنان قائل شد. بحران های روبه 
تزاید منطقه؛تروریسم و تعمیق روز افزون بی اعتمادی کشور های منطقه به یکدیگر ، بالقوه 
زمینه یک رویارویی غیر متعارف نظامی را فراهم کرده یا فراهم خواهد کرد.اما متقابلا بستر 
بسیار مناسبی برای دیپلماسی ایران فراهم آورده تا بتواند تجربه ارزشمند دیپلماسی هسته ایی 
خود را به صورت کاربردی به جامعه جهانی ارائه دهد.متد مذاکرات ایرانی و ابتکاری ویژه ایی که 
حسن روحانی و محمد جواد ظریف در طی 2 سال مذاکرات نفس گیر تخصصی در موضوع 
برنامه اتمی ایران با قدرت های جهانی به کار گرفتند، به گفته بسیاری از تحلیل گران سیاسی 
و دیپلمات های سازمان ملل جزو نادر ترین مذاکرات منجر به تهیه "سند معتبر جهانی" 
طی 7 دهه اخیر بوده است. تصور می کنم از این زاویه بس مهم و امنیتی ؛ دیپلماسی موفق 
اتمی ایران از یک سو و اعتمادی که قدرت های جهانی به ایران پیدا کرده اند از سوی دیگر 
؛ زمینه بسیار مناسبی برای تهران در مجامع بین المللی بوجود آورده تا نقش مهم خود رادر 
ایجاد امنیت و ثبات منطقه ایی علنی کند. این فرصتی کم نظیر برای دیپلماسی ایرانی ست.

كمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم اعلام كرد:

تئاتر 2 میلیاردی قانونی است!
اجرای تئاتر 2 میلیاردی در سالن حاشیه نمایشگاه یادیاران به مدت 10 شب موضوعی 
بود که هفته گذشته در روزنامه ایمان منتشر شد و واکنش های متفاوتی را از سوی 

مسئولین مربوطه و هنرمندان قم به همراه داشت.
2 میلیارد ریال برای اجرای حدود 10 شب رقمی نیست که چندان قابل توجه نباشد، 
با یک حساب سرانگشتی خواهیم دریافت که هر شب اجرای این تئاتر حدود 200 میلیون 
ریال هزینه به همراه داشته است. در اینکه باید برای فرهنگ و هنر بیش از اینها هزینه شود، 
هیچ شکی نیست، اما سوال اینجاست که آیا 200 میلیون ریال برای یک شب اجرا اولویت 

چندم شهرداری برای هزینه کرد است؟!
اما یک نکته دیگر که نباید مورد غفلت واقع شود اینکه به واقع سهم بچه های هنرمند 
قم از این به اصطلاح حاتم بخشی ها چقدر است؟! تئاتر قم امروز کارهای بسیار فاخری 
را در سطح ملی و بین المللی اتفاقا در همین زمینه دفاع مقدس ارائه داده است. آیا نمی 
شد با تزریق این میزان پول به تئاتر قم، نسبت به توانمندسازی و دلگرم کردن این افراد 

بی ادعا اقدام کرد؟! 
تعدادی از هنرمندان تئاتر قم در تماس با دفتر روزنامه اصلا از اجرای چنین تئاتری 
اعلام بی اطلاعی کردند. رقم قرارداد هم آنچنان برای آنان غیرقابل باور بود که تا نمونه ای 
از آن را ندیدند باور نکردند. برخی از آنها می گفتند که 2 میلیارد ریال هزینه ساخت یک 
فیلم سینمایی است نه اجرای تئاتر! آنان معتقد بودند که تزریق این پول به تئاتر قم می 
توانست این شاخه هنری را نه تنها در این استان بلکه در سطح ملی و فراملی متحول کند.

اینکه تمام موارد قانونی در این قرارداد رعایت شده است، اصلا مورد بحث ما نیست. صد 
البته که تا موارد قانونی در یک قرارداد رعایت نشود، اصلا امکان عقد قرارداد نباید وجود 
داشته باشد. نکته جالب اینکه رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر قم 
نیز در این زمینه اظهار نظر کرده و با اشاره به اجرای نمایش »همه مردان سرزمین من« و 
مطرح شدن برخی از سخنان در این زمینه گفت: تمام موارد قانونی در این قرارداد رعایت 
شده بود. محمود مسگری با اشاره به برگزاری جلسه ای در کمیسیون نظارت و حقوقی 
شورای اسلامی شهر قم گفت: با توجه به اینکه در ارتباط با قرارداد سازمان فرهنگی، هنری 
و ورزشی شهرداری برای اکران تئاتر همه مردان سرزمین من حاشیه ای توسط مطبوعات 
به وجود آمده بود به بررسی این موضوع پرداخته شد. وی با بیان اینکه قرارداد این تئاتر در 
هفته دفاع مقدس منعقد شده بود، خاطرنشان کرد: بررسی قرارداد برگزاری تئاتر هفته دفاع 
مقدس انجام گرفت و با بررسی نوع قرارداد مشخص شد تمام موارد قانونی رعایت شده بود 

و حاشیه هایی که مطبوعات اعلام کرده بودند صحت نداشت!

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم مطرح كرد: 

آمادگی كامل شهر قم برای استقبال 
از تاسوعا و عاشورای حسینی 

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از آمادگی کامل شهر برای اجرای مراسم 
در تاسوعا و عاشورای حسینی خبر داد.

علیرضا قاری قرآن ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام سوگواری سیدو سالار شهیدان، 
ابا عبدالله الحسین)ع( و با اشاره به ضرورت همکاری دستگاه ها برای اجرای هر چه بهتر 
مراسم های ویژه این ایام گفت: با مشارکت تمامی دستگاه های اجرایی می توان شهر را به نحو 
مطلوب مدیریت کرد. معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با بیان اینکه در ایام 
تاسوعا و عاشورا شاهد حجم عظیم زائران در شهر هستیم، خاطرنشان کرد: هماهنگی های 
لازم با اتوبوسرانی و تاکسیرانی انجام شده تا با توجه به ایام تاسوعا و عاشورا و ورود زائران به 

قم آمادگی لازم را برای ارائه خدمات مطلوب داشته باشند.
وی افزود: تمام حوزه های مربوط به مدیریت شهری آمادگی کامل دارند تا هم به 

شهروندان و هم به زائرانی که در این ایام به قم می آیند خدمت رسانی کنند.
قاری قرآن به هماهنگی لازم با پلیس راهور اشاره و اظهار داشت: مجموعه دستگاه های 
استان با هماهنگی لازم به استقبال تاسوعا و عاشورا می روند تا مردم بتوانند در شرایط خوبی 

به عزاداری در این ایام بپردازند و با مشکل خاصی رو به رو نشوند.

پیكر یكی از شهیدان مدافع حرم در قم 
تشییع شد 

پیکر یکی از شهیدان مدافعان حرم حضرت زینب)س(، روز سه شنبه در قم تشییع و 
به خاک سپرده شد. 

به گزارش ایرنا، پیکر پاسدار شهید مهدی علیدوست از تکاوران سپاه علی بن ابیطالب)ع( 
استان قم که در حین عملیات مستشاری در سوریه به درجه رفیع شهادت نائل آمد، 
صبح سه شنبه بر دوش مردم ولایتمدار، مومن و متعهد این استان از مسجد امام حسن 

عسگری)ع( به سمت بارگاه ملکوتی حضرت معصومه)س( تشییع شد. 
پیکر این شهید پس از طواف گرداگرد مضجع شریف و نورانی آن بانوی گرامی اسلام 
و اقامه نماز میت توسط حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی امام جمعه موقت 
قم و تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)ع( برای خاکسپاری به گلزار شهیدان علی 
بن جعفر)ع( قم منتقل و در آنجا به خاک سپرده شد. در مراسم تشییع پیکر این شهید 
مدافع حرم علاوه بر اقشار مختلف مردم و خانواده معظم شهدا، مسئولان و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی نیز حضور داشتند. مشایعت کنندگان ضمن عزاداری و سوگواری 
به مناسبت ایام شهادت حضرت سید الشهدا)ع( با فریادهای این گل پر پر شده فدای رهبر 
شده و همچنین شعارهای مرگ بر آمریکا، مرگ بر انگلیس و مرگ بر اسراییل جنایات 
عوامل استکبار در کشورهای مختلف منطقه بویژه سوریه و عراق را به شدت محکوم کردند.

اخبار
مدیركل انتقال خون استان قم: 

طرح نذر خون در قم اجرا می شود 
 مدیرکل انتقال خون استان قم با اشاره به اینکه طرح نذر خون در دو مرکز انتقال 
خون استان قم برگزار می شود، گفت: این طرح در بازه زمانی تاسوعا تا اربعین حسینی 

در قم اجرا می شود. 
مرتضی نوریان با اشاره به اینکه امسال طرح نذر خون همانند سال گذشته در استان قم 
برگزار می شود، اظهارداشت: با توجه به نگاه مذهبی مردم نسبت به اهدای خون در روزهای 

تاسوعا و عاشورا و شب های احیا این طرح در دستور کار قرار گرفته است.
مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه هر ساله در روز عاشورا و تاسوعا آمار زیادی 
از افراد برای اهدا خون مراجعه می کنند، افزود: از سال گذشته سازمان انتقال خون طرح 
نذر خون را برای سازماندهی ازدحامی که در این روز ها به وجود می آید و همچنین برای 

استفاده بهینه از خون اهدایی در دستور کار خود قرارداد.
وی با تاکید براینکه امسال این برنامه با شعار نذر خون »تصمیم عاقلانه و اهدای خون 
مسئولانه« برگزار می شود، خاطرنشان کرد: درخواست ما از اهداکنندگان این است که 
نذرشان را از تاسوعا تا اربعین حسینی قرار دهند تا بتوانیم هم دریافت خوب خون ها را 

با توجه به امکانات داشته و هم بتوانیم مصرف بهینه از خون های اهدایی داشته باشیم.
به گزارش تسنیم،وی با بیان اینکه طرح نذر خون امسال در دومرکز ساختمان مرکزی 
در خیابان 15 خرداد و مرکز روح الله )ره( در خیابان معلم برگزار می شود، تاکیدکرد: در 
این روز ها ازساعت 8 صبح تا 4 و نیم بعد از ظهر این مراکز برای اهدا خون همشهریان قمی 
برقرار است. وی با بیان اینکه ساختمان مرکزی اهدا خون با 4تخت پذیرای اهداکنندگان 
است، افزود: مرکز روح الله با 18 تخت در دو بخش خانم ها و آقایان آماده ارائه خدمت به 
مردم است که با توجه به امکانات بیشتر این مرکز از اهداکنندگان تقاضا می شود به مرکز 
روح الله در خیابان معلم مراجعه کنند. نوریان با بیان اینکه فرم های ثبت نام نذر خون در 
مراکز اهدا خون آماده شده است، تصریح کرد: برای کسانی که با توجه به ازدحام تقاضا 
کنندگان در روزهای تاسوعا و عاشورا امکان اهدا خون برای آن ها فراهم نمی شود این فرم ها 
تعبیه شده تا اطلاعات آن ها ثبت شده و در بازه زمانی تاسوعا تا اربعین فراخوان اهدا خون 
به این افراد داده می شود. مدیرکل انتقال خون استان قم با تاکید بر اینکه آمار اهدا خون هر 
ساله در ماه رمضان و ماه محرم افزایش می یابد، افزود: در روزهای معمول بین 120 تا 150 
واحد اهدا خون در قم داریم که در روزهای با مناسبت خاص مانند تاسوعا و عاشورا این آمار 
تا 3 برابر افزایش پیدا می کند. وی با تاکید بر اینکه در روز تاسوعای سال گذشته آمار اهدا 
خون به 270 واحد رسید، خاطرنشان کرد: در عاشورای سال گذشته آمار اهدا خون از 150 

واحد در روزهای معمولی به 450 واحد رسید.
نوریان با بیان اینکه نماز ظهر عاشورا در دو مرکز اهدا خون قم برگزار می شود، افزود: از 
ساعت 12 تا 13 عصر برای زنده نگه داشتن شعائر اسلامی و همچنین برای تبعیت از اهداف 
امام حسین )ع( در قیام عاشورا خون گیری متوقف شده و نماز ظهر عاشورا اقامه می شود.

طی شش ماهه نخست امسال صورت گرفت :

كشف 89 هزار قلم كالای قاچاق در قم 
رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از کشف 89 
هزار و 754 مورد کالای قاچاق در شش ماهه نخست سال جاری به ارزش دو میلیارد و 

298 میلیون ریال در استان خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم، احمدرضا سمیعی 
نسب با اشاره به عملکرد نظارتی این سازمان در خصوص کالای قاچاق گفت: در شش 
ماهه نخست امسال، یکهزار و 554 مورد بازرسی انجام و در این راستا 128 پرونده تخلف 

تشکیل شد.
وی افزود: این کشفیات شامل توتون، تنباکو و سیگار، تجهیزات پزشکی، مواد غذایی و 

تنقلات، بهداشتی و آرایشی، میوه، پوشاک، قرص چاقی، زیتون و داروهای گیاهی است.
رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در خصوص 
جزییات این کشفیات بیان کرد: با انجام 110 مورد بازرسی، 22 هزار و 64 قلم تجهیزات 

پزشکی به ارزش393 میلیون و 245 هزار ریال کشف و ضبط شد.
وی اضافه کرد: طی 430 مورد بازرسی، 26 هزار و 480 نخ سیگار و 174 بسته توتون 

و تنباکوی قاچاق کشف و در این راستا به ترتیب 20 و 12 پرونده تخلف تشکیل شد.
وی افزود: ارزش ریالی این پرونده ها در مجموع 29 میلیون و 696 هزار ریال است.

وی با اعلام اینکه 25 هزار و 596 قلم کالا شامل مواد غذایی و تنقلات طی 452 مورد 
بازرسی کشف شده است اظهار کرد: در این خصوص 41 پرونده تخلف به ارزش 543 
میلیون و 163 هزار ریال تشکیل شد. رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان قم ادامه داد: با انجام 330 مورد بازرسی، 9 هزار و 738 قلم لوازم بهداشتی 
و آرایشی کشف و 34 پرونده تخلف به ارزش 861 میلیون و 285 هزار ریال تشکیل شد. 
سمیعی نسب از کشف دو هزار و 570 کیلوگرم میوه قاچاق با انجام 135 مورد بازرسی خبر 
داد و گفت: در این زمینه سه پرونده تخلف به ارزش 179 میلیون و 550 هزار ریال تشکیل 
شد. وی با بیان اینکه در این مدت برای زیتون، قرص چاقی، داروی گیاهی و پوشاک قاچاق 
هر کدام یک پرونده تخلف تشکیل شده است بیان کرد: ارزش ریالی این پرونده ها در 

مجموع به 291 میلیون و 370 هزار ریال می رسد.
سمیعی نسب در خصوص کشفیات عرضه خارج از شبکه گفت: در این مدت در 
مجموع 905 مورد بازرسی در مورد عرضه خارج از شبکه نفت کوره، نفت گاز، مرکبات و 
آرد خبازی انجام پذیرفت که به ترتیب 10 ، 4 ، 2 و 81 پرونده به ارزش بیش از پنج میلیارد 

و 895 میلیون ریال تشکیل شده است.

با تحقیقات پلیس فتا استان قم متهم اعتراف كرد :

حمله مجازی به رئیس دانشگاه قم
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری فردی که اقدام به نشر 

اکاذیب علیه رئیس یکی از دانشگاه های استان در فضای مجازی می کرد، خبر داد.
سرهنگ علی موالی اظهارداشت: در پی شکایت نماینده حقوقی یکی از دانشگاه های 
استان قم مبنی بر اینکه شخص ناشناسی اقدام به ارسال محتوی کذب علیه رئیس فعلی 
دانشگاه به ایمیل تعدادی زیادی از دانشجویان می کند که در ادامه با توجه به حساسیت 

موضوع پی گیری این پرونده در دستور کار مأموران پلیس فتا استان قرار گرفت. 
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم افزود: سپس طی یکسری اقدامات فنی 
و تخصصی توسط کارشناسان این پلیس، متهم شناسایی و با مجوز قضایی و همچنین 
هماهنگی با مسئولان دانشگاه دستگیر شد. سرهنگ موالی گفت: پس از تفهیم اتهام 
نامبرده اذعان کرد تعدادی از مدیران نسبت به پست و مقام های خود در دانشگاه به رئیس 
دانشگاه معترض بوده و دانشجویان را علیه آن تحریک کرده اند. رئیس پلیس فتا استان 
قم اظهارکرد: نهایتاً نامبرده به جرم خود معترف و پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع 

قضایی استان شد.
تهدید در شبكه اجتماعی با اسلحه اسباب بازی

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم همچنین از دستگیری فردی خبر داد 
که با اسلحه اسباب بازی در شبکه اجتماعی واتس آپ اقدام به تهدید شهروندان می کرد.

سرهنگ علی موالی اظهارداشت:در پی شکایت فردی مبنی بر اینکه شخص ناشناسی 
از طریق واتس آپ، عکس خود با را سلاح کمری ارسال و اقدام به تهدید جانی و ایجاد 
مزاحمت برای شاکی می کند که بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس فتا استان 
قم قرار گرفت.  به گفته وی سپس با انجام اقدامات فنی و تخصصی از سوی کارشناسان این 

پلیس نامبرده شناسایی و پس از اخذ دستور از مقام قضایی استان دستگیر شد.  
سرهنگ موالی افزود:با دستگیری وی ادله مرتبط با جرم شامل تعدادی ادوات نظامی 
که تماماً اسباب بازی بود کشف و در نهایت متهم با پرونده تشکیل شده جهت سیر مراحل 

قانونی تحویل مقام قضایی استان شد.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد

توقیف پژو 206 با خلافی 41میلیونی
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه پژو206 با خلافی 

41میلیون ریال، خبر داد. 
سرهنگ  اردشیر جمشیدی راد ، گفت: مأموران گشت پلیس راه اتوبان "قم-تهران" یک 
دستگاه پژو 206 را با سرعت 136کیلومترمتوقف کردند. به گفته رئیس پلیس راه استان 
قم، خودرو مذکور از "تهران به قم" در حرکت بوده که توسط مأموران متوقف می شود. وی 
افزود: پس از بررسی از سیستم اجرائیات مشخص شد خودرو پژو دارای مبلغ 41 میلیون 
ریال خلافی است. جمشیدی راد گفت: ضمن اعمال قانون بر اساس ماده 8 قانون رسیدگی 

به تخلفات رانندگی، خودروی مذکور توقیف و روانه پارکینگ شد.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم اعلام كرد:

اعزام مشمولان فارغ التحصیل 
مراكز آموزش عالی به خدمت سربازی

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از اعزام فارغ التحصیلان دانشگاه و 
موسسات آموزش عالی در آبان94خبرداد.

سرهنگ ولی ترابی   اظهارداشت:کلیه مشمولان فارغ التحصیل دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی که دارای برگ آماده به خدمت به تاریخ سوم آبان1394 می باشند، جهت 
اعزام به خدمت می بایست راس ساعت 7صبح روز یکشنبه سوم آبان ماه در محل معاونت 
وظیفه عمومی استان حضور یابند. وی افزود:آن دسته از مشمولانی که به هر دلیل تاکنون 
موفق به دریافت برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش نیروهای مسلح نشده اند، می 

توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی)پلیس+10(مراجعه کنند.
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم تاکید کرد:عدم حضور به موقع در 
زمان و محل های تعیین شده غیبت محسوب می شود.سرهنگ ترابی اضافه کرد:مشمولان 
کلیه مشمولان اوراق مربوط به اعزام از قبیل برگ آماده به خدمت، برگ واکسیناسیون و 
برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش نیروهای مسلح و سایر مدارک مورد نیاز از 

جمله شناسنامه را در هنگام مراجعه و اعزام به خدمت به همراه داشته باشند.

استاندار قم گفت: در انتصاب مدیران 
مورد  را  سالاری  شایسته  همواره  استان، 

توجه قرار داده ایم.
سید مهدی صادقی شامگاه دوشنبه در 
جلسه شورای اداری استان قم که با حضور 
محمد حسین مقیمی معاون سیاسی وزیر 
حساسیت  به  اشاره  با  شد  برگزار  کشور 
جایگاه معاونت سیاسی امنیتی استاندار، 
و شایسته سالاری  درون سیستمی  نگاه 
در راستای انتخاب افراد برای جایگاه های 
مدیریتی را ضروری دانست و افزود: آقای 
جمالی با همین نگاه برای این سمت انتخاب 
در  قم  استان  مرکزیت  وی  است.  شده 
خصوصی مسائل سیاسی و حساسیت های 
موجود را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
همه مدیران بایستی با مشارکت و همفکری 
زمینه ی رشد و توسعه ی استان را فراهم 

نمایند. 
صادقی با اشاره به برخی حرکت های 
غیرمعمول و غیرقانونی که در هفته اخیر در 
قم رخ داد افزود: خوشبختانه تعامل مجموعه 
موجب  قضایی  و  انتظامی  امنیتی،  های 
مدیریت صحیح و بازگشت نظم و آرامش 

به شهر قم شد.
دست اندركاران انتخابات قانون گرایی

 را ملاک كار خود قرار دهند
نماینده عالی دولت در استان برگزاری 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی در پایان امسال را رویدادی 
و  برای کشور در سطح ملی  بسیار مهم 
همه  کرد:  تصریح  و  دانست  المللی  بین 
مستقیم  به صورت  که  اندرکارانی  دست 

و یا غیرمستقیم با انتخابات درگیر هستند 
قانون گرایی و همت مضاعف  با  بایستی 
زمینه ی حضور حداکثری مردم و انتخابات 

پرشور را فراهم نمایند.
مجریان و ناظران انتخابات 
حق فعالیت انتخاباتی  ندارند

معاون سیاسی وزیر کشور نیز در این 
معاونین  انتصاب  تبریک  ضمن  مراسم 
سیاسی امنیتی و عمرانی استانداری قم، با 
اشاره به در پیش بودن دو انتخابات مهم 
در اسفند ماه امسال اظهار کرد: امیدواریم 
با آمادگی کامل بتوانیم انتخاباتی باشکوه را 

برای کشور رقم بزنیم.
محمد حسین مقیمی همکاری دستگاه 
های اجرایی استان ها با مسئولین برگزاری 
انتخابات را ضروری تلقی و خاطرنشان کرد: 
به  موظف  اجرایی  های  دستگاه  روسای 
تامین تجهیزات و نیروی انسانی لازم برای 

برگزاری انتخابات هستند.

قانونمند  برگزاری  کشور  وزیر  معاون 
انتخابات را دیگر وظیفه ی مجریان و ناظران 
ناظران  و  دانست و تصریح کرد: مجریان 
انتخاباتی حق فعالیت انتخاباتی له و یا علیه 

هیچ کاندیدای خاصی را ندارند.
تریبون های عمومی نباید 

در اختیار افراد خاص قرار گیرند
رئیس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه 
برخی مجموعه ها دارای امکانات دولتی و 
عمومی هستند خاطرنشان کرد: امکانات و 
تریبون های عمومی نباید در اختیار هیچ 
فرد خاصی قرار بگیرند تا شائبه و شبهه ای 

برای مردم ایجاد نشود.
مقیمی با تاکید بر ایجاد نشاط سیاسی 
و اجتماعی برای حضور پررنگ مردم در 
انتخابات پیش رو افزود: باید با حمایت از 
همه ی تشکل های سیاسی دارای مجوز، 
در  را  مردم  به  بخشی  آگاهی  ی  زمینه 
راستای انتخاب افراد شایسته فراهم نماییم.

ضرورت تلاش برای صیانت 
از آرای مردم

رئیس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه 
حضور مردم در انتخابات فواید بسیاری برای 
نظام جمهوری اسلامی دارد تصریح کرد: این 
حضور موجب افزایش اقتدار ملی در سطح 

جهانی خواهد شد.
مقیمی همچنین رای مردم را حق الناس 
خواند و بر ضرورت تلاش برای صیانت از 

آرای مردم تاکید کرد.
در اتاق من به روی همه تفكرات 

سیاسی باز است
معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استاندار 
در  ماموریت خود  مراسم  این  در  نیز  قم 
و  دانست  حساس  بسیار  را  سمت  این 
گفت: اعتقاد راسخ نسبت به فعالیت های 
فرهنگی در این جایگاه را دارم. احد جمالی، 
محصولات فکری و دینی قم برای کشور را 
مورد توجه قرار داد و افزود: تداوم انقلاب 
اسلامی تنها در سایه ی حرکت فرهنگی 
امکان پذیر خواهد بود. وی تعامل عقلانی را 
گفتمان غالب در دولت تدبیر و امید دانست 
و با بیان اینکه کار سیاسی در نظام جمهوری 
اسلامی کاری مقدس است تصریح کرد: 
با هر گونه سیاسی کاری به شدت مخالف 
هستم. جمالی با بیان اینکه درب اتاق من به 
روی همه تفکرات سیاسی که در چارچوب 
قانون حرکت کنند باز است خاطرنشان کرد: 
روسای  مشارکت  و  همکاری  با  امیدوارم 
دستگاه ها و گروه های سیاسی بتوانم به 
صورت هرچه بهتر این امتحان الهی را در 

قم انجام دهم.

استاندار قم عنوان كرد:

شایسته سالاری ملاک اصلی انتصاب مدیران

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: صاحبان 
صنایع استان باید نسبت به دفع اصولی پسماندهای صنعتی 
توجه و تعهد داشته باشند و در غیر این صورت با آنها برخورد 

قانونی می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم، سید رحمان دانیالی در جلسه کمیته فنی پسماند 
با اشاره به اهمیت دفع صحیح پسماندهای صنعتی، این 
وظیفه و تکلیف را بر اساس قانون برعهده تولیدکنندگان 
دانست و گفت: دستگاههای اجرایی مرتبط باید برای حل 
این معضل راهکارهای لازم را ارایه کنند، زیرا متاسفانه در 
حال حاضر بسیاری از واحدهای صنعتی، پسماندهای خود را 

در محیط رها کرده و یا می سوزانند. 
وی بر ضرورت برخورد قاطع با متخلفان زیست محیطی 
در حوزه پسماند به دلیل مخاطرات و آسیب های جدی به 
سلامت عمومی جامعه تاکید کرد و گفت: تهیه و تدوین 
بانک اطلاعاتی از پسماندهای صنعتی در استان قم باید 
هرچه سریعتر به انجام رسیده و دوره های آموزشی و اطلاع 
رسانی مناسب برای واحدهای تولیدی و فعالان صنعتی 

استان برگزار شود. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه 
نظارت بر شهرک ها، نواحی و واحدهای صنعتی استان با 
حضور کارشناسان دستگاههای اجرایی مرتبط به صورت 

صاحبان  کرد:  خاطرنشان  دارد،  ادامه  مستمر  و  منظم 
صنایع و واحدهای تولیدی استان باید نسبت به دفع اصولی 
پسماندهای صنعتی توجه و تعهد داشته باشند و در غیر این 
صورت با آنها برخورد قانونی می شود. وی در پایان با بیان 
اینکه شهر مقدس قم با توجه به جایگاه علمی و معنوی، باید 
شهری پاک و عاری از هرگونه آلودگی باشد، تصریح کرد: 
امیدواریم با برگزاری سمینار علمی آشنایی با پسماندهای 
صنعتی با حضور مسوولان اجرایی و صاحبان صنایع و 
معادن استان، هرچه بیشتر و بهتر بتوانیم در جهت رفع 
این معضلات در استان گام برداشته و به سطح مطلوبی از 

شاخص ها و مولفه های زیست محیطی دست یابیم. 

مدیرعامل شرکت شهر کهای صنعتی استان قم؛ 
وظیفه خوشه مبلمان قم را برطرف نمودن خلاءهای 
زنجیره تولید تا مصرف بویژه بازاریابی مدرن و کارآمد 

عنوان کرد.
امیر طیبی نژاد در دیدار عامل توسعه خوشه 
مبلمان و رییس اتحادیه درودگران قم اظهارداشت: 
دستیابی به ترویج فعالیت های گروهی و ایجاد برند 
مشترک صمیم، ایجاد شبکه عمودی تولید و تکمیل 
محصولات خوشه از مهمترین افتخارات این خوشه 

در سطح استان است.
های  فعالیت  کردن  ارزیابی  مثبت  وی ضمن 
دفتر توسعه، به خلاء های موجود در زنجیره تولید تا 
مصرف اشاره کرد و گفت: با توجه به شرایط رکودی 
بازار و ضعف موجود در بازاریابی باید برنامه های 
توسعه بازار و تقویت شبکه های شکل گرفته مانند 
صمیم به صورت جدی مورد توجه خوشه قرار گیرد.

طیبی نژاد ایجاد شهرك صنعتی ثامن الائمه )ع( 
قنوات را به عنوان اولین شهرک صنعتی استان که به 
صورت تخصصی صنفی فعالیت می کند، نمونه بارز 
حمایتی شرکت شهر کهای صنعتی از صنعت مبلمان 
عنوان کرد و حضور جدی فعالان درودگری در این 
شهرك صنعتی را پاسخی مثبت به تلاشهای دولت در 

این بخش دانست.
مدیرعامل شرکت شهر کهای صنعتی قم بیان 
داشت: از مسائل مهمی که باید با برنامه ریزی و 
انسجام بخشی خوشه و فعالان این صنعت در قم 
شکل بگیرد و همه در این مسیر حرکت کنند کاهش 
خام فروشی و تلاش برای تولید محصولات تکمیلی 

در این صنعت است.
وی با بیان اینکه فعالیت توسعه ایی خوشه مبلمان 
قم وارد سال سوم می شود تصریح کرد: برنامه ریزی 
و مطالعه بازارهای داخلی و خارجی جهت توسعه 
تلاش  آموزشی،  های  دوره  برگزاری  خوشه،  بازار 
جهت تبلیغ و معرفی صنعت مبل استان درکشور و 
تلاش جهت ایجاد کارگاه های پیشرفته رنگ کاری 
و رویه کوبی برای کاهش خام فروشی در استان را از 

مهمترین برنامه های خوشه دانست.
موثر  با  قم  درودگران  اتحادیه  رئیس  صفایی 
دانستن اقدامات انجام شده طی دو سال فعالیت دفتر 
توسعه گفت: با ایجاد شهرک قنوات و آغاز فعالیت 
تغییرات  و  اتفاقات مهم  توسعه شاهد  دفتر  های 
محسوسی در جهت رشد صنف بوده ایم و حمایت 
های انجام شده در این مدت از این صنف بی سابقه 

بوده است.

معاون اورژانس  قم خبر داد

آماده باش اورژانس قم در ایام 
تاسوعا و عاشورای حسینی

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از 
آمادگی تمام پرسنل عملیاتی و ستادی اورژانس در تاسوعا و عاشورای 

حسینی خبر داد.

مهدی فراهانی با اشاره به برنامه های اورژانس قم در ایام عزاداری سالار 

شهیدان گفت: در این ایام 11 دستگاه آمبولانس، یک دستگاه اتوبوس 

آمبولانس و بالگرد اورژانس در آماده باش کامل هستند.
وی ادامه داد: همچنین 6 دستگاه موتورلانس به منظور تسریع در امر 

امدادرسانی در این ایام در نظر گرفته شده است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه 
کرد: تمام نیروهای ستادی و عملیاتی اورژانس قم از صبح روز پنج شنبه 

فعالیت خود را آغاز می کنند.
فراهانی بیان کرد: بالگرد اورژانس در بیمارستان شهید بهشتی و 

اتوبوس آمبولانس نیز در میدان آستانه مستقر خواهند بود.
وی اعلام کرد: علاوه بر این 37 پایگاه شهری و جاده ای نیز برای ارائه 

خدمات در آماده باش کامل قرار دارند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم افزود: 
مسجد مقدس جمکران، حرم مطهر و تمام مسیرهای دسته جات 
عزاداری منتهی به حرم مطهر و هیئت های پر جمعیت زیر پوشش قرار 

خواهند گرفت.

مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم تاكید كرد:

ضرورت برخورد قاطع با متخلفان زیست محیطی حوزه پسماند

مدیرعامل شركت شهر كهای صنعتی استان اعلام كرد:

بازاریابی مدرن وظیفه خوشه مبلمان قم

سرمقاله

قم اخبار استانداری  عمرانی  امور  معاون 
ایمنی شهروندان در  تامین  بر  تاکید  با 
طراحی پروژه های ترافیکی گفت: ایمنی 
و سرعت  ها  هزینه  فدای  را  شهروندان 
اجرای پروژه نمی کنیم و امنیت در عبور 

و مرور برای ما یك اولویت اساسی است.
مهندس محسن بهشتی روز گذشته در 
پنجمین جلسه شورای هماهنگی ترافیك 
استان قم از تصویب کلیات طرح تقاطع 
غیر همسطح کمربندی امام علی )ع( با بلوار 
عمار یاسر خبر داد و اظهارداشت این تقاطع 
به صورت دو سطحی و با اجرای رمپ و لوپ 
شبدری کامل بلوار عمار یاسر را در سطح 
صفر پس از گذر از آزاد راه قم-کاشان به 
آزاد راه جدیدالاحداث قم-گرمسار متصل 
خواهد کرد و کمربندی امام علی )ع( نیز در 
سطح 1+ به صورت روگذر اجرا می¬شود. 
این  است جزییات طرح  افزود: لازم  وی 
تقاطع در کمیته ای با محوریت دفتر فنی 
استانداری بررسی و نهایی گردد تا هر چه 

سریعتر شاهد آغاز عملیات اجرایی این 
پروژه مهم باشیم. وی همچنین بر پیگیری 
احداث کمربندی جدید برای شهر قم تاکید 
کرد و گفت: در گذشته پیگیریهای زیادی 
برای ایجاد رینگ دوم شهر قم که به طول 
110 کیلومتر طراحی گردیده، انجام شده 
که امیداورایم در پیوست قانون بودجه سال 

1395 اعتبار لازم برای این پروژه پیش 
بینی گردد.

اتخاذ تدابیر ترافیكی
 ویژه ایام تاسوعا وعاشورا

با  خود  سخنان  ابتدای  در  وی   
سالار  و  سرور  شهادت  تسلیت  عرض 
شهیدان حضرت اباعبدا...الحسین )ع( و 

یاران باوفایش گفت: در این روزها شهر 
مقدس قم میزبان خیل عظیم عاشقان و 
ارادتمندان اهل بیت عصمت و طهارت )ع( 
از اقصی نقاط میهن اسلامی خواهد بود 
تا در سوگ شهادت سومین امام مظلوم 

شیعیان عزاداری نمایند
رئیس شورای هماهنگی ترافیك استان 
قم افزود: در همین راستا و برای سهولت 
در تردد زائرین و عزاداران حسینی تدابیر 
مطهر  حرم  اطراف  در  ترافیکی  ویژه 
حضرت فاطمه معصومه )س( و هسته 
توسط  که  گردیده  اتخاذ  شهر  مرکزی 
عوامل پلیس راهور، شهرداری و همکاری 
سایر دستگاه های اجرایی به مرحله اجرا 

در می آید. 
وی بیان داشت: پیش بینی لازم برای 
انتقال و جابجایی زائرین و مجاورین به 
حرم مطهر و بالعکس نیز انجام شده و 
ناوگان حمل و نقل عمومی در این ایام 

تماما فعال خواهند بود.

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم گفت: درجلسه ای که با فرمانده دانشگاه هوایی شهید 
لشکری داشتیم به توافقاتی رسیده ایم وقراراست سایت های پروازی تفریحی و آموزشی در 

استان قم ایجاد شود.
 مهندس مهدی متقیان پیش از ظهر دیروز در آستانه هفته پدافند غیرعامل در تالار امام 
رضا )ع( ساختمان سابق استانداری قم در جمع خبرنگاران اظهارداشت با توجه به این که 
رسانه ها نقشی حیاتی در زمان های بحرانی بر عهده دارند بهسازی مکان رسانه های استان با 

توجه به پدافند غیرعامل امری ضروری است.
 متقیان افزود: رسانه ها نقش مهمی در لحظه های بحرانی دارند اما دفتر بسیاری از 
خبرگزاری ها و رسانه های قم در بافت فرسوده قرار دارد که در مواقع تهدید و بحران به 
احتمال فراوان دچار مشکل خواهد شد. مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم از برگزاری همایش 
رسانه و نقش آن در پدافند غیرعامل در آینده در استان قم خبر داد و گفت: رسانه ها در مقابله 
با هجمه رسانه ای و جنگ نرم نقشی اساسی دارند. وی هم چنین افزود: اتاق فکر پدافند 

غیرعامل با حضور مسئولان و خبرنگاران رسانه های استان تشکیل می شود.
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: پدافند غیرعامل مجموعه اقدامات غیرمسلحانه 
ای است که موجب افزایش بازدارندگی، آسیب پذیری، ارتقای پایداری ملی و تسهیل مدیریت 
بحران در مقابل تهدیدهای دشمن می شود و دو نوع تهدید طبیعی و تهدیدهای انسان ساز 

عمدی یا غیرعمدی جامعه بشری را همواره تهدید می کند.
وی با اشاره به کارکردهای پدافند غیرعامل گفت: حفاظت از جان مردم، حفاظت از 
زیرساخت های حیاتی کشور، استمرار خدمات ضروری به مردم مانند خدمات آب و برق، 
حفاظت از تاسیسات و تجهیزات، پایدارسازی مدیریت عالی کشور، حفاظت سایبری از کشور، 
حفاظت شهر در جنگ ها، تداوم شبکه های اطلاع رسانی و تداوم مدیریت مردم در بحران ها 

از مهمترین کارکرها به شمار می آید.
مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم با اشاره به این که ایران تنها کشور منطقه است که 

مدیریت پدافند غیرعامل را دارد بیان داشت: قم قدرت نرم نظام اسلامی را در خود دارد و 
در حالی که وجود مراکز علوم دینی و مراجع تقلید و فعالیت های سایبری فرصتی برای قم 
است در عین حال تهدیدهایی نیز وجود دارد که اگر راهکارهای خود را نداشته باشیم آسیب 

پذیر می شویم.
بسیاری از پروژه های شهری قم مطالعات پدافند غیرعاملی ندارند

متقیان با اشاره به جایگاه استان قم در حوزه پدافند در سیاست و فرهنگ گفت: جلسات 
مختلفی با مدیر حوزه های علمیه و رئیس جامعه المصطفی و هم چنین امامان جمعه برگزار 
شده است و دغدغه های فرهنگی را بیان کرده ایم ضمن این که پیشنهاد داده ایم کمیته 
پدافند غیرعامل در حوزه های علمیه شکل گیرد تا با توجه به تهدیدهای فرهنگی و نقش 

روحانیت در جامعه به سمتی رویم که از ظرفیت حوزه استفاده کنیم.
وی ابراز داشت: بسیاری از پروژه های شهری قم مطالعات پدافند غیرعاملی ندارند و در 

حوزه راه نیز باید اقدامات لازم انجام شود.
به گفته وی، ایجاد پایگاه های داده های GIS در حوزه های اطلاعاتی، ایجاد مرکز عملیات 
سایبری، شناسایی و اولویت بندی نقاط ضعیف و آسیب پذیر استان، تاسیس انجمن علمی 
در قالب تشکل های غیر دولتی و برگزاری دوره های آموزشی حفاظت از پرتو برای کارکنان 
اورژانس و هلال احمر از مهم ترین برنامه ها و اقدامات پیش روی اداره کل پدافند غیرعامل 

استانداری قم محسوب می شود.
متقیان با اشاره به نامگذاری چهارم تا دهم آبان ماه به عنوان هفته پدافند غیرعامل گفت: 
برگزاری دوره آموزشی برای مدیران و مسئولان پدافند دستگاه های اجرایی در سپاه قم، 
برگزاری همایش یک روزه فرماندهان حوزه ها پایگاه های مقاومت بسیج قم، برگزاری دوره 
های بازآموزی یک روزه پدافند غیرعامل، دیدار رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با مراجع 
تقلید و برگزاری رزمایش قطع برق در مراکز حساس و حیاتی استان چون صدا و سیما و بانک 

ها از جمله برنامه های هفته پدافند غیرعامل در استان قم خواهد بود.

مدیركل پدافند غیرعامل استان خبر داد:

ایجاد سایت های پرواز تفریحی در قم

متین  مسلم

معاون امور عمرانی استانداری قم:

ایمنی شهروندان را فدای سرعت اجرای پروژه نمی كنیم



3 اقتصادی

جاي خالي برند داخلي در صنعت نساجي 

سیاستهای مبارزه با قاچاق کالا طی یک دهه گذشته بودجه و انرژی بسیاری 
را از کشور گرفته است با این وجود آنچه در عمل با آن مواجه هستیم، گسترش 

روزافزودن اقلام قاچاق در بازار داخلی است.
سیاستهای مبارزه با قاچاق کالا طی یک دهه گذشته بودجه و انرژی بسیاری را از کشور 
گرفته اس��ت با این وجود آنچه در عمل با آن مواجه هستیم، گسترش روزافزودن اقلام 
قاچاق در بازار داخلی است. این روزها نه فقط گوشی موبایل و انواع لوازم خانگی و صوتی 
و تصویری بلکه حتی تا جزیی ترین کالاهای مصرفی در منازل ما ایرانیان بصورت قاچاق 
وارد کشور می شود؛ از بالش و حوله حمام تا کفش پوش و رو تختی و انواع کالای خواب و 
حمام .    عرضه گسترده این اقلام نه بصورت پنهان و در خفا بلکه کاملا عیان و با تبلیغات 
گسترده در فروشگاهها انجام می شود و فروشندگان داخلی تحت عنوان برندهای دهان 
پرکن ترک و چین و ... سلیقه و نیاز مصرف کننده ایرانی را به سمت کالاهای خارجی 
سوق می دهند. این درحالی است که بسیاری از این اقلام با کیفیت بالاتر توسط صنایع 
نساجی داخلی تولید می شود اما بدلیل مشکلات برندینگ، نتوانسته در سبد خرید خانوار 
ایرانی جایی برای خود باز کند.   البته ناگفته نماندکه سهم و نفوذ برندهای مهم صنعت 
نساجی در سیستم خرده فروشی تقریبا نزدیک به صفر است. اما حتی با وجود چند برند 
نسبتا شناخته شده از جمله نساجی بروجرد که اخیرا در حوزه برندینگ فعالیتهایی را 
انجام داده است، متاسفانه بسیاری از خانوارهای ایرانی، برندهای خارجی را حتی در صورت 
بی کیفیت و تقلبی بودن به برندهای  ایرانی ترجیح می دهند. این مساله نشان می دهد 
وزارت صنعت باید برنامه جامعی برای تغییر و اصلاح این جریان تدوین کند چرا که هر 
چه زمان می گذرد، کالاهای خارجی و قاچاق در سبد مصرف و خانه ما ایرانی ها ، رخنه 
بیشتری پیدا می کند و هر زمانی که از دست می رود، فرصتی را از تولید کنندگان داخلی 
سلب و در اختیار تولید کنندگان خارجی قرار میدهد تا با کمترین هزینه، بازار ایران را فتح 

و در کنج خانه ما ایرانی ها جا خوش کنند.  

رییس سازمان توسعه تجارت خبر داد؛

چراغ سبز WTO به ایران 
رییس س�ازمان توسعه تجارت در بخشی از س�خنان خود با بیان این که 
س�ازمان جهانی تجارت )WTO( چراغ س�بزی به ایران مبنی بر پذیرش 
الحاق نش�ان داده است گفت: امیدواریم در ش�رایط پساتحریم و اجرایی 
شدن برجام، موانع پیش روی توسعه اقتصاد برداشته شود و بتوانیم فرآیند 

الحاق را آغاز کنیم. 
ولی الله افخمی راد روز سه ش��نبه در همایش روز ملی صادرات با اشاره به ضرورت 
الحاق ایران به WTO گفت: س��ازمان جهانی تجارت 161 عضو دارد که امسال به 
163 کشور افزایش می یابد و این سازمان توانسته 98 درصد تجارت جهان را تحت 
ضوابط خود در آورد و بدون شک اگر در پنج سال آتی سیاست الحاق را در دستور 

کار قرار ندهیم با چالش های جدی مواجه می شویم. 
وی ادام��ه داد: کش��ورهای عراق ، آذربایجان و ازبکس��تان در مراحل پایانی فرآیند 
مذاکرات قرار دارند، در حالی که کشور ما 10 سال قبل عضو ناظر بود و امروز هنوز 
س��ر نقطه اول قرار داریم که البته نش��انه های مثبتی از WTO را ش��اهدیم که با 

پشتیبانی وزارت امور خارجه امیدواریم فرآیند مذاکره آغاز شود. 
افخمی راد در عین حال به نگرانی عده ای در رابطه با فرآیند الحاق اشاره کرد و گفت: 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به این نگرانی پاس��خ داده و عنوان کرده که ابزارهای 
قانونی متعددی وجود دارد که اعضای سازمان برای حمایت از تولید داخل به خرج 

می دهند و نگرانی در این زمینه بی مورد است. 
رییس س��ازمان توسعه تجارت در بخش��ی دیگر از سخنان خود اظهار کرد: کشور 
چین در فرآیند الحاق به سازمان جهانی تجارت 2300 قانون و روسیه 1166 قانون 
و مقررات را بازبینی کرده اند، بنابراین مجموعه ای از سیاست های حمایتی باید در نظر 
گرفته شود. در این زمینه کمک به بنگاه های کوچک و متوسط ، ارتقاء برند و کمک 

به شکل گیری شرکت های بزرگ مقیاس باید در دستور کار قرار گیرد. 
کاهش صادرات در نیمه نخست امسال 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که در نیمه نخست امسال به دلیل 
رکود شاهد کاهش صادرات بودیم اما در صادرات با ارزش افزوده رشد داشتیم، اظهار 
کرد: ایران در س��ال 1384 رشد قابل توجهی در جذب سرمایه گذاری های خارجی 

داشت که هم اکنون این روند متوقف شده است. 
وی افزود: امسال در حوزه صادرات علی رغم رشد قابل توجهی که در سال های اخیر 
داشتیم، ترکیب صادراتی اصلا مطلوب نبود و حجم صادرات کالاهای واسطه ای به 73 
درصد سال گذشته رسید؛ ضمن این که که ارزش افزوده صادراتی نیز کاهش یافت. 

رییس س��ازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: بررسی روند صادرات کالا با فناوری 
بالا نشان می دهد که ارزش صادرات با فناوری به 2400 میلیارد ریال در سال 2012 
رسیده است و افزایش 51 درصدی صادرات این بخش حکایت از حرکت به سمت 

توسعه تجارت با ارزش افزوده بالاتری دارد. 
افخم��ی راد در عین حال بیان کرد: ایران برخلاف ترکیب و تنوع صادراتش از تنوع 
در فناوری  بالا برخوردار نیست که تنها راه بالفعل ساختن این ظرفیت، جذب سرمایه 

خارجی و انتقال فناوری است. 
وی اظهار کرد: اصلاحات گسترده در قوانین و مقررات بخش تجاری کشور در جهت 
تسهیل تجارت و ایجاد شفافیت صورت می گیرد و ایجاد ثبات نسبی در فضای قانونی 
و اصلاح ساختار کشور در جهت مبارزه با قاچاق و حمایت از صنایع نوپا انجام می شود. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,163,000یک مثقال طلا

961,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,420,000سکه بهار آزاد ی

9,430,000سکه امامی

4,710,000نیم سکه

2,490,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,000,000پژو پارس 

 37,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,000,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 32,000,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 58,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 21,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

 قریب 37 سال از انقلاب اسلامی می گذرد، اما همچنان در حوزه های مختلف سیاست های 
اقتصادی خبری از رویکرد دقیق و مشخص اقتصادی نیست. اگر به سبب شرایط انقلابی و جنگ 
تحمیلی از دهه اول انقلاب عبور کنیم، در سال های پس از آن شاهد ثبات اقتصادی نبوده ایم. 
ثمره این بلاتکلیفی برای اقتصاد، رونق و رکود مداوم بوده است. شرایط بی ثبات اقتصادی همیشه 
طبقه فقیر جامعه را فقیرتر و آسیب های جدی به تولید ملی وارد می کند و متعاقبا عرصه رشد 
و شکوفایی تولیدکنندگان فراهم نمی شود. صنعت خودرو سازی و مسائل پیرامون آن از جمله 
مواردی است که مردم کشورمان هر روزه آن را با تمام وجود لمس می کنند. با نگاهی به سابقه 

تاریخی صنعت خودروسازی می توان این مساله را به وضوح مشاهده کرد.
در ادبیات اقتصاد حمایتی، دولت ها هنگام بوجود آمدن صنایعی چون خودروسازی که توان 
رقابت پذیری با سایر شرکت های با سابقه تر از خود را ندارد، بوسیله ابزار تعرفه بر واردات سعی 
در بالغ شدن صنایع نوزاد داخلی دارند. در چنین شرایطی بنگاه هایی که تحت حمایت دولت 
هستند در یک بازده زمانی مشخص از چتر حمایتی دولت خارج شده و به فعالیت در محیط 
رقابتی می پردازند. تئوری مذکور توسط "فردریک لیست" اقتصاددان مشهور آلمانی برای مقابله 
صنعت نوظهور آلمان در برابر صنعت پر توان سایر کشورهای اروپایی همچون انگلستان مطرح 
شد. سیاست های بازرگانی دولت های مختلف جمهوری اسلامی نیز همواره این تئوری را دستور 
عمل خود قرار داده اند. این در حالی است که با گذشت زمان می توان ناکارآمدی این تئوری را 
حداقل در صنعت خودرو سازی ایران مشاهده کرد. نتایج چنین سیاست هایی در طول 3 دهه در 
این صنعت چیزی جز کاهش بهره وری و توان رقابت پذیری، کاهش کیفیت کالاهای تولید شده 

و آسیب پذیری فراوان رفاه اجتماعی نبوده است.
استدالال طرفداران سیاست تعرفه ای چیست؟

طرفداران سیاست های تعرفه ای استدلال می کنند که وضع تعرفه بر خودروهای خارجی 
توانسته است عواید بسیاری را نصیب اقتصاد کشور کند. آنها از جمله این عواید را افزایش اشتغال، 
جلوگیری از خروج ارز از کشور، افزایش تولید ملی و .. برمی شمارند. آنها بر این عقیده اند که 
در صورت کاهش تعرفه ها صنعت خودرو سازی داخلی به دلیل کمبود قدرت رقابتی با سایر 
محصولات بین المللی زمین گیر خواهد شد و تمام دستاوردهای حاصل از این صنعت نابود 

می شود.
با نگاهی دقیق تر به روند کنونی در اقتصاد کشور می توان زیان های ناشی از چنین سیاست هایی 
را به وضوح مشاهده کرد. سؤال اساسی در این حوزه این است که تا چه زمانی باید از این صنعت 
حمایت کرد؟ صنعت نوزاد خودرو سازی چه زمانی بالغ می شود؟ و تا چه زمانی باید مردم از رفاه 
خود بکاهند و به امید بهره مندی از کالاهای با کیفیت و دارای ایمنی مناسب هزینه های مالی و 
جانی کالاهای بی کیفیت داخلی را پرداخت کنند؟ پاسخ به چنین پرسش هایی می تواند آغاز راه 

تغییر سیاست های اشتباه باشد.
آمار نگران کننده مجروحان و متوفیان تصادفات

چندی پیش آمار مربوط به سوانح جاده ای از سوی سازمان پزشکی قانونی کشور ارائه شد. 
در حالی که در آن تعداد مصدومان بسیار قابل توجه بوده و صرفا در سال 93، 18 برابر تعداد 

متوفیان است.
با نگاه به اعداد و ارقام خیره کننده تعداد متوفیان و مجروحان تصادفات جاده ای بهتر می توانیم 

زیان اقتصادی تحمیل شده را محاسبه کنیم.

جمع تعداد کشته شدگان و مجروحان تصادفات جاده ای از 84-93 در جدول بالا به تفکیک 
ارائه شده است. با احتساب 19727 متوفی در سال 80 و رشد متوسط 10.18 درصدی بین 
سال های 80-83 جمع متوفیان از سال 1380 تا کنون بیش از 300 هزار تن و جمع مجروحان 
بیش از 2 میلیون نفر است که با نگاهی به آمار متوفیان و مصدومان می توان به این نتیجه رسید 

که کشور ما از سال 80 درگیر جنگی دیگر بوده است و این هنوز ادامه دارد!
تلفات جاده ای 7 درصد از به تولید ناخالص ملی 

ضربه می زند 
غدیر مهدوی، سرپرست سابق  پژوهشکده بیمه، ، در سال 91 با اشاره به رقم بالای تلفات 
جاده ای در کشور به یکی از خبرگزاری ها گفت: رقم خسارت های مستقیم و غیر مستقیم این 
تصادفات بیش از 7 درصد تولید ناخالص ملی کشور است. در سال 1389 از حدود 59000 
میلیارد ریال حق بیمه عاید شده ، 31326 میلیارد ریال آن مربوط به اتومبیل )حدود 53 درصد( 

بوده و از 41121 میلیارد ریال خسارت پرداختی 25006 میلیارد ریال آن نیز )حدود 60 درصد( 
مربوط به اتومبیل است.

متوسط جهانی مرگ و میر در اثر حوادث رانندگی 14 تا 15 نفر در هر 100 هزار نفر است که  
این میزان در کشور ما 30 نفر در هر 100 هزار نفر یعنی تقریبا 2 برابر میانگین جهانی است که با 

تدوین و اجرای یک برنامه جامع می توان این میزان را به نصف کاهش داد.
مقایسه معنادار یک آمار

همچنین به گفته اسدالله جولایی رئیس ستاد دیه ایران "از 15 خرداد 42 و همچنین در 
طول جنگ تحمیلی علی رغم هجوم همه جانبه دشمنان، بیش از 230 هزار نفر از هموطنانمان 
شهید شدند، ولی در طی حدود 30 سالی که از وقوع انقلاب اسلامی در کشورمان می گذرد 
تعداد کشته های رانندگی ما به بیش از 800 هزار نفر است و مصدومان نیز به 8 تا 9 میلیون نفر 

مصدوم می رسد."
در بررسی های کارشناسی برای تصادفات رانندگی 3 عامل انسان، کیفیت جاده و کیفیت خودرو 
ذکر می شود. البته کارشناسان معتقدند عامل انسانی به تنهایی نیمی از تاثیر گذاری را دارد. در 
طی سالیان گذشته با شدت گرفتن رشد آمار تصادفات رانندگی این عامل کنترل و در ادامه باعث 
کاهش آمار کشته و زخمی شدگان در تصادفات شد، اما در طول سالیان گذشته به عواملی چون 

کیفیت خودرو و جاده ها که نیمی از مساله را توضیح می دهند کم توجهی شده است.
طبق آمار رسمی سازمان پزشکی قانونی بیشترین کشته های ناشی از حوادث رانندگی در 
فاصله سال های 1385 تا 1389 در گروه سنی 18 تا 29 سال قرار دارند. همچنین در این سال 

ها بیشترین میزان مرگ در تصادفات وسایل نقلیه، در خودروهای سواری و موتور سیکلت است.
با کنار هم قرار دادن این آمار و ارقام این سوال مطرح می شود که آیا خودرو های تولید داخل که 
به جهت فضای اقتصادی فراهم شده توسط تعرفه های دولتی برای خودروسازان داخلی، بیشترین 

تعداد خودرو را در کشور تشکیل می دهند، از ایمنی و استاندارد مناسبی برخوردار هستند.
اینک مسئولان بهتر است به راهکاریی برای افزایش ایمنی خودرو ها و حفظ سلامت جوانان )با 

توجه به این که اکثر کشته شذگان در محدوده سنی 18-29 هستند( بیاندیشند.
سیاست جایگزین

سیاست های حمایتی دولت در ادبیات اقتصادی در مورد صنعتی چون خودروسازی 
پذیرفته شده است، اما نباید این سیاست ها برای مدت طولانی باقی بمانند، چرا که در بلند 
مدت بقای چنین صنایعی غیر اقتصادی و ناکارآمد خواهند بود. در مقابل سیاست حمایت 
تعرفه ای نقطه نظرهایی وجود دارند که پرداختن به آنها می تواند راه گشا باشد. درآمدهای 
تعرفه ای برای دولت ها همچون درآمدهای نفتی همواره شیرین است؛ چرا که دولت ها با 
هزینه کردن آن در پروژه های مختلف می توانند کارنامه عملکرد خود را عریض تر و قدرت 
سیاسی برای دولت خود دست و پا کنند. به عبارتی درآمدهای تعرفه ای هم برای دولت 
مناسب است و هم برای خودرو سازان؛ چرا که چنین تعرفه ها، بازار خودرو داخل کشور 
را به صورت کاملا انحصاری در اختیار خودروسازان داخلی قرار می دهد و در این صورت 
واردات خودروهای با کیفیت تر صرفا برای طبقه ثروتمند امکان پذیر خواهد بود. بنابراین 
می توان گفت در چنین شرایطی که منافع دولت و خودروسازان تامین شده است، صرفا 

منافع مصرف کنندگان جامعه آسیب می بیند.
با توجه به این موضوعات زمانی می توان از این تعادل بد خارج شد که سیاست های بازرگانی 
دولت کسب درآمدهای کوتاه مدت را نادیده بگیرد و درصدد تقویت قدرت رقابت پذیری این 
صنعت در عرصه جهانی باشد. در این صورت دولت باید با کاهش تعرفه ها، ورود خودروهای 
خارجی را تسهیل کند تا خودروسازان داخلی درصدد رقابت با برندهای جهانی باشند و رقابت با آنها 
را ابتدا در بازار داخلی تمرین کنند و سپس وارد عرصه جهانی شوند. دولت در این مرحله می تواند 
با پرداخت یارانه در بازه زمانی کاملا مشخص سیاست حمایتی خود را از صنعت خودروسازی 

داخلی پیگیری کند. 
مزیت های چنین سیاستی را می توان در فشار دولت به صنعت خودرو سازی جهت ارتقای بهره 
وری و کیفیت کالاهای تولید داخل نام برد، چرا که دولت ها همیشه درصددند تا هزینه های خود 
را کاهش دهند. اما در سیاست حمایت تعرفه ای چون تعرفه ها برای دولت درآمدهایی را حاصل 
می کند ما شاهد چنین فشار و کارایی در سیاست ها نیستیم. این در حالی است که خودروسازان 
نیز با مشاهده وضیعت بازار سعی در افزایش کیفیت و توان رقابت پذیری کالاهای خود در بازده 
زمانی که یارانه دریافت می کنند خواهند بود. چرا که در صورت عدم دستیابی به موقعیت مناسب 

در بازار ناچار به خروج از آن خواهند شد.
اما در طول سال های گذشته همواره نگرش حاکم بر سیاست های دولت حمایت بی چون 
و چرا از این صنعت بوده است. به طوری که علی رغم نبود قدرت رقابت با شرکت های خارجی 
سیاست های تعرفه ای دولت ها همواره این صنعت را به بازار داخلی قانع کرده است. این موضوع 
باعث شده است تا در مقابل خواسته مردم برای کاهش قیمت خودروهای داخلی و افزایش کیفیت 
آنها، دولت تنها به این موضوع بسنده کند که وامی را به مبلغ 80 درصد قیمت خودروهای داخلی 
با سود 16 درصد و بازه زمانی بازپرداخت 7 ساله در نظر بگیرد تا به اصطلاح رکود حوزه صنعت 
خودرو را تبدیل به رونق بازار کند حال آنکه هیچ اشاره ای در این سیاست ها به لزوم افزایش 
کیفیت خودروها و کاهش قیمت آن ها نشده است که به نظر می رسد مسئولان امر در این حوزه 

نیز باید پاسخ های لازم را ارائه کنند.

گزارشی از خطرات افزایش نیافتن کیفیت خودروهای داخلی؛

خسارات تصادفات جاده ای بیش تر از جنگ!

گزارش/ شکوفه حبیب زاده

نرخ مشارکت که نشان  دهنده بهبودی وضعیت اشتغال است 
نیز طبق آمار این مرکز، نسبت به بهار 93 بهبودی حاصل 

شده و از 37.1درصد به 38درصد افزایش یافته است.
خزانه دولت خالی است. وزارت کار، رفاه و امور اجتماعی هم 
بودجه  ای برای ایجاد شغل  ندارد و البته وظیفه ای هم برای 
آن تعریف نشده است. صیانت از حقوق نیروی کار، وظیفه 
ربیعی و مدیران وزارت خانه تحت مسئولیت اوست. با توجه 
به این داده  ها آنچه از سوی کارشناسان مورد تاکید قرار می  
گیرد، حفظ اشتغال موجود است. اشتغالی که با رکود عمیقی 
که در بازار رخنه کرده کم  کم از صاحبانش فاصله می  گیرد 
و آنها را تبدیل به بیکارانی تازه  وارد به خیل عظیم بیکاران 
کشور می  کند. بیکارانی که به گفته معاون اول رییس  
جمهور، پس و پیش دولت های نهم و دهم 20 میلیون 
نفر اعلام شد، یعنی در مدت این دو دوره شغلی جدید به 
بازار افزوده نشد و یا با ایجاد شغلی جدید، شغلی از دست 
رفت. اسحاق جهانگیری در یکی از سخنرانی  های گفته 
آن قدر از چین کالا وارد کشور کردیم که اشتغال جوانان 
در چین سروسامان پیدا کرد و همچنان سر جوانان بیکار 
ایرانی بی کلاه ماند. به گفته جهانگیری، در سال های گذشته 
700  میلیارد دلار پول مملکت خرج شد و کسی نمی گوید 
روزی که این پول وارد کشور شد چند نفر شاغل در کشور 
وجود داشت و روزی که تمام شد چند نفر شاغل داشتیم، 
آمار می گوید در هر دو دوره تعداد شاغلان 20 میلیون نفر و 
مساوی بود؛ یعنی خرج این پول سبب اشتغال جوانان چینی 

و کشورهای دیگر شد.
ربیعی: مقایسه عملکرد دولت با سال های گذشته 

عادلانه نیست
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم چندی پیش با تاکید بر 
اینکه در زمانی 750 میلیارد دلار درآمد داشتیم، خروجی 
اشتغال قابل قبول نبود، گفته بود: »امروز که درآمد نفت 
به نصف کاهش یافته، مقایسه عملکرد با سال های گذشته 
عادلانه نیست.« علی ربیعی با اشاره به اینکه ما به نسبت 
گواه  »به  کرد:  تصریح  بوده ایم،  موفق  اشتغال  ایجاد  در 
دفترچه های بیمه صادر شده 400 هزار شغل جدید در 
کشور محقق شده و دولت برنامه دارد تا در قالب جذب 
سرمایه گذاری خارجی این بخش را تقویت کند. او پیش تر 
نیز با اشاره به آمارهای بیکاری اعلام کرده بود هر پنج دقیقه 
یک نفر به جمعیت بیکار کشور افزوده می شود و باید هر سال 
برای 800 هزار نفر شغل ایجاد کرد که بحرانی برای اشتغال 

کشور خواهد بود. «

بهبود نرخ مشارکت بهار 94 نسبت به بهار 93
از آنجا که هنوز آمارهای فصل نابستان 94 اعلام نشده بهتر 
آن است که آخرین فصل مورد بررسی را مورد ارزیابی قرار 
دهیم. طبق آمار مرکز آمار، نرخ بیکاری بهار 92 نسبت به 
بهار 94 تنها 0.2درصد افزایش داشته که نشان از کنترل 
تقریبی این شاخص دارد. از سویی نرخ مشارکت که نشان  
دهنده بهبودی وضعیت اشتغال است نیز طبق آمار این 
مرکز، نسبت به بهار 93 بهبودی حاصل شده و از 37.1درصد 
به 38درصد افزایش یافته است. هرچند آنچه از این جدول بر 
می آید نه بهبودی کامل بلکه ثبات تقریبی مشاهده می  شود 
که در شرایط رکود تورمی کنونی اندکی قابل تحمل است. 
اما در هر حال به نظر می  رسد دولت یازدهم باید تلاش 
خود را برای ایجاد شغل افزون  تر کرده و نسبت به حفظ 
اشتغال موجود نیز همت بگمارد. اما به گفته کارشناسان، بهتر 
آن است که عملکرد بازار کار را از روی نرخ بیکاری قضاوت 
نکنیم، زیرا نرخ بیکاری دو سو دارند. نخست افرادی که وارد 
بازار کار شده اند که به آن عرضه نیروی کار گفته می شود و در 
سوی دیگر فرصت های شغلی است که ایجاد شده از سوی 
بنگاه  هاست که با توجه به تقاضای نیروی کار پدید می  آید. 
مهم ترین چیزی که رونق یا رکود را در بازار کار نشان می دهد 

میزان شاغلین است. 
در واقع به جای اینکه به این توجه کنیم که نرخ بیکاری چه 
تغییری کرده است، به این توجه کنیم که چه میزان شغل 
در اقتصاد ایجاد شده است. یکی از عواملی که نشان می  دهد 
وضعیت بازار کار در بهار 94 بهتر شده است، نرخ مشارکت 
است، یعنی از هر صد نفر جمعیت فعال، 38نفر وارد بازار کار 
شده  اند در حالی که در بهار 93، از هر صدنفر جمعیت فعال، 
37/1 نفر وارد بازار کار شده  اند. اما اگر به نرخ بیکاتری توجه 
شده، نرخ بیکاری در بهار 94، 0/1درصد افزایش یافته که 

نشان می  دهد وضعیت بدتر شده است، اما چنین نیست.
 اما دلیل این میزان بیکاری تلنبار شده چیست؟ پاسخ این 
پرسش را باید در بی برنامگی دولت ها جستجو کرد. ایجاد 
هر شغل وابسته به بستر بسامان اقتصادی آن کشور است، 
وقتی اقتصادی با تورم، رکود یا رکود تورمی دست به گریبان 
است، قاعدتا نمی توان انتظار بهبود شرایط را در این اوضاع 
وضعیت  همواره  گذشته  زمان  مدت  در  هرچند  داشت. 
اقتصادی کشور سعی در بهبود داشته، اما شدت این معضل 
در دولت های نهم و دهم به اوج خود رسید. به نحوی که 
شغل های بسیاری به واسطه نابسامانی و بی نظمی ها در جامع 
که یک به یک نابود شد و به این ترتیب بازپس گیری همان 
شغل ها هم کار سختی شد، چه رسد به ایجاد شغل های 

جدید. 

اولویت کدام است: ایجاد یا حفظ شغل؟
یکی از نقدهایی که به دولت وارد شد، این بود که دولت 
سعی در کاهش نرخ تورم داشت بی آنکه توجه کند تورم 
را با هزینه رکود کاهش می دهد. اما پرسش این است، در 
شرایطی که اقتصاد ایران گرفتار رکودی چنین عمیق شده و 
انبارها مملو از اجناس است، اولویت ایجاد شغل است یا حفظ 
شغل های قدیمی؟ پاسخ به این پرسش در وهله نخست و با 
نگاهی ساده انگارانه، ساده است: حفظ شغل های موجود. اما 
در حالی که دانشگاه ها مملو از دانشجویانی است و پیش بینی 
می شود تا چند سال آینده 4.5 میلیون فارغ التحصیل بیکار 
روانه جامعه شوند، آیا می توان تنها به حفظ اشتغال موجود 
اندیشید؟ کارشناسان معتقدند اندیشیدن تنها به حفظ 
اشتغال موجود عاقلانه نیست و باید در کنار آن به ایجاد 
شغل هم فکر کرد که البته این ایجاد اشتغال نیز در گرو 

بهبود وضعیت کلی اقتصاد است.  
دولت برای طرح های اشتغال زا بودجه کمی دارد

زهرا کریمی، اقتصاددان چندی قبل به روزنامه شرق گفته 
بود: »دولت پذیرفته است پایین آوردن بیکاری را در اولویت 
قرار دهد، اما در عمل منتظر است که سازوکار بازار به تنهایی 
این وضعیت را تغییر دهد. ما در هیچ جای دنیا نمی بینیم که 
معضلات عمیق اقتصادی در دوران بحران و به ویژه رکود با 
سازوکار بازار حل شده باشد. دولت ها تلاش می کنند خودشان 
در مناطق مختلف ایجاد حرکت کنند... اگر دولت هیچ کاری 
نکند مشکلات کشور نه تنها رفع نمی شوند بلکه روز به روز 
هم بزرگ تر می شوند. دولت برای طرح های اشتغال زا بودجه 
کمی دارد ولی ناگزیر برای کنترل زندان ها، نیروی انتظامی 
یا بهداشت عمومی مجبور است بودجه های کلانی صرف 
کند. وقتی ما در هزینه   اشتغال صرفه جویی می کنیم، طبیعتا 
مجبور به هزینه کردن برای مقابله با مشکلات اجتماعی 
خواهیم شد. این فرآیند حتی از لحاظ سیاسی هم می تواند 
پرهزینه باشد.«  این گفته که از سوی دیگر اقتصاددانان نیز 
مورد تایید است، نگاهی دو سویه به حل بحران بیکاری در 
کشور دارد. آنچنان که سیاست های دولت باید در کنار حفظ 
اشتغال موجود، ایجاد شغل برای افراد جویای کار را در بر 
بگیرد. به نظر می آید تلاش دولت بر آن است تا با بهبود 
فضای کسب و کار، ریسک سرمایه گذاری بخش خصوصی را 
کاهش بدهد و بخش خصوصی در این فضا به سرمایه گذاری 
مولد دست بزند. این مساله بسیار زمانبر است و معلوم نیست 
چه زمانی به نتیجه برسد. بنابراین پیشنهاد اغلب اقتصاددانان 
و کارشناسان این حوزه تمرکز بر واحدهای کوچک و متوسط 
است که با هزینه کمتری از طریق اعطای تسهیلات بتوانند 

اشتغال زایی گسترده ای را برای کشور به همراه آورند. 

حفظ و ایجاد شغل ؛ دو سیاست هم زمان 
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مدیرکل ورزش و جوانان قم:

تکمیل سالن ورزشی امام رضا)ع( منوط به 
تخصیص اعتبار است

 مدیرکل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه ورزشگاه شهید حیدریان در آینده 
بهسازی می شود، گفت: تکمیل سالن ورزشی امام رضا منوط به تخصیص اعتبار 

از وزارت ورزش است.
حسن عابدی اظهار داشت: سالن بزرگ 4500 نفری امام رضا)ع( در منطقه پردیسان 
قم، در حال حاضر کمی بیش از 50 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در تلاش هستیم 
با رایزنی های لازم، زمینه را برای تخصیص هر چه سریع تر اعتبارات در مورد این طرح 

فراهم کنیم.
وی افزود: بودجه این سالن بزرگ ورزشی ارتباطی به اعتبارات استانی ندارد بلکه 
تکمیل سالن ورزشی امام رضا)ع( منوط به تخصیص اعتبار از وزارت ورزش است و 
شرکت توسعه، تجهیز و نوسازی اماکن ورزشی کشور که شاخه ای از وزارت ورزش است 

مسئولیت ساخت و تکمیل این پروژه را بر عهده دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: در جلساتی که اخیرا در این زمینه داشته ایم 
عنوان شد که به دلیل کمبود بودجه عمرانی، امکان تکمیل سریع این پروژه وجود ندارد 
و این سالن بدون شک تا پایان امسال به بهره برداری نخواهد رسید.عابدی بیان داشت: 
خوشبختامه پیشرفت خوبی در مسیر تخصیص اعتبار برای این طرح داشته ایم و به اجرای 
این پروژه و پایان آن در سال 95 امیدوار هستیم.وی عنوان کرد: استان قم با توجه به 
فعالیت های پرتعداد ورزشی نیاز مبرمی به این سالن بزرگ دارد و سالن شهید حیدریان 
قم پاسخگوی تمام نیازهای ورزشی ما با توجه به ترافیک مسابقات کشوری و استانی در 

این سالن نیست.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با اشاره به بهسازی ورزشگاه شهید حیدریان تصریح 
کرد: بودجه از محل سفر ریاست جمهوری به قم برای توسعه ورزش و بهسازی و نوسازی 
اماکن در دست ساخت یا نیازمند نوسازی در نظر گرفته شده است که این بودجه طی 2 
سال آینده بتدریج به ورزش قم تزریق می شود.عابدی افزود: از این بودجه برای نوسازی 
و بهسازی ورزشگاه شهید حیدریان استفاده خواهد شد و طرح ایجاد دفتر مشترک 
هیئت های ورزشی استان قم در ورزشگاه شهید حیدریان نیز در این برنامه قرار گرفته 

است.

رئیس هیئت بدمینتون قم:

حامیان مالی در قم تمایلی به سرمایه گذاری 
در رشته بدمینتون ندارند

 رئیس هیئت بدمینتون قم با بیان اینکه قهرمان پروری بدمینتون قم با در 
اختیار قراردادن سالن فرهمند به بخش خصوصی تحت تأثیر قرار گرفته، گفت: 

حامیان مالی در قم تمایلی به سرمایه گذاری در بدمینتون ندارند.
 علی پنجه باشی اظهار داشت: بر اساس دستورالعمل وزارت ورزش و جوانان، سالن های 
ورزشی اداره کل ورزش و جوانان قم در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته اند اما اجرای 
این دستورالعمل با وجود منافع برای دولت، قهرمان پروری در برخی از رشته های ورزشی 

را تحت تأثیر قرار داده است.
 وی افزود: سالن بدمینتون مرحوم حامد فرهمند پیش از این به عنوان تنها سالن 
تخصصی بدمینتون در اختیار این هیئت ورزشی قرار داشت اما پس از واگذاری به بخش 
خصوصی، این سالن در زمان محدودی در اختیار قهرمانان بدمینتون استان قرار می گیرد.

 رئیس هیئت بدمینتون استان قم گفت: در شرایطی که برای انجام تمرینات قهرمانی 
محدودیت داشته باشیم نمی توانیم انتظار ادامه موفقیت های بدمینتون قم را داشته باشیم 
و ممکن است سطح فنی بدمینتون قم در سطح کشور به ویژه در رده پایه طی یکی 
دو سال به شدت افت کند.  پنجه باشی بیان داشت: در حال حاضر به دلیل عدم 
وجود حامی مالی، توانایی خاصی برای بازگشت به لیگ بر تر نداریم البته ظرفیت نیروی 
انسانی بدمینتون قم قابل توجه است اما در صورتی که حامی مالی برای حمایت از تیم 
بدمینتون قم وجود نداشته باشد بازیکنان ما به شهرهای دیگر می روند و برای حضور در 
لیگ دستمزد دریافت می کنند.  وی عنوان کرد: در زمینه جذب اسپانسر برای رشته 
بدمینتون مشکلات زیادی وجود دارد زیرا از یک سو سیاست تشویقی برای حامی مالی از 
سوی دولت در نظر گرفته نمی شود و از سوی دیگر فضای تبلیغاتی خاصی در بدمینتون 

و بسیاری از رشته ها وجود ندارد.
 رئیس هیئت بدمینتون استان قم تصریح کرد: در این زمینه پیش از هر چیز به 
احساس مسئولیت دولت و مجلس در قبال حمایت از کسانی نیاز داریم که در ورزش 
هزینه می کنند و سرمایه گذاری در ورزش سیاستی پیشگیرانه هم در حوزه اجتماعی 
و هم در حوزه بهداشت و سلامت است که تاکنون در عمل چندان مورد توجه قرار 

نگرفته است.

فوتبال سبز، فوتبال سرخ، فوتبال سیاه

فوتبالی که در مستطیل سبزش، سرخ آتش هیاهو و ناهنجاری موج می زند، 
آینده سیاهی دارد.

 تا بوده در ورزش ایران بزرگان اخلاق مدار حضور داشته اند و در هر برهه ای یک یا چند 
نفر "معلم اخلاق" بوده اند. از عباس اکرامی بزرگ و امیر مسعود برومند گرفته تا پرویز 
دهداری و محراب شاهرخی و جدیدتر ناصر حجازی و حسین فرکی و دیگرانی که بودند و 
هستند، اخلاق را به فوتبال اولویت داده اند. هرچه پیش می رویم اما نسل معلم های اخلاق 

رو به انقراض است و آنچه می ماند فقط هیاهو، جنجال، حاشیه و بداخلاقی است.
فوتبال گذشته ایران مثل چمن های ورزشگاه هایش سبز بود. فوتبالیست بی ادبی اگر بود 
خیلی زود در حجم لطیف و اتمس��فر اخلاق مدار آن روزگار محو می شد. فوتبال ورزش 
بزرگان بود، بزرگانی که از جوانی بزرگ بودند چون شعارشان اول اخلاق دوم ورزش بود.

هرچه در تاریخ فوتبال ایران بیشتر جست وجو کنیم و در زمان عقب تر برویم، بیشتر 
انسان های فرهیخته و بااخلاق پیدا می کنیم. فراوانی این گونه فوتبالیست ها روز به روز 
کمتر شده و حالا کار به جایی رسیده که آنکه اخلاق دارد، خانه نشین است و آن که اخلاق 

دارد و توانسته در خانه نماند، عذاب می کشد.
در چند سال اخیر که لیگ فوتبال ایران نام حرفه ای گرفته چند مربی بااخلاق از دور 

خارج شده اند؟ مثل همایون شاهرخی ها و حمید علیدوستی ها چرا دیگر نیستند؟
فوتبال ایران این روزها فقیر است، پول دارد اما فقیر است. تنگدستی و تهیدستی فوتبال 
ایران با پول حل نمی شود چرا که فقرش فرهنگی است. فوتبالیست جوان امروز نمی داند یا 

نمی خواهد بداند که اصل اخلاق و فرهنگ است نه شوت محکم و تکل بلند.
آن قدیم ترها اگر فوتبالیستی جواب سرمربی و هم بازی یا حتی رقیبش را می داد، هیاهو 
بلند می شد یک جواب نه توهین و افترا آن همه جنجال به پا می کرد و آقای حاضر جواب 

کم کم یا پشیمان و نادم عذرخواهی می کرد یا می رفت که می رفت.
امروز همین که فوتبالیست ها در هر تکل یا تنه حتی با هم درگیر نمی شوند و به هم 

سیلی نمی زنند باید خدا را شکر کرد.
فوتبال سبز قدیم این روزها صورتش سرخ است. سرخی اش به قول اخوان ثالث، "یادگار 
سیلی سرد زمستان" اخلاق است. هر بار هر نفر در زمین چمن دشمنام می دهند، صورت 

فوتبال از شرم گل می اندازد.
دیگر چیزی نمانده فوتبال ایران از ش��رم جان دهد. فوتبالیس��ت معروف پیش چشم 
میلیون ها نفر کلامی را از دهانش خارج کرده که با هیچ معیاری نمی گنجد. نه فقط او که 

ده ها و بلکه صدها فوتبالیست دیگر اعم از نامدار و گمنام همین شیوه را دنبال می کنند.
دش��نام دادن شده مهر شناس��نامه آن ها و انگار اگر روزی فحش ندهند زبان شان لال 
می شود. روی سکوها هم اوضاع بهتر که نیست، بدتر هم هست. تاسف آورترین صحنه 
فوتبال ایران تصویر مردی بود که با دو دست گوش های پسر کوچکش را گرفته بود تا 
دلبندش فحش های ریتمیک هواداران را نشنود. ده ها هزار نفر به راحتی آب خوردن و 
بی خیال ادب و فرهنگ، اخلاق، فضای ورزشگاه ها را – که قاعدتا جای مقدسی است – با 

زشت ترین کلام آلوده می کنند.
بوی گندیدگی اخلاق فوتبالیست ها و فوتبال دوست های ایرانی مدتی است بلند شده ولی 
کسی حواسش نیست. این میان اندک فوتبالیست های بااخلاق و انگشت شمار هوادران 

بافرهنگ گمند و صدایشان به جایی نمی رسد.
تاسف بارتر اینکه در هیاهوی دشنام گویی ها و "اخلاق کشان" فوتبال ایران حتی مرگ 
هادی نوروزی جوان و بااخلاق هم این عده را بیدار نکرد. گویی تتمه اخلاق هم با مرگ 

نوروزی ها در حال محو شدن است.
ادبیات لمپنی، واژگان س��خیف و بی ادبی، پرخاشگری، عصبیت و عصبانیت، هشدار 
می دهند که روزی شاید فوتبال، "سیاه ترین" تفریح ایرانیان شود. آن روز دیگر هیچ پدری 
فرزندش را به ورزش��گاه نمی برد، هیچ کانال تلویزیونی فوتبال داخلی پخش نمی کند، 
هیچ روزنامه ای تیتر یک خود را به حرف های مربی و فوتبالیست اختصاص نمی دهد و 

استادیوم ها خلوت ترین مکان های شهر می شوند.
فوتبال س��بز دیروز، امروز از ش��رم بی اخلاقی ها سرخ ش��ده و با این روند، می رود که 
رویش سیاه شود. اکنون وقت بیدار شدن از خواب خرگوشی است. هواداران، فوتبالیست ها، 
مربیان، "معلم های اخلاق" و رسانه ها هر یک در این بیداری مقدس نقش خواهند داشت. 

جدال رئال و پاری سن ژرمن در فرانسه
با برگزاری هشت دیدار دور رفت مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا به پایان 

خواهد رسید.
مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان اروپا امشب با برگزاری هشت دیدار پیگیری 
خواهد ش��د که در یکی از دیدارهای حس��اس رئال مادرید باید برابر پاری سن ژرمن به 

میدان برود.
گروه A پاری سن ژرمن – رئال مادرید مالمو - شاختار دونتسک

رئال مادرید، پرافتخارترین تیم لیگ قهرمانان اروپا که توانست است 10 بار عنوان نخست 
این رقابت ها را از آن خود کند برای کسب سومین پیروزی پیاپی خود در فصل جاری 
این رقابت ها باید به فرانسه سفر کند تا روبه روی یاران زلاتان ابراهیموویچ قرار گیرد. دیدار 
دو تیم تقابل صدرنشین لیگ های اسپانیا و فرانسه است. رئال مادرید این هفته با برتری 
سه بر صفر برابر لوانته توانست به صدر جدول لیگا صعود کند. از طرفی پاری سن ژرمن نیز 
وضعیت خوبی در تیم فرانسه داشته و در صدر جدول قرار دارد. دو تیم هر دو بازی قبلی 
خود را در این فصل از رقابت های اروپایی با پیروزی پشت سر گذاشته اند و برد در بازی سوم 
شانس آنها را برای صعود به مرحله بعد افزایش خواهد داد. رئالی ها مشکلی برای بازی فردا 
نداشته و تمام بازیکنانشان را در اختیار دارند. حتی لوکا مودریچ نیز به جمع بازیکنان رئال 
بازگشته است. این دیدار حساس را قرار است داوری از ایتالیا به نام نیکولا ریتزولی قضاوت 
کند. در تیم رئال مادرید کریستیانو رونالو توانست رکود گلزنی کهکشانی ها را به نام خود 
ثبت کند تا با روحیه مضاعفی خودش را برای این دیدار حساس آماده کند. نکته جالب این 
دیدار تقابل آنخل دی ماریا بازیکن دو فصل قبل رئال مادرید با این تیم است که حساسیت 
این دیدار را بالا می برد. رئال مادرید همچنین این فصل یکی از موفق ترین تیم ها در اروپا 
بوده و 92 درصد پاس های این تیم به سلامت به مقصد رسیده است. همچنین رونالدو 
با پنج گل زده به عنوان آقای گل این فصل لیگ قهرمانان را به نام خود ثبت کرده است. 
در دیگر دیدار این گروه که اهمیت چندانی هم ندارد مالمو باید در سوئد از تیم شاختار 
پذیرایی کند. دیدار این گروه در واقع جنگ برای کسب عنوان سومی است؛ چرا که صعود 
دو تیم رئال و پاری سن ژرمن به مرحله بعد تا حدود زیادی قطعی شده است و یکی از دو 

تیم مالمو یا شاختار برای کسب عنوان سومی تلاش خواهند کرد.
گروه B زسکا - منچستریونایتد ولفسبورگ – آیندهوون

منچستریونایتد که با یک برد و یک باخت شرایط نسبتا خوبی در این فصل دارد باید 
برابر زسکا قرار گیرد. اولین دیدار دو تیم به سال 2009 بازمی گردد که منچستر با تنها گل 
آنتونیو والنسیا توانست از سد حریفش در مسکو بگذرد. حالا دو تیم در مرحله گروهی این 
فصل باید برابر هم قرار گیرند. این در حالی است که منچستر آمار بدی در بازی های خارج 

از خانه دارد و سه بازی آخر خارج از خانه خود را باخته است.
رایان گیگز، یکی از دستیاران لوئیس فان خال قبلا سابقه بازی مقابل زسکا را داشته است.

در دیگر دیدار این گروه آیندهوون هلند باید برابر ولفسبورگ قرار گیرد؛ دیداری که قرار 
است در آلمان برگزار شود. در این گروه هر چهار تیم سه امتیاز کسب کرده اند و رقابت 
نزدیکی برای صعود دارند. شاید بازی های چهارشنبه شب بتواند معادلات گروه را برای 

صعود آسان تر کند.
گروه C آتلتیکو مادرید – آستانه گالاتاسرای – بنفیکا

آتلتیکو مادرید که صلابت فصول گذشته را ندارد در بازی قبلی خود در خانه برابر بنفیکا 
پرتغال شکست خورد تا در رده دوم گروه قرار گیرد. آنها اکنون پذیرای یکی از تیم های 
نسبتا ضعیف این رقابت ها یعنی آستانه قزاقستان که اولین حضورش را در تاریخ لیگ 
قهرمانان اروپا تجربه می کند، هستند. البته تیم مادریدی این هفته با برتری روحیه بخش 
برابر رئال سوسیه داد توانست به رده چهارم جدول لیگا صعود کند. در دیدار دیگر این گروه 
بنفیکای شش امتیازی باید برای تصویب صدرنشینی خود به ترکیه سفر کند و به دیدار 
گالاتاسرای برود.  گالاتاسرای که عملکرد خوبی در این رقابت ها نداشته، امیدوار است با 

حمایت هواداران پر شور خود اولین بردش را در این فصل کسب کند.
 گروه D منچسترسیتی- سویا یوونتوس - گلادباخ

 منچسترس��یتی انگلیس که با س��ه امتیاز از دو دیدار خود در رده سوم گروه قرار دارد 
در دیدار بس��یار مهم و تعیین کننده باید برابر سویا به میدان برود. دیداری که می تواند 
تکلیف یکی از دو تیم صعود کننده به مرحله بعد را مشخص کند. نقطه جالب این دیدار 
تقابل ناواس بازیکن اسپانیایی منچسترسیتی تیم سابقش است. همچنین صدرنشین برتر 
انگلیس که در اولین داخلی خود در این فصل برابر یوونتوس شکست خود حالا به دنبال 
این است که بتواند در اولین برد خانگی خود دست یابد.  در دیگر دیدار این گروه یوونتوس 
ایتالیا باید در خانه از تیم گلادباخ پذیرایی کند که هر دو بازی قبلی خود با شکست به 
پایان رسانده است.  یوونتوس نیز این روزها حال و احوال خوبی در لیگ ایتالیا ندارد ولی 
تس��اوی در برابر اینتر در این هفته کمی روحیه آنها را برای بازی خود در اروپا بالا برده 
است. نایب قهرمان فصل گذشته این رقابت ها برای دیدار فردا به احتمال زیاد موراتا در 

ترکیب خود نخواهد داشت.

گزارش برنامه نود؛

محرمی بهترین مدافع چپ بعد از انقلاب
در برنامه این هفته نود مجتبی محرمی در حالی به عنوان بهترین 
مدافع چپ فوتبال بعد از انقلاب انتخاب شد که حضور دوقلوهای چپ 
پای لیگ که روزگاری در دیزی سرا کار می کردند بخش عمده برنامه 

را به خود اختصاص داد.
 برنامه این هفته نود با نظرسنجی بهترین مدافع چپ بعد از انقلاب 
آغاز شد که برای این نظرسنجی پنج گزینه اصغر حاجیلو، رضا 
شاهرودی، مجتبی محرمی، مهرداد میناوند و صادق ورمزیار در نظر 

گرفته شده بود.
پاسخ اشکان دژاگه به انتقادات و 

کنایه به درخواست حقیقی
ابتدا گزارشی از دیدار ایران و ژاپن پخش شد. در این گزارش، اشکان 
دژاگه در خصوص انتقاداتی که نسبت به افت عملکردش می شود، 
گفت: اصلا این را قبول ندارم. همین الان می توانم در لیگ برتر انگلیس 

و لیگ آلمان بازی کنم.
همچنین علیرضا حقیقی بعد از بازی با ژاپن از گزارشگر نود خواست 
که دیگر درباره او در این برنامه صحبت نشود و تصویری از وی پخش 
نشود. درخواستی که در این گزارش با کنایه به آن پاسخ داده شد: »تیم 
ملی در بازی با ژاپن بدون نشان دادن حقیقی یک بر صفر برنده است!«
پرسپولیس و مسائل قانونی برای پرداخت مطالبات نوروزی

علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس یکی از میهمانان 
تلفنی برنامه نود بود. وی درباره اینکه آیا باشگاه پرسپولیس کاری 
برای خانواده نوروزی انجام داده است یا خیر، گفت: از همان ابتدا 
باشگاه پرسپولیس و وزارت ورزش تاکید خاصی داشتند که تمهیدات 
لازم برای برگزاری مراسم در خور شان برای نوروزی داشته باشیم. با 
انتخاب اسپانسر بخشی مطالبات بازیکنان را داده ایم. سرپرست باشگاه 
پرسپولیس خاطرنشان کرد: پرداخت بخشی از قرارداد نوروزی مربوط 
به زمانی که در قید حیات بود، انجام شده است. بخش دیگر به صورتی 
در اختیار خانواده اش گذاشته ایم ولی خودتان بهتر می دانید، بخشی 
از اینها باید بعد از طی مراحل قانونی پرداخت شود. حتی بیشتر از 
مطالبات به خانواده نوروزی می دهیم. بخشی که به عنوان مطالبات 
فرد است، به خانواده اش می دهیم. غیر از مطالبات قرارداد، چیزهای 
دیگر هم مقرر کرده ایم که بعد از حل مسائل قانونی پرداخت می شود.

وی درباره عقد قرارداد با هانی نوروزی گفت: ترتیباتی برای تیمهای 
پایه مقرر می شود و با هانی قرارداد می بندیم.

طاهری درباره عقد قرارداد هانی نوروزی با باشگاه در قالب تیم 
بزرگسالان، گفت: این هم در دستور کار است.

برادران محمدی، از تنبیه با شلنگ و دستفروشی
 تا لیگ برتر و تیم ملی

میلاد و مهرداد محمدی برادرانی که در تیم راه آهن بازی می کنند، 
میهمان حضوری برنامه این هفته نود بودند. میلاد در ابتدا اعلام کرد که 
پنج دقیقه از مهرداد بزرگتر است. اشتباه لفظی مهرداد هنگام معرفی و 
صحبت با مخاطبان برنامه نود، باعث خنده عادل فردوسی پور و خود 

این بازیکن شد. همچنین گزارشی از محله و منزل مادری برادران 
محمدی پخش شد که آنها در این گزارش به تنبیه دوران کودکی 
خود با شلنگ اشاره کردند. برادران بزرگتر این دو بازیکن هم اعلام 
کردند که میلاد و مهرداد چند سال پیش در مغازه خودشان که دیزی 
فروشی و کبابی بود، کار می کردند. این دو قلوهای لیگ از جازنی خود 
در دوران سربازی هم پرده برداشتند. میلاد محمدی همچنین اعلام 
کرد که چند سال پیش در ورزشگاه ها دستفروشی می کرده است و 

لیدر پرسپولیس هم بوده !
 انصراف از استقلال و حضور در راه آهن

 با یک نگاه چپ چپ!

مهرداد محمدی هم با ذکر خاطره حضورش در تیم راه آهن، گفت:  
آقای قلعه نویی مرا پسندید. یک روز با استقلال به آکادمی انقلاب رفته 
بودیم که همان موقع راه آهن هم تمرین داشت. در حال تمرین بودم 
که دیدم یک نفر مرا چپ چپ نگاه می کند. من هم همین کار را کردم. 
این فرد، اخباری، آنالیزور راه آهن بود که مرا با میلاد اشتباه گرفته بود 
و پرسید که چرا لباسم را عوض کرده ام!  بعدا دیدم در استقلال زیاد 

تحویل نمی گیرند و برای همین به راه آهن رفتم.
درس خاکپور به بازیکنان تیم امید

بخشی از صحبت های برادران محمدی به قهرمانی تیم امید در 
مسابقات غرب آسیا اختصاص داشت. تصایری از رختکن تیم امید 
پخش شد که بعد از هر مسابقه توسط بازیکنان تمیز می شد. این دو 
بازیکن تیم امید تاکید کردند که محمد خاکپور سرمربی تیم امید هم 

به بازیکنان در تمیز کردن رختکن کمک می کرد.
 ازیکن استقلال باید اخراج می شد

مسعود مرادی کارشناس داوری این هفته برنامه نود بود. او اخراج 
اسماعیل شریفات بازیکن فولاد در بازی با تراکتورسازی را نادرست 
دانست. همچنین داور بازی راه آهن با استقلال اهواز باید یک پنالتی به 
سود راه آهن اعلام می کرد. مرادی تاکید کرد که تصمیم سیدعلی داور 
بازی استقلال تهران با پدیده مشهد در اخراج نکردن یعقوب کریمی 
بازیکن استقلال اشتباه بود و این بازیکن به خاطر انجام خطا روی 

حسین بادامکی حتما باید کارت قرمز می گرفته است. 
شکستن سر یک پزشک در لیگ یک

در انتهای برنامه، صحنه هایی از درگیری در بازی دو تیم لیگ دسته 
اولی ماشین سازی و شهرداری اردبیل پخش شد که در وقتهای اضافه 
و زمانی که کادر پزشکی شهرداری قصد داشت بازیکن مصدوم این تیم 
را به بیرون زمین منتقل کند، با حمله بازیکنان ماشین سازی مواجه 

شدند. این اتفاق منجر به شکستن سر پزشک شهرداری شد.
محرمی، بهترین مدافع جپ بعد از انقلاب

برنامه نود در حالی خاتمه یافت که بیش از یک میلیون نفر در 
نظرسنجی این هفته شرکت کردند و در نهایت مجتبی محرمی با 
42 درصد به عنوان بهترین مدافع چپ فوتبال ایران بعد از انقلاب 

انتخاب شد.

هفته نهم لیگ برتر فوتبال ایران فردا با انجام 5 دیدار 
به پایان می رسد. 

هفت��ه نهم لیگ برتر فوتبال ایران ام��روز  با انجام 5 دیدار به 
پایان می رسد که در مهم ترین دیدارها استقلال به مصاف هم نام 
خوزس��تانی اش می رود و ذوب آهن با گس��ترش فولاد دیدار 

می کند.
 صبای قم – فولاد، 

ساعت 16:45، ورزشگاه یادگار امام قم
 اولی��ن دی��دار ام��روز  را تیم های صبا و ف��ولاد در قم برگزار 
می کنند. شاگردان علی دایی که هفته گذشته پرسپولیس را 
در ته��ران متوقف کردند، این بار به مصاف قعرنش��ین جدول 
رده بندی می روند و روی کاغذ کار آسانی برای پیروزی خواهند 
داشت. صبا اکنون 11 امتیازی است و در رده هشتم جدول قرار 
دارد. پی��روزی برابر فولاد می تواند جایگاه این تیم را در جدول 
بهبود دهد. در آن سوی میدان فولاد با دراگان اسکوچیچ فصلی 
کابوس وار را سپری می کند. این تیم از 8 بازی گذشته اش، فقط 
س��ه امتیاز کس��ب کرده و در رده شانزدهم جدول قرار دارد. با 
توجه به توانایی بالای صبا و جایگاه تیم در میانه جدول چندان 
دور از انتظار نیس��ت که فولادی ها نهمین بازی خود را نیز با 

شکست پشت سر بگذارند.
سرپرست تیم فوتبال صبای قم گفت: مشکل عمده صبا برای 
دیدار برابر فولاد خوزس��تان وضعیت آسیب دیدگی بازیکنان 
اس��ت و حداقل 3 بازیکن اصلی صبا در دیدار برابر فولاد غایب 

خواهند بود.
وی افزود:  هاشم بیگ زاده مدافع صبا که در دقایق ابتدایی بازی 
صبا و پرسپولیس آس��یب دید و از زمین خارج شد باید چند 
هفته به اس��تراحت بپردازد و علاوه بر از دست دادن بازی فردا 

برابر فولاد ممکن است چند بازی دیگر صبا تا پایان نیم فصل 
را نیز از دست بدهد.

 دارابی بیان داشت: خوزه فیلیپه ماچادو مدافع برزیلی صبا دیگر 
مدافع مصدوم است که در بازی با پرسپولیس دچار شکستگی 
دست شد و به همین دلیل نمی تواند فردا در بازی با فولاد برای 
صبا به میدان برود و وی نیز یکی دو هفته باید دور از میادین 
باشد.  وی عنوان کرد: قاسم دهنوی دیگر بازیکن غایب صبا در 
مسابقه برابر فولاد خوزستان است که در بازی با پرسپولیس با 
دریافت کارت قرمز از زمین مسابقه اخراج شد و امیدواریم توسط 

کمیته انضباطی محرومیت بلندتری را متحمل نشود.
 نفت تهران – راه آهن، 

ساعت 16:45، ورزشگاه تختی تهران
 دیگر دیدار امروز  بین تیم های تهرانی نفت و راه آهن برگزار 
می شود. بر خلاف آنچه در ابتدای فصل تصور می شد، در هفته 
نهم جایگاه نفت تهران پایین تر از راه آهن است. با اینکه نفت 
فصل قبل تا آستانه قهرمانی در لیگ و جام حذفی پیش رفت و 
خود را به جمع 8 تیم برتر آسیا هم رساند، ولی راه آهن در وقت 

اضافه لیگ و با رای کمیته استیناف در لیگ برتر ماند. 
راه آهن با 8 بازی و 9 امتیاز یازدهم است و نفت تهران با یک 

بازی کمتر و 5 امتیاز در رده چهاردهم قرار گرفته است.
 ذوب آهن - گسترش فولاد، 

ساعت 16:45، ورزشگاه فولادشهر اصفهان
 تیم خوب ذوب آهن این فصل نتایج قابل تحسینی گرفته و 
هم اکنون س��ایه به سایه سه تیم نخست جدول پیش می رود. 
یحیی گل محمدی و شاگردانش اکنون 14 امتیاز دارند و با یک 
پیروزی می توانند به صدر جدول برسند. البته این به این شرط 
است که استقلال، سپاهان و استقلال خوزستان در کسب نتیجه 

ناکام بمانند.
 گسترش فولاد هم مانند ذوب آهن سطح نسبتا خوبی داشته 
و فقط دو امتیاز از این تیم کمتر دارد. این تیم تبریزی بالاتر از 
تراکتورس��ازی در رتبه هفتم جدول قرار گرفته و پیروزی برابر 

ذوب آهن می تواند جایگاه این تیم را بسیار بهتر کند.
 استقلال – استقلال خوزستان،
 ساعت 16:45، ورزشگاه آزادی

 صدرنشین این روزهای جدول رده بندی این هفته به مصاف 
هم نام خوزستانی اش می رود. جدال تیم های اول و سوم جدول 
قطعا زیبا و تماشاگرپسند خواهد شد. عبدالله ویسی در استقلال 
خوزستان و پرویز مظلومی در تیم تهرانی اندیشه های خاصی 
ب��رای پی��روزی در این دی��دار دارند. تهرانی ه��ا به فکر حفظ 

صدرنشینی و خوزستانی ها در اندیشه فتح صدر هستند.
 استقلال تهران هفته گذشته برابر پدیده متوقف شد و چیزی 
نمانده بود که صدر جدول را به سپاهان یا استقلال خوزستان 
تقدیم کند اما ناکامی آن دو تیم در کسب پیروزی، باعث شد 
که استقلال تهران همچنان صدرنشین بماند. اینک استقلال 
خوزستان این فرصت را دارد که در جدالی رودررو جای استقلال 

را در جدول بگیرد.
 استقلال اهواز – پدیده، 

ساعت 17، ورزشگاه تختی اهواز
 پدیده مشهد هفته قبل در خانه برابر استقلال تهران به تساوی 
رس��ید و این بار در اهواز به مصاف استقلال این شهر می رود. 
پدیده اکنون با 10 امتیاز دهم اس��ت و استقلال اهواز با نیمی 
از این امتیازات در رده پانزدهم قرار گرفته است. این نخستین 
آزمون علی حنطه سرمربی جدید تیم اهوازی پس از کنار رفتن 

سیاوش بختیاری زاده در لیگ برتر است. 

هفته نهم لیگ برتر فوتبال

جدال شاگردان دایی با تیم قعرنشین لیگ

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

اطلاعیه مالیاتی
قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع 
بند )الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم 
می رساند، فردا مهلت ارسال الکترونیکی فهرست 

معاملات فصل تابستان 94 از طریق سامانه 
WWW.TAX.gov.irو یا به صورت

 لوح فشرده )CD( می باشد.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مجتبی پور کمره با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت ششدانگ پلاک 10254/24/122/240 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم که ذیل 
صفحه 230 دفتر 665 به نام مجتبی پور کمره صادر و تسلیم شده، سپس به موجب سند 
رهنی 4101 مورخه 1391/3/22 دفتر 4 قم درنزد بانک مهر اقتصاد قم در رهن قرارگرفته 
است سپس به علت اسباب کشی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را 
نموده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا 
به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 



علمی و سلامت

التهاب لثه در کمین افراد چاق! 
در افرادی که کمترین میزان شاخص توده بدن و بیشترین معیار تناسب اندام 

را دارا هستند، احتمال التهاب شدید لثه به طور قابل توجهی پایین تر است.
بر اساس مطالعه ای که در مجله پریودونتولوژی امریکا به چاپ رسیده است، در افرادی 
که وزن متعادلی دارند و از تناسب اندام برخوردارند، میزان شیوع التهاب شدید لثه کمتر از 
سایر افراد است.  برای انجام این تحقیق، BMI یا شاخص توده بدن و درصد چربی بدن 
به عنوان معیار کنترل وزن و همچنین حداکثر اکسیژن مصرفی به عنوان معیار فعالیت 
فیزیکی مورد بررسی قرار گرفت. سپس این نتایج با نتایج حاصل از معاینه لثه و دندان ها 
مقایسه گردید. نتایج نشان داد در افرادی که کمترین میزان شاخص توده بدن و بیشترین 
معیار تناسب اندام را دارا بودند، احتمال التهاب شدید لثه به طور قابل توجهی پایین تر بود. 
بیماری لثه یک بیماری التهابی مزمن است که استخوان و بافت های حمایت کننده اطراف 
دندان ها را تحت تاثیر قرار می دهد. بیماری لثه یکی از دلایل عمده در از دست دادن دندان 
ها در میان بزرگسالان به شمار رفته و با سایر بیماری ها از جمله بیماری های قلبی، دیابت و 
آرتریت روماتوئید درارتباط است.  رییس آکادمی پریودونتولوژی امریکا معتقد است: ارتباط 
بین تناسب اندام، سلامت لثه و سلامت عمومی بدن، هشداری برای مردم است تا وزن خود 
را در محدوده طبیعی حفظ کرده و به میزان کافی ورزش و فعالیت بدنی داشته باشند.  
کنترل وزن و فعالیت بدنی هر دو در ارتقای سلامت عمومی بدن نقش دارند، علاوه بر این، 
مطالعات اخیر نشان داده اند که تناسب اندام، خطر بیماری های لثه را کاهش می دهد. وی 
همچنین توصیه می کند برای مراقبت از لثه و دندان ها، استفاده روزانه از مسواک و خمیر 
دندان و همچنین مراجعه منظم به دندانپزشک و پریودونتیست )دندانپزشک متخصص در 

زمینه تشخیص، درمان و پیشگیری از بیماری های لثه( ضروریست.

آشنایي با داروی رانیتیدین 
این دارو، مقدار اسیدی که توسط معده ساخته می شود را کاهش می دهد، لذا 

برای درمان و پیشگیری از زخم های معده و روده مورد استفاده قرار می گیرد.
رانیتیدین برای درمان رفلاکس که با برگشت اسید از معده به مری همراه است و سوزش 

سر دل را سبب می شود، کاربرد دارد و می تواند قبل یا بعد از غذا مصرف شود.
 دکتر سید علی فاطمی متخصص فارماکولوژی در این زمینه می گوید :ممکن است که 
درمان زخم های گوارشی تا 8 هفته طول بکشد، چنانچه تا 6 هفته بهبودی حاصل نشد، حتما 
به پزشک معالج خود اطلاع دهید.  وی افزود: قبل از مصرف دارو نیز، در صورت ابتلا به بیماری 
های کبدی و کلیوی حتما به پزشک خود اطلاع دهید.  به گفته این داروساز سوزش سر دل 
ممکن است که با علائم اولیه حمله قلبی اشتباه گرفته شود. لذا چنانچه با درد در ناحیه قفسه 
سینه همراه با احساس سنگینی، گسترش درد به نواحی شانه و بازو،  تهوع، تعریق و احساس 
کسالت عمومی مواجه شدید، حتما به اورژانس مراجعه نمائید.  البته ناگفته نماند که مصرف 
رانیتیدین با عوارضی نیز همراه است که از آن جمله می توان به درد قفسه سینه؛ تب؛ گلو درد؛ 
احساس کوتاه شدن تنفس؛ سرفه با خلط سبز یا زرد؛  سریع کبود شدن یا خونریزی کردن؛ 
احساس ضعف غیر عادی؛ کند یا تند شدن سرعت ضربان قلب؛ مشکلات بینایی؛ سرخی و 
تاول پوستی؛ کاهش اشتها؛ زردی پوست و چشم؛ کدر شدن ادرار و مدفوع اشاره کرد که در 
صورت بروز این عوارض بعد از مصرف داروي رانیتیدین، باید به پزشک معالج خود اطلاع دهید

سرما آمد، شلغم را فراموش نکنید 
شلغم ازخانواده ی کلم  ها است که به عنوان یک آنتی بیوتیک طبیعی شناخته 

می شود و علاوه بر آن خواص دیگری نیز دارد،
شلغم از بقولات بسیار قوی و معدنی است که دارای 10درصد مواد قندی است و سرشار 

از اصلاح مفیدی مانند منیزیم و کلسیم می باشد.  
شلغم سلاحی قدرتمند در مقابل سرماخوردگی

شلغم به علت دارابودن ویتامین c فراوان و خاصیت پاک کنندگی می تواند برای 
پیشگیری و درمان انواع سرماخوردگی مفید باشد با مصرف روزانه شلغم در فصل پاییز 

و زمستان می توانید از انواع سرماخوردگی ها در امان باشید.
  شلغم و کم خونی بدن

به دلیل داشتن ویتامین B1غم در ساختن گلبول های قرمز بسیار مفید است و می تواند 
در درمان کم خونی بسیار موثر باشد.

  شلغم و دیابت
شلغم که به عنوان یک انسولین گیاهی نیز معروف است می تواند برای افراد دیابتی نیز 

مفید باشد البته این دسته از افراد بهتر است شلغم را به صورت خام مصرف کنند.
  شلغم و پوکی استخوان

شلغم ها منبع بسیارمهمی از کلسیم و پتاسیم هستند که برای رشد و سالم نگه داشتن 
استخوان ها بسیار ضروری هستند و مصرف منظم شلغم آسیب مفاصل را مهار می کند و 

خطر مبتلا شدن به پوکی استخوان را به پایین ترین سطح خود می رساند.
  پیشگیری از انواع سرطان

شلغم حاوی سطوح بالایی از آنتی اکسیدان ها و مواد شیمیایی گیاهی که خطر ابتلا به 
سرطان را کاهش میدهد و با گنجاندن این سبد در رژیم غذایی خود بدن خود را در مقابل 

انواع سرطان مقاوم کنید.
  مفید برای کاهش وزن

شلغم کالری بسیار کمی دارد و از این رو می تواند در برنامه های رژیمی کاهش وزن بسیار 
مفید باشد و به علت وجود فیبر فراوان سوخت و ساز بدن را تنظیم می کند.

برای کودکان خود مسائل ساده ریاضی طرح کنید 
محققان به والدین توصیه می کنند که با طرح مسائل ساده ریاضی برای 

کودکان در منزل، به تقویت مهارت ریاضی و رشد علمی آنها کمک کنید.
بسیاری از خانواده ها داستان خواندن برای کودکان را به ویژه پیش از خواب شبانه، بخشی 
از برنامه های روزمره خود می دانند. در عین حال، والدین از این حقیقت غافل هستند که 
برای بهبود عملکرد درسی و پرورش مهارت ریاضی فرزندانشان، می توانند ریاضی را نیز به 
این برنامه اضافه کنند.  مطالعه محققان در دانشگاه شیکاگو نشان می دهد که تعامل هر 
چند مختصر اما با کیفیت والدین و کودک در زمینه ریاضی پیش از خواب، فراگیری ریاضی 
در دوره دبستان را افزایش می دهد.  براساس این مطالعه، کودکانی که والدین در زمان 
خواب برایشان یک داستان و یا بازی ساده ریاضی همچون جمع و تفریق اعداد و یا جدول 
ضرب مطرح می کردند، عملکرد بهتری در مدرسه داشتند.   همچنین بر اساس نتایج 
این مطالعه، حتی کودکانی که دستکم یک بار در هفته والدینشان در مورد ریاضی با آنها 
صحبت می کردند، تا پایان سال تحصیلی، دستاورد خوبی در ریاضی داشتند.  این مطالعه 

اهمیت توجه به پرورش مهارت ریاضیات در خارج از مدارس را مورد تاکید قرار می دهد.

مهار سرطان سینه را با خوردن این مواد غذایی 
بدن می گذارند،  بر هورمون های  که  اثراتی  دلیل  به  مواد غذایی  از  برخی 

می توانند در مقابل ابتلا به برخی انواع سرطان از افراد محافظت به عمل آورند.
ارشناسان اعتقاد دارد مصرف برخی از سبزی ها و میوه ها می تواند به جلوگیری از ابتلا 
به سرطان سینه در بانوان کمک کند.  گفتنی است، دانشمندان یک رابطه مستقیم بین 
مصرف سبزیجات و عدم ابتلا به سرطان سینه در بانوان را کشف کرده اند.  بررسی ها 
نشان می دهند، سبزی هایی از جمله کلم می تواند مانع از آسیب به DNA سلول ها و 
بروز سرطان در آنها شود.  سبزیجات دارای برگ های تیره چون اسفناج و کلم پیچ نیز 
می توانند به دلیل دارا بودن لوتئین و زیگزانتین به کاهش خطر بروز سرطان سینه در 
زنان منجر شود.  لوبیا و حبوباتی چون عدس و نخود نیز به دلیل دارا بودن کلسیم، 
آهن و ویتامین های گروه B می توانند خطر ابتلا به این سرطان مرگبار را کاهش دهند.  
بر اساس یک تحقیق همسو مواد غذایی دارای لوبیا، سویا و نیز شیر سویا به دلیل دارا 
بودن فیتواستروژن می توانند به جلوگیری از ایجاد توده های سرطانی در سینه بانوان منجر 
شوند.  و در نهایت مصرف ماهی های چرب دارای امگا 3 مانند سالمون و نیز روغن زیتون 
به دلیل وجود آنتی اکسیدان های محافظت کننده از بدن می توانند به جلوگیری از ایجاد 

رادیکال های آزاد در بدن منجر شده مانع ابتلا به سرطان سینه شوند.

چاقی باعث نابودی هوش می شود 
آلزایمر در اثر عدم فعالیت، چاقی و فشار خون به وجود می اید و این بیماری 

درمان قطعی ندارد.
دکتر معتمد متخصص مغز و اعصاب با اشاره به آلزایمر اظهار داشت: آلزایمر در واقع یک 
نوع اختلال در فعالیت های سیستم عصبی است که به صورت اختلال در حافظه خود را 
نشان می دهد و به اصطلاح پزشکی به آن رمانس یا زوال عقل می گویند. وی بیان کرد: 
این بیماری شایع در تمام دنیا در مرد و زن دیده شده و این مریضی بیشتر در افراد بالای 
65سال بروز می کند و از هر 10نفر متاسفانه یک نفر به آن گرفتار می شود و هر چه سن 
بالا باشد شیوع این زوال عقلی بیشتراست. این متخصص ابراز داشت: مهم ترین عامل این 
بیماری ژنتیک، مسائل ارثی و فامیلی بوده و مسائلی چون آب و هوا، نوع تغذیه، آلودگی 
هوا فاکتورهایی هستند که در به وجود آمدن این بیماری نقش موثر دارند. معتمدی ادامه 
داد: انسان برای پیشگیری از گرفتاری در دام این بیماری باید مرتبا چربی خون، فشار خون 
را کنترل و عادات نامناسب همچون مصرف دخانیات و الکل را کنار بگذارد. این متخصص 
عنوان کرد: آلزایمر درمان قطعی ندارد اما یک سری دارو هایی از گسترش سریع این 
بیماری جلوگیری کرده و روند پیشرفت آن را کند می کند. وی در پایان گفت: در نوع 
پیشرفته این بیماری، فرد دچار عفونت های ادراری، زخم بستر و مشکلات ریوی شده و 

باعث می شود که فرد تمام توانایی خود را از دست بدهد.
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به  شروع  روسی  شرکت  یک 
مطبوع  تهویه  دستگاه  ساخت 
قابل حملی کرده که از نظر خنک 
کنندگی، تصفیه هوا و ایجاد رطوبت، 
با نمونه سنتی خود کاملا متفاوت 

است.
 بیشتر سیستم های تهویه مطبوع قابل 
دور  حمل  قابل  تعریف  از  رایج،  حمل 
شده اند اما Evapolar جزء آن ها نیست. 
این دستگاه که از لحاظ شکل ظاهری، 
اندازه و وزن مانند یک توستر کوچک است، یک سیستم خنک کننده تبخیری را برای خنک 
و مرطوب ساختن هوا بسته بندی کرده و همچنین یک نانوماده تبخیری مبتنی بر الیاف بازالت 
که برای ارتش روسیه توسعه داده شده بودند، نیز در آن به تصفیه هوا کمک می کند. پیش از 
این واحد های رومیزی که هوا را مرطوب، تصفیه و شاید حتی کمی خنک کنند، تولید شده اند. 
اما اغلب آن ها به جز در یک فضای بسیار کوچک چند متری، اثربخشی کمی دارند. داشتن 
Evapolar مانند در اختیار داشتن یک کولر کوچک آبی است که شما می توانید آن را جدا کرده 
و با خود حمل کنید، اما به طور بالقوه کارآمد تر و سالم تر است. تیم روسی سازنده این دستگاه 
دارای تجربه در تولید مواد تبخیری برای سیستم های تهویه صنعتی هوا هستند و می گویند 
نانوماده تبخیری مبتنی بر الیاف بازالت که بخش مهمی از دستگاه را تشکیل می دهد، سالهاست 
که کارآمد بودنش را در سیستم های تهویه مطبوع صنعتی متروی مسکو نشان داده اند. به گفته 
سازندگان، این واحد 1.680 گرمی ،با مصرف حداکثر 10 وات و حداکثر قدرت خنک کنندگی 
تا 500 وات، نسبت به یک دستگاه تهویه مطبوع سنتی 12 برابر در مصرف انرژی کارآمدتر 
است. اندازه این دستگاه که با نیروی برق کار می کند، 160x160x165 میلی متر و ظرفیت 
مخزن آب آن 710 میلی لیتر است که حدود شش تا هشت ساعت خنک کنندگی را فراهم 
می کند. این شرکت همچنین ادعا می کند که اثر خنک کنندگی این دستگاه منفی 17 درجه 

سانتی گراد است. 

طراحی دستگاه پوشیدنی مترجم زبان اشاره نابینایان توسط دانشمند ایرانی و همکارانش

موفقیت محققان دانشگاهی در تمایز سلول های مغز استخوان به سلول های عصبی

پاکت گرم کننده مواد غذایی ساخته شد
محققان ایرانی موفق به ساخت پاکت های گرم 
کننده مواد غذایی شدند که می تواند در شرایط 
بحرانی همچون سیل، جنگ و زلزله استفاده شود.

بهبود بشیری میاندوآب، مجری طرح »پاکت های گرم 
کننده مواد غذایی« و مدیر عامل شرکت دانش بنیان 
»زرینه دشت آذربایجان« مستقر در برج فناوری دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: یکی از 
عمده مسائل موجود در مطالعات مدیریت بحران، اصل 
تامین شرایط اولیه زندگی پس از وقوع حوادث و بلایای 

طبیعی توسط پرسنل گروه های امداد و نجات است.
بهبود  مستلزم  مسئله  این  حل  اینکه  بیان  با  وی   
شرایط روشهای کنونی و کاهش هزینه جانی و مالی 
در اجرای عملیات امداد و نجات است، افزود: در گذشته 
در شرایط بحرانی، برای حل مشکل تامین غذای گرم و 
رعایت مباحث بهداشتی از روش سیستم اجاق گازهای 
مرکزی استفاده می شد که این تجهیزات در روزهای 
اولیه امدادرسانی در مناطق سانحه دیده عملا امکان پذیر 
نبوده و باعث بروز مشکلات عدیده سلامت فردی و غذایی 

سانحه دیدگان می شد. 
وی ادامه داد: از این رو با پیدایش فناوری نوظهور » 
پاکت گرم کننده مواد غذایی « ضمن کاهش هزینه های 
جانی و مالی در مناطق سانحه دیده، حواشی ناشی از 
مشکلات پرسنل امداد و نجات در حین عملکرد از قبیل 
مسئله تامین به موقع سیستم اجاق گازهای مرکزی و 
خطر آفرین و زمان بر بودن اجرای چالش ها از بین می 

رود.

 بشیری اظهار داشت: در فناوری »پاکت گرم کننده 
مواد غذایی KARACA « با استفاده از یک کیت گرم 
کننده مواد غذایی »PAD « )پد، پوششی سلولزی که با 
آب واکنش نمی دهد( و یک پاکت ایستاده زیپ دار، این 
توانایی را به کاربران می دهد که به راحتی و بدون استفاده 
از اجاق گاز مسافرتی، غذای بسته بندی همراه خود را گرم 

و آماده طبخ کنند. 
وی عنوان کرد: به طور کلی مخاطبان عمده این فناوری 
سازمان هلال احمر، صلیب سرخ جهانی در هنگام بروز 
بلایای طبیعی و همچنین نیروهای مسلح در هنگام نبرد 
و پاسداری از مرزها کشور و کوهنوردان، طبیعت گردان 

و .. هستند. 
بشیری در خصوص طریقه استفاده از این پاکت ها 
گفت: ابتدا کیت گرم کننده مواد غذایی در داخل پاکت 
ایستاده زیپ دار قرار می گیرد و سپس مواد غذایی آماده 
) کنسرو ( درون پاکت ایستاده زیپ دار، در کنار پد یا 
 PAD (پوششی سلولزی که با آب واکنش نمی دهد
( قرار می دهیم و به مقدار مشخص آب داخل پاکت 
می ریزیم. با اضافه کردن آب، در مدت 15 الی 30 ثانیه 
مجموعه پاکت گرم کننده مواد غذایی عمل کرده و در 
مدت زمان 30 دقیقه ای این آب به دمای 100 درجه 

سانتی گراد می رسد.
 وی با بیان اینکه هر پاکت گرم کننده می تواند با مقدار 
150-200 سی سی آب و غذاهای کنسروی را گرم کند، 
اظهار داشت: در هر یک از این پاکت ها نسبت به ابعاد آن، 
تا 3 کنسرو مواد غذایی قرار می گیرد و با توجه به اینکه  

هر کنسرو برای گرم شدن نیاز به 15 دقیقه زمان دارد، 
از این رو در 45 دقیقه می توان 6 کنسرو غذا را  تا 100 

درجه سانتیگراد گرم کرد.
بشیری با بیان اینکه نمونه های مشابه از این فناوری در 
خارج از کشور وجود دارد، عنوان کرد: در حال حاضر این 
فناوری با روشی متفاوت از نمونه خارجی و متناسب با نیاز 
کشور و با تکیه بر دانش فنی بومی بصورت نیمه صنعتی 

ساخته می شود.
و  علمی  تاییدیه  تازگی  به  بنیان  دانش  طرح  این 
استانداردهای صنعتی لازم را از مبادی ذیصلاح اخد کرده 

است.

طراحی سیستم رشد نوعی بلور در جهت 
تولید هارمونیک دوم آن

محققان دانشکده فیزیک و پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان طی یک طرح 
پژوهشی موفق به طراحی سیستم رشد جهتمندی برای رشد بلور پتاسیم دی 

هیدروژن فسفات موسوم به KDP در جهت تولید هارمونیک دوم آن شدند.
 داوود معروفی، مسؤول مرکز مالکیت فکری پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان با اعلام 
این خبر گفت: این طرح توسط دکتر حمید رضاقلی پور دیزجی، عضو هیأت علمی دانشکده 
فیزیک دانشگاه سمنان و فاطمه براتی، دانشجوی کارشناسی ارشد دانشکده فیزیک این 
دانشگاه و پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان در اداره کل مالکیت صنعتی و ثبت اختراع به 

شماره 86641 به ثبت رسید. 
دکتر رضاقلی پور در توضیح این اختراع گفت: در این طرح، سیستم رشد جهتمندی 
برای رشد بلور KH2PO4 موسوم به KDP در جهت تولید هارمونیک دوم آن طراحی 

شده است. 
 ،KDP وی ادامه داد: برای این منظور با در نظر گرفتن زاویه  تولید این هارمونیک در بلور
این سیستم طوری طراحی شده است که در حین رشد، شرایط برای رشد بلور KDP در 
جهت مورد نظر فراهم شود و از رشد آن در سایر جهات ممانعت به عمل آید، به این ترتیب 
بلور رشد یافته قادر خواهد بود هرگاه نوری با بسامد خاص به آن بتابد، علاوه بر نور ورودی، 

نوری با نصف طول موج نور ورودی )هارمونیک دوم( را تولید و از خود خارج کند. 
محقق طرح خاطرنشان کرد: در روش های معمول، قطعه مورد نظر در بلوری با ابعاد بزرگ 

برش داده می شود، اما در این روش از اتلاف ماده جلوگیری می شود.
 رضاقلی پور تصریح کرد: در پژوهشکده لیزر و اپتیک سازمان انرژی اتمی، تست اصلی 
روی نمونه انجام شده، به طوری که نور لیزر 1064 نانومتر )Nd:YAG( به بلور رشد یافته 

تابانیده شد و خروجی آن که نور سبز رنگ است، مشاهده شد. 

دستگاه تهویه ای به اندازه توستر

اطلاعات مفید درباره "بیهوشی" 
در  پیش  سال  از 200  تقریبا  که  است  اقداماتی  جمله  از  کردن  بیهوش 
بیمارستان ها انجام شده اما به رغم کاربرد وسیع، برخی پزشکان به طور دقیق 

جزئیات فرآیند آن را نمی دانند. 
در حالی که میلیون ها انسان تحت عمل های جراحی مختلف قرار می گیرند و پیش 
از شروع عمل بیهوش می شوند حقایقی در مورد بیهوشی وجود دارد که دانستن آنها 

می تواند مفید باشد: 
1- بیهوشی موجب فراموشی می شود: بیهوشی عمومی فرد را آرام ساخته، درد را از بین 
می برد و همچنین ممکن است موجب فراموشی شود. مطالعه انجام شده در سال 2012 
نشان می دهد استنشاق ماده بیهوشی تغییرات شبه آلزایمر را در مغز موش های بالغ به 
همراه دارد. این دارو برای »شکنج دندانه دار هیپوکامپ« نوعی سلول کمک کننده به 
کنترل حافظه و یادگیری سمی است. اگرچه متخصصان هنوز در مورد تاثیرات بلندمدت 
بیهوشی آگاهی ندارند اما از این موضوع مطلع هستند که دست کم چند روز طول 

می کشد تا فرد پس از عمل به حالت طبیعی بازگردد. 
2- بیماران مسن که تحت بیهوشی قرار می گیرند 35 درصد بیشتر در معرض ابتلا 
به زوال عقل هستند: نتایج بررسی انجام شده در سال 2013 حاکی از آن است که 
افراد مسن پس از دریافت داروی بیهوشی حداکثر شش ماه زمان نیاز دارند تا به حالت 
نرمال بازگردند. همچنین این بیماران بیشتر احتمال دارد تغییر اندکی را در ظرفیت 
ذهنی شان تجربه کنند و در نتیجه 35 درصد بیشتر در معرض ابتلا به زوال عقل قرار 
گیرند. متخصصان معتقدند این وضعیت از التهاب بافت های عصبی ناشی می شود که 
»اختلال شناختی پس از عمل جراحی« )POCD( یا پیش درآمد بیماری آلزایمر 

همچون تولید »پلاک های آمیلوئیدی «B را به دنبال دارد . 
3- استفاده از داروهای بیهوشی به دفعات برای کودکان، بروز مشکلات رشد عصبی را 
به دنبال دارد: کودکانی که در سال های اولیه زندگی شان یک یا چندین بار در معرض 
داروهای بیهوشی قرار می گیرند مستعد دچار شدن به مشکلات عصبی تکاملی هستند. 
بررسی انجام شده در سال 2012 نشان می دهد کودکانی که پیش از سن سه سالگی 
به دلیل عمل جراحی در معرض داروی بیهوشی بوده اند، دو برابر بیشتر با ناتوانی های 
یادگیری رو به رو هستند. هرچند در رفتارها، تمرکز و توان ردیابی در آنها تغییری دیده 
نمی شود و دلیل آن این است که تمامی نواحی ادراکی در کودک تحت تاثیر این دارو 

قرار نمی گیرند. 
4- داروی بیهوشی فرد را به خواب نمی برد: متخصصان بیهوشی اغلب به بیمار می گویند 
که با دریافت این دارو به خواب می روند اما حقیقت این است که آنها به وضعیت کُمایی 
قابل بازگشت فرستاده می شوند. متخصصان در مطالعه انجام شده در سال 2010 
دریافتند مغزی که به طور کامل بیهوش شده شبیه به مغز ناهوشیار و با فعالیت پایین 
است که در بیماران به کما رفته در مقایسه با فردی که تنها به خواب رفته دیده می شود. 
این حالات تماما نشان دهنده مناطقی از مغز است که مکانیزم های چرخشی مشترک از 
قبیل قشر مغز و تالاموس دارند. این نواحی با یکدیگر همکاری می کنند تا فعالیت مغز را 
در بیماران بیهوش شده تعیین کنند.  5- امکان به هوش آمدن در طول عمل جراحی 
وجود دارد: احتمال آنکه بیمار بیهوش شده در طول عمل جراحی به هوش آید وجود 
دارد. این اتفاق نادر زمانی رخ می دهد که بیمار قادر است وضعیت پیرامون خود را همچون 
احساس درد یا فشار مربوط به عمل جراحی را به یاد آورد. هرچند پزشکان از تجهیزات 
کنترل کننده مغز استفاده می کنند تا سطح هوشیاری بیمار را به منظور کاهش خطر بروز 
این اتفاق اندازه گیری کند.  6- برخی افراد واکنش های حساسیت زای نادری به ترکیبات 
داروی بیهوشی نشان می دهند: ممکن است بیمار در زمان استنشاق ماده بیهوشی واکنش 
حساسیت زای کشنده ای را موسوم به »هیپرترمی بدخیم« نشان دهد حتی اگر در گذشته 
سابقه چنین واکنشی را نداشته باشد. این بیماری که ارثی است موجب افزایش سریع 
دمای بدن و انقباض شدید ماهیچه ها در زمان استنشاق ماده بیهوشی می شود. همچنین 
ممکن است بیمار علائمی همچون خونریزی، تیره شدن رنگ ادرار و درد ماهیچه را بدون 
دلیل مشخص تجربه کند.  7- افراد سیگاری بیش از دیگران برای بیهوش شدن نیاز به 
دریافت ماده بیهوشی دارند: افراد سیگاری و آنهایی که در معرض دود این ماده دخانی 
قرار دارند در حین عمل جراحی لازم است دوز بیشتری داروی بیهوشی دریافت کنند. 
پزشکان آلمانی دریافتند زنان سیگاری نسبت به زنان غیرسیگاری 38 درصد بیشتر به 
ماده بیهوشی نیاز دارند.  8- بر خلاف تصور قبلی، افراد مو قرمز برای بیهوش شدن به دوز 
بیشتر داروی بیهوشی نیاز ندارند: پیش از این تصور می شد افراد دارای موی قرمز به دلیل 
داشتن ژن خاصی به نام دریافت کننده »ملانو کورتین« به ماده بیهوشی بیشتری نیاز 
دارند. این باور وجود داشت که این ژن حساسیت بیمار به ماده بیهوشی را کاهش می دهد 
اما بررسی انجام شده در سال 2012 نشان داد در دوز موثر ماده بیهوشی و عوارض 
احتمالی ناشی از آن بین افراد مو قرمز و افرادی که موی تیره  دارند، تفاوتی وجود ندارد. 

و  تگزاس   A&M دانشگاه  ایرانی  دانشمند 
همکارانش با این باور که بهترین راه برای برقراری 
ارتباط با افراد نابینا، تبدیل اشارات آن ها به زبان 
گفتار است، یک دستگاه پوشیدنی ابداع کرده اند 
که حرکات دست و عضله را حس کرده و آن ها را به 

زبان انگلیسی ترجمه می کند.
عملکرد این فناوری پوشیدنی هوشمند این گونه است 
که به کمک دو مدل حسگر تعبیه شده در این وسیله 
می توان حرکات مچ دست و حرکت ماهیچه های بازو را به 

سیگنال های الکترونیکی قابل تمایز تبدیل کرد.
 این اطلاعات به صورت بی سیم به یک گیرنده ارسال و 

به زبان انگلیسی ترجمه می شود.
 دکتر جعفری، دانشیار مهندسی زیست پزشکی دانشگاه 

A&M تگزاس و محقق اصلی این پروژه گفت: در این 
استفاده  برای تشخیص حرکات  نیز  از دوربین  فناوری 
می شود؛ چرا که در بیشتر موارد مشاهده شده افراد حتی 

با حرکت انگشتان خود نیز پیامی را منتقل می کنند.
 وی در ادامه افزود: پس از مطالعه بر روی روش های 
دیجیتال،  اطلاعات  به  حسی  اطلاعات  ضبط  و  ثبت 
ترکیبی از روش تشخیص حسی  و حرکتی و ثبت فعالیت  

ماهیچه ها به عنوان بهترین روش انتخاب شد. 
جعفری با همکاری سایر دانشمندان در ادامه تحقیقات 
خود موفق به ساخت نمونه آزمایشی این دستگاه شده که 
قادر است واژگان محاوره روزمره را با دقت ثبت و ترجمه 

کند. 
یکی از مشکلات اولین نمونه این دستگاه، نیاز به آموزش 

هر شخص برای استفاده از آن است، به طوری که آموزش 
هر فرد برای اجرای یک ژست حاوی پیام حدود 30 دقیقه 

زمان می برد.
 دکتر جعفری معتقد است این مشکل ناشی از تفاوت 
ساختار ماهیچه ها و نوع ژست ها در بدن هر انسان است، 
اما با ساخت نمونه دوم این دستگاه قطعا این مشکلات 

برطرف خواهد شد.
 برنامه بعدی محققان دانشگاه تگزاس کاهش زمان ثبت 

و ترجمه اطلاعات حسی به پیام های انگلیسی است.
 جعفری ضمن اشاره به موفقیت این سیستم در مراحل 
آزمایشی افزود: با توجه به زمان محدود برای ساخت نمونه 
اولیه امیدوارم که در نمونه های بعدی مشکلات موجود 

برطرف شود. 

 محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر با استفاده از 
نوعی پلیمر و نانولوله های کربنی روش غیرسمی 
سمت  به  استخوان  مغز  سلول های  تمایز  برای 
سلول های عصبی ارائه دادند و امیدوارند با ادامه 
این مطالعات به راهکاری برای درمان بیماری های 

عصبی دست یابند.
دانشجوی  و  طرح  مجری  عمرانی،  مهدی زاده  مریم 
دکتری دانشگاه صنعتی امیرکبیر با بیان این که اجرای این 
طرح در قالب پروژه پایان نامه مقطع کارشناسی ارشد وی 
انجام شده است، گفت: این پروژه با عنوان تمایز سلول های 
مغز استخوان به سمت سلول های نورون بر بستر پلی 
کاپرولاکتون )PCL( – کربن نانولوله )CNTs( اجرایی 
شد.  وی پلی کاپرولاکتون را نوعی پلیمر دانست و اظهار 
کرد: در این مطالعات این پلیمر به صورت پوششی بر روی 
بستری از نانولوله های کربنی مورد استفاده قرار گرفت که 
این نانولوله ها با استفاده از روش رسوب دهی شیمیایی 
فاز بخار بهبود یافته با پلاسما )PECVD( بر روی لایه 

سیلیکونی به صورت عمودی و منظم رشد داده شده اند.
 مهدی زاده هدف از اجرای این طرح را تولید سلول های 
عصبی ذکر کرد و یاداور شد: در بیماری هایی چون آلزایمر 
سلول های نورون از بین می رود و در این مطالعات به دنبال 
از  این سلول ها  و جایگزینی  بازتولید  برای  راهکارهایی 

سلول های بدن خود فرد بودیم. 
مجری طرح، سلول استفاده شده در این مطالعات را 
سلول مغز استخوان دانست و خاطرنشان کرد: یکی از 
ارزان قیمت است  سلول هایی که در دسترس داریم و 
و همچنین توانمندی تمایز و تبدیل به سایر رده های 
سلولی را دارد،  سلول های مغز استخوان است؛ از این رو 
در این مطالعات از این سلول ها استفاده شد و با استفاده 
از روش ها و فاکتورهای شیمیایی در مدت 48 ساعت 
توانستیم سلول های مغز استخوان را به سلول های نورون 
تمایز دهیم.  وی با تاکید بر این که تمایز سلولی بر بستر 
نانولوله های کربنی صورت گرفت، یادآور شد: نانولوله های 
این  رو  این  از  است؛  الکتریکی  هدایت  دارای  کربنی 

خاصیت می تواند در تمایز سلولی به سمت نورون تاثیر 
مثبت ایفا کند.  مهدی زاده زیست سازگاری را از مزایای 
پلی کاپرولاکتون دانست و یادآور شد: در مطالعات گذشته 
زیست سازگاری این مواد اثبات شده بود و ضمن آن که 

این مواد سمیت سلولی نخواهد شد.
 وی همچنین با اشاره به استفاده از کربن نانولوله ها 
اضافه کرد: درمطالعات مشابه از این نانولوله ها در تحقیقات 
استفاده شد ولی معایبی داشت که در این مطالعات تلاش 

کردیم تا این ایرادات را کم کنیم. 
این محقق با تاکید براین که اجرای این تحقیقات در 
فاز آزمایشگاهی بوده است، یادآور شد: در این مطالعات 
به سمت  را  آزمایشگاهی سلول ها  فاز  در  موفق شدیم 
سلول های عصبی تمایز دهیم.  وی با اشاره به اهمیت این 
دستاورد، توضیح داد: با توسعه این روش می توان به عنوان 
راهکاری برای جایگزینی سلول های نورون آسیب دیده در 
بیماری های عصبی استفاده کرد و به دنبال آن در زمینه 

درمان بیماری های عصبی چون آلزایمر مطرح شود.

تحقیقات نشان می دهد، انسان ها به محض احساس خستگی، قبل از هر چیز 
با خود مرور می کنند که آیا شب های قبل به اندازه کافی خوابیده اند اما کارهای 
کوچک زیادی وجود دارد که انجام دادن یا انجام ندادن آنها می تواند خستگی 

بیشتر یا کمتری را در طول روز برای ما به همراه بیاورد. 
1- وقتی خسته هستیم کمتر نرمش می کنیم و فکر می کنیم با کم کردن فعالیت 
فیزیکی، ته مانده انرژی خود را ذخیره کرده ایم! براساس تحقیقی که در دانشگاه جورجیا 
انجام شده است، نرمش هفتگی فقط در حد سه روز در هفته و هر روز بیست دقیقه می 
تواند پس از یک ماه و نیم، احساس خستگی را کمتر کرده و احساس انرژی داشتن را در هر 
یک از ما ایجاد کند. نرمش منظم با رساندن اکسیژن و مواد غذایی به بافت ها، زمینه کاهش 

خستگی را فراهم می کند.
 2- ما به اندازه کافی آب نمی نوشیم. از دست دادن بخشی از آب بدن، می تواند تاثیر 
محسوس روی سطح خستگی ما داشته باشد )تحقیقی آمی گودسن(. براساس گزارش 
گودسن، کاهش آب بدن موجب کاهش حجم خون و افزایش غلظت آن می شود که به تبع 

آن، کارآیی قلب در پمپاژ خون کاهش می یابد. 
طبیعی است که در این حالت اکسیژن و مواد غذایی به اندازه قبل به اندام ها و بافت ها نمی 
رسند. گودسن در تحقیقات خود پیشنهاد می کند هر کس به ازای هر کیلوگرم وزن خود 
در طول روز مناسب است 30 سی سی آب بنوشد. به عبارتی فردی با وزن 50 کیلوگرم، باید 

یک و نیم لیتر آب در روز بنوشد.
 3- گاهی به اندازه کافی، آهن به بدن ما نمی رسد. کمبود آهن می تواند احساس لختی 
و خستگی، ضعف و عدم تمرکز را ایجاد کند. همچنین کسانی که کمبود آهن دارند، زودتر 
ممکن است عصبانی شوند. دلیل این امر هم، مانند بسیاری از موارد دیگر، به دلیل کاهش 
اکسیژنی است که به ماهیچه ها و سلول ها می رسد. طبیعی است که کمبود آهن ممکن 
است به خاطر رژیم غذایی نامناسب یا به خاطر بیماری های مختلف باشد که در حالت دوم، 

بررسی و نظر پزشک لازم خواهد بود.  
 4- کمالگرایی می تواند دلیلی برای احساس خستگی دائمی باشد. کسانی که کمالگرا 
بوده و تلاش می کنند هر کاری را به بهترین شیوه قابل تصور انجام دهند )که معمولا هم 
امکانپذیر نیست( انرژی و وقت بیشتری را صرف کار می کنند و این می تواند برای آنها 

خستگی دائمی به همراه داشته باشد. 
دانشمندان ضمن تاکید بر اهمیت انتخاب هدف های چالش برانگیز، توصیه می کنند که 
اهداف غیرقابل دسترس نداشته باشیم. یکی از راه های مناسب، تعیین محدودیت زمانی 

برای هر کار یا پروژه است. 
اگر شما روی جزییات گزارشی که می نویسید حساس هستید و بارها آن را مرور می کنید، 
شاید راه مناسب این باشد که با خود بگویید من تحت هر شرایطی، بیشتر از 2 ساعت برای 

این گزارش وقت نخواهم گذاشت. 
5- نگرانی های بیهوده می تواند عامل مهمی برای خستگی باشد. اگر هر فریاد مدیرتان، 
برای شما خطر اخراج را تداعی می کند، اگر هر شب منتظر هستید که داعش به ایران 
حمله می کند یا نه، اگر هر روز صبح خیابان را نگاه می کنید تا ببینید بالاخره ماشین تان را 
دزدیدند یا این کار را قرار است در روزهای آتی انجام دهند، اگر هر روز نگران تصادف فرزند 

خود در مسیر خانه به مدرسه هستید، قطعا این اضطراب دائمی شما را خسته و فرسوده 
خواهد کرد.

 بیرون رفتن از خانه، کمی نرمش کردن، اجتناب از خواندن اخبار حوادث و سوانح )که 
برخلاف تصور برخی که آنها را آگاهی بخش می دانند، کارکردهای منفی آنها خیلی بیشتر 
است( و مطرح کردن دغدغه ها با سایر دوستان، می تواند در کاهش این نگرانی ها موثر باشد.

 6- نخوردن صبحانه می تواند باعث خستگی شود. بعضی از ما احساس می کنیم شامی که 
شب خورده ایم، ذخیره شده تا انرژی صبح ما را تامین کند در حالی که غذای شب، انرژی کار 
کردن قلب و خون رسانی به بدن در طول مدت خواب را تامین کرده و صبح هنگام، نیازمند 

انرژی و سوخت تازه ای برای بدن خود هستیم. 
طبیعی است که هر یک از ما، براساس ذائقه خود، نوع متفاوتی از صبحانه را انتخاب 
می کنیم اما به هر حال، شیر کم چرب، میوه جات و سایر غذاهای سالم، می توانند گزینه های 

خوبی برای راه انداختن جدی تر سیستم متابولیسم باشند.
 7- عادت های کاری نادرست هم می توانند منشاء جدی خستگی باشند. دفتر کار شلوغ، 
قدرت تمرکز و همینطور پردازش اطلاعاتت را از مغز ما می گیرد. کار کردن در روزهای 
تعطیل، چک کردن ایمیل ها در کافی شاپ و زمانی که قرار بوده صرف استراحت شود، پاسخ 
دادن به تلفن در تمام ساعات شبانه روز، نمونه دیگری از عادات نادرستی هستندکه فرصت 

استراحت را از بدن و مغز می گیرند. 
تغییر ساعت خواب در روزهای تعطیل هم می تواند موجب بروز خستگی شود. دیر 
خوابیدن ها و دیر بیدار شدن، عادت زمانی بدن را به هم می ریزد و یکی دو روز زمان لازم 
خواهد بود تا بدن دوباره به ساعات کار هفته عادت کند. قطعا روزهای تعطیل نیازمند خواب 
و استراحت هستیم اما شب بیداری های طولانی می تواند تاثیر واقعا نامطلوبی داشته باشد. 
8- وابستگی بسیار زیاد به کافئین هم می تواند تبعات نامطلوبی داشته باشد. استفاده 
متعادل از کافئین بد نیست، روزانه سه فنجان قهوه، مشکل خاصی در روند زندگی ایجاد 
نمی کند اما اگر در تمام مدت روز از کافئین برای حفظ هوشیاری خود استفاده می کنید، 

مجبور خواهید بود هزینه های متعددی را به صورت خستگی و بی خوابی بپردازید. 
کافئین مانع کارکرد درست آدنوزین می شود، ماده ای که با انباشته شدنش، ما خواب آلوده 
می شویم. نیمه عمر قهوه بالاست. حتی قهوه ای که شش ساعت قبل از خواب خورده می 
شود، روی کیفیت خواب تاثیر می گذارد. مصرف قهوه را در بعدازظهر هر روز متوقف کنید 

و اثرات شگفت انگیز آن را ببینید. 
9- موبایل و تبلت و لپ تاپ، وسایل خوبی برای همبستری نیستند! ملاتونین هورمونی 
است که سیکل خواب و بیداری ما را تنظیم می کند. خیره شدن به صفحه موبایل و لپ 
تاپ و تبلت و خواندن آخرین ایمیل ها و آخرین عکس های اینستاگرام و خبرهای روزانه و 

... روی وسطح ملاتونین تاثیر می گذارد. 
البته تحقیقات نشان می دهد که حساسیت انسان ها به نور صفحات نمایش ابزارهای 
دیجیتال از فردی به فرد دیگر متفاوت است اما ایده بدی نیست که از بردن این وسایل به 

تختخواب اجتناب کنید. 
اگر ترک این عادت خود موجب »بیماری« می شود، لااقل صفحه نمایش این وسایل را با 

فاصله ای بیش از 30 سانتیمتر نسبت به چشم خود نگه دارید.

چرا زود خسته می شویم؟ 
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اجتماعی 6

چهار روش برای باهوش تر شدن
راه های زیادی برای باهوش شدن در این دنیای پر از رقابت وجود دارد. انجام 
بعضی از آنها کمی تا قسمتی و انجام بعضی دیگر اثر فراوانی روی توانایی مغز 

شما دارند. در ادامه با ما باشید تا بعضی از آنها را معرفی می کنیم. 
 محیط کارتان را تغییر دهید

توصیه های بسیاری برای ورزش کردن شده است. ما هم یک توصیه دیگر می کنیم. 
فعالیت های ورزشی نه تنها ذهن شما را خالی و آماده به کار می کند، بلکه هوش شما را 
نیز ارتقا می بخشد. در مطالعه ای که توسط دانشگاه ساوت کارولینا انجام شده است، با 
ورزش کردن تعداد میتوکندری ها )یکی از اجزای سلول که مسئول تولید انرژی است( 
نه تنها در عضلات افزایش می یابند که در سلول های مغز نیز تعداد آنها بالا می رود. 
این قضیه باعث می شود که مغز شما سریع تر و موثرتر کار کند. زمانی که تصمیم به 
ورزش گرفتید، به تغذیه تان نیز توجه کنید. غذاهایی که گرسنگی را رفع کند، لزوما 
هوش شما را بالا نمی برد. ماهی، میوه های توتی )Berry( و آنتی اکسیدان ها از زوال 
عقل جلوگیری می کنند، روغن اومگا-3 می تواند بازسازی سلول های مغزی را افزایش 
دهد و بالا نگه داشتن قند خون در طول روز با خوردن شیرینی عملکرد مغز شما را 

بالا می برند.
نکته: خوردن شیرینی جات فراوان در طولانی مدت ریسک ابتلا به دیابت را افزایش 
می دهد. پس اگر طول عمر طولانی می خواهید، از خوردن آنها پرهیز کنید. فقط در 
زمان هایی که کار ذهنی شدید )یادش به خیر، جلسه کنکور!( دارید، قند خون را بالا 
نگه دارید، یا اگر چند ساعت روی یک مشکل گیر کرده اید و راه دیگری به ذهن تان 
نمی رسد، از سر آن کار برخیزید و کمی شیرینی، شکلات و اگر هیچ نبود، آب قند! 

بخورید و پر انرژی به سر کار برگردید.
در آخر هم، هر چند وقت یک بار سری به فست فود کثیف جنوب شهرتان بزنید! 
زیرا مطالعه ای نشان داده است که بعضی باکتری هایی که در محیط های کثیف یافت 

می شوند، می توانند سرعت عمل مغز را بالا ببرند!
در مطالعه بالا که روی موش ها انجام ش��ده، هوش موش ها بر اساس سرعت پیدا 
کردن مسیر خروج در یک ماز )maze( پیچ در پیچ سنجیده می شده. زمانی که غذای 
موش ها به باکتری مایکوباکتریوم واکا آلوده شده، سرعت پیدا کردن مسیر دو برابر 
سریع تر شده است. پس از بررسی متوجه شده اند که این باکتری با تحریک سیستم 
ایمنی موش ها، نهایتا منجر به فعال شدن دسته ای از نورون ها )سلول های عصبی( 

در مغز می شده است و موش ها باهوش تر می شده اند.
همین جا این را هم بگویم که یکی از هم خانواده های باکتری بی خطر مایکوباکتریوم 
واکا، مایکوباکتریوم توبرکلوزیس است که عامل بیماری توبرکلوز یا همان سل محسوب 
می ش��ود. پس این راه را با مسوولیت خودتان انجام دهید و مراقب باشید باکتری را 

اشتباهی نگیرید!!!
شیوه زندگی تان را تغییر دهید

شیوه زندگی )lifestyle( نیز تاثیر زیادی روی هوش دارد. شاید احمقانه به نظر برسد 
اما حتی لباسی که می پوشید می تواند روی قدرت ذهن شما برای تمرکز بیشتر و 
انجام دقیق تر کارها تاثیر بگذارد. در تحقیق جدیدی دانشمندان وضعیت ذهنی را در 
افرادی که کت سفید پوشیده بودند، با وقتی که لباس معمولی به تن داشتند، بررسی 
کردند. نتیجه جالب بود. کت سفیدها دو برابر سریع تر تست ها را انجام دادند. علاوه بر 
این، تیم تحقیق یافت که وقتی به آنها گفته می شد لباسی که پوشیده اند، قبلا توسط 
یک شخص مهم پوشیده شده، باز هم عملکرد آنها بهبود می یافت. به طور کلی هر 
چه لباس ما به لباس افراد باهوش و موفق شبیه تر باشد، قدرت تحلیل ذهنی مان نیز 

افزایش بیشتری می یابد.
داشتن خواب خوب و منظم، عامل بسیار مهم دیگری برای به حداکثر رساندن قدرت 
مغزتان است. اگه با خواب تان مشکل دارید، ابتدا با تغییرات کوچک شروع کنید. مثلا 
قبلا از خوب قهوه، چای یا مواد کافین دار نخورید. دس��تی به سر و روی اتاق خواب 
بکشید. اگر جواب نگرفتید، سراغ تغییرات بزرگتر بروید. پیش دستی کنید و یک روز 
بی خوابی به خود بدهید تا بتوانید شب زودتر بخوابید. صبح نیز زود بیدار شوید و سعی 

کنید همین روند را تبدیل به یک عادت کنید.
مطالعات زیادی درباره اثر موتس��ارت روی افزایش قدرت مغز شده است. اما اجماع 
عموم��ی بر این اس��ت »گوش دادن به هر آهنگ م��ورد علاقه تان که بتواند در مغز 
دوپامین آزاد کند، قدرت ذهنی را افزایش می دهد«. آزاد ش��دن دوپامین در مغز را 
معادل احساس لذت بدانید. هر چه ماده ای دوپامین بیشتری آزاد کند، لذت بخش تر 

خواهد بود.
مانند انسان های باهوش رفتار کنید

بله. در اینجاست که دلیل غیرعادی و عجیب بودن انسان های باهوش مشخص می 
شود. زیرا این رفتار عجیب و هوشمند بودن یکدیگر را تقویت می کنند. همان طور که 
پوشیدن لباس یک شخص مهم باعث افزایش قدرت ذهنی می شود، در اینجا نیز تقلید 

از این رفتارهای افراد باهوش، کمک شایانی به هوش شما می کند.
کار را از یک مورد جالب شروع می کنیم: »با خودتان صحبت کنید.« تحقیق اخیری 
نشان داده است که تکرار کلمات به تمرکز ذهن روی آن کلمات کمک می کند. در 
حقیقت، این کار به شما کمک می کند تا چیزهایی را کشف کنید که در حالت عادی 
به آنها توجه نمی کرده اید. در آزمایش ها، محققان نشان دادند که مردمی که به دنبال 
چیزی هستند - مثلا یک قوطی خاص در یک فروشگاه بزرگ - با تکرار کردن اسم 

آن، بسیار سریع تر پیدایش می کنند!
    اگر حرف زدن با خود، به نظرتان بچگانه می آید، پس بیایید با اجرای توصیه دوم 
ما، کودک درون تان را کامل در آغوش بگیرید: »خیال بافی کنید!« بررسی هایی که 
توسط انستیتو Max Planck در زمینه علوم مغزی و درکی انسان صورت گرفته 
نشان داده است که گنجایش حافظه در آنهایی که خیال بافی می کنند، بالاتر است. 

محاسبات شدید داشته باشید
اگر تمام روش های بالا جواب نداد، پس زمان آن فرا رسیده است که خطر کنید. پس 
کت خود را در آورده، آستین ها را بالا زده و وارد گود شوید. برای شروع این را بدانید که 
روش هایی برای تحریک مغز با اتصال الکترودهای خاصی به سر وجود دارد که آنها را 
تحریک مستقیم از ورای جمجمه می نامیم! در طی آزمایش هایی که شرکت پیشروی 
DARPA روی نظامی ها انجام داده است، این تحریکات باعث می شود سربازان بهتر 
بازی های کامپیوتری را انجام دهند و مدت دوره آموزش خلبانی آنها به نصف برسد. 
حتی از نظر تئوری وصل کردن الکترودهای یک باتری 9 ولتی به دو طرف سرتان هم 
تاثیرات مثبتی دارد! طبعا هنوز مدت زیادی از ورود این تکنیک ها نمی گذرد و آثار 

مفید یا مضر آنها در هاله ای از ابهام است. پس آنها را انجام ندهید.
و حالا بدترین و مش��کل ترین راه حل برای باهوش شدن: »انجام کارهای سخت و 
مشکل و به چالش کشیدن مغز«. با افزایش سن قسمت هایی از مغز شروع به تنبل 
شدن می کنند و روی هوش سیال شما که مسئول افکار انتزاعی و حل مسائل جدید 
است، تاثیر می گذارند. روان شناسان دانشگاه میشیگان به این نتیجه رسیده اند که 
انجام بازی های N-back خیلی سریع )در عرض 20 روز( باعث افزایش هوش سیال 
می شود. البته هنوز شبهاتی به این نتیجه گیری وارد است، اما استفاده از این بازی 

ضرری هم ندارد.

مدیر مرکز پژوهش های مسجد مقدس جمکران:

تاریخ شفاهی مسجد مقدس جمکران 
مستند می شود

مدیر مرکز پژوهش های مسجد مقدس جمکران از آغاز پروژه مستندسازی 
تاریخ شفاهی این مسجد مقدس خبر داد.

به گزارش روابط عمومی مس��جد مقدس جمکران، سید مجید مطهرنژاد با اشاره با 
اجرای طرح پژوهشی تاریخ شفاهی مسجد جمکران گفت: مسجد مقدس جمکران 
از حیث تاریخی و از حیث جایگاهی که امام زمان)عج( بر آن تاکید کرده اند، یکی از 
پویاترین مساجد جهان اسلام و به تعبیر مقام معظم رهبری پایگاه عظیم جهان تشیع 
است و از جنبه تاریخی نیز سابقه بیش از یک  هزار سال دارد و مجموع این مباحث 

بیانگر لزوم ساماندهی طرح تاریخ شفاهی مسجد مقدس جمکران است.
وی افزود: پروژه تاریخ ش��فاهی مس��جد با این رویکرد آغاز کار کرده ایم که بتوانیم 
س��خنان و نظرات علم��ا، بزرگان، محقق��ان، خادمان و زائران این م��کان مقدس را 

جمع آوری و مستندسازی کنیم.
مدیر مرکز پژوهش های مسجد مقدس جمکران بیان کرد: به این منظور، کارگروهی 
با حضور نمایندگانی از بخش های مختلف مسجد از جمله معاونت فرهنگی و مدیریت 
روابط عمومی و امور بین الملل و همچنین خادمان با سابقه و پیشکسوت که در مسجد 
حضور داشتند شکل گرفته که در نظر داریم در یک برنامه یک ساله بخش عمده تاریخ 

شفاهی مسجد را جمع آوری کنیم.
مطهرنژاد ادامه داد: در همین زمینه با خیرین و بانیان، خادمان و مسئولان کاروان های 
جمک��ران که بیش از چند دهه در این رابطه فعالیت کرده اند و همچنین زائران این 
مکان مقدس که از ش��هرهای مختلف به جمکران مش��رف می شوند، گفت وگوهای 
دقیقی انجام می دهیم تا به زوایای جدیدی از ش��کل ظاهری و نوع حضور مردم در 

مسجد و شرایط گذشته، پی ببریم و آنها را مستند کنیم.
وی با تاکید بر اینکه برخی از شبهات و موضوعاتی که ناخواسته در خصوص مسجد 
مطرح می شود باید در دل این تاریخ شفاهی به مرور اصلاح شود بیان کرد: این اصلاح 
با گفت وگو با شخصیت هایی که به مسجد مشرف شده و از آثار معنوی و روحانی آن 

بهره مند شده اند انجام می شود.
مدیر مرکز پژوهش های مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: برای انجام بهتر این 
طرح مراکز معتبری که در این حوزه کار کرده اند را رصد کرده ایم و فعالیت هایی که 
انجام داده اند را زیر نظر گرفته ایم تا الگوی استانداردی در این زمینه ایجاد کرده و بر 

اساس آن کار را به پیش بریم.

مدیرعامل سازمان زیبا سازي و احیاء بافت فرسوده شهرداري قم خبرداد:

 بهسازي و پاکسازي محله لب چال
مدیرعام�ل س�ازمان زیباس�ازي و احیاء بافت فرس�وده ش�هرداري قم از 
بهسازي، پاکس�ازي و نورپردازي محله لب چال با همکاري سازمان میراث 

فرهنگي و اداره اوقاف خبرداد.
 اسماعیل فتحي گفت: در راستاي احیاي بافت تاریخي شهر قم اقدامات بسیاري را 

انجام داده ایم و همچنان در این راستا برنامه هاي زیادي را دردست اقدام داریم.
وي در ادامه اهداف این طرح را مورد توجه قرار داد و  ابراز داشت: یکي از اهداف این 
س��ازمان احیاء مراکز محله است که در گذشته این مراکز حکم محوریت را در شهر 

ایجاد کرده و همه نیازها و مایحتاج مردم در آنجا تامین مي شد.
فتحي تصریح کرد: یکي از اقدامات سازمان زیبا سازي و احیاء بافت فرسوده توجه به 

محله لب چال واقع در 45 متري عمار یاسر قم و در نزدیکي محله شاه حمزه است.
مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاء بافت فرسوده شهرداري قم به مشخصات این 
محله اشاره کرد و افزود: این محله آب انبار و گذر چشمه دارد و بزرگترین آب انبار قم 

به حساب مي آید که زمان احداث آن به اواخر دوره قاجار باز مي گردد.
وي ادامه داد: بهسازي و پاکسازي این آب انبار یکي از اهداف بزرگ سازمان زیبا سازي 
و احیاء بافت فرسوده شهرداري قم است و با توجه به وضعیت نامناسبي که دارد مقرر 

شده تا پاکسازي آن صورت گیرد.
 پامنار نورپردازي مي شود

مدیرعامل س��ازمان زیباسازي و احیاء بافت فرسوده شهرداري قم  همچنین گفت: 
مدرس��ه غیاثیه )پامنار( واقع در خیابان آذر توس��ط سازمان زیبا سازي و احیاء بافت 

فرسوده نورپردازي مي شود.
 فتحي در خصوص اجراي این طرح بیان کرد: س��ردر و مناره هاي مدرس��ه غیاثیه 
نزدیک میدان کهنه شهر قم تنها بخش بازمانده از مدرسه عظیمي است که در سده 

هشتم هجري قمري داراي شهرت بسیار بود.
وي ادام��ه داد: س��ازه اصلي بن��ا از آجر با تزیینات گچي و تلفیق آجر و کاش��ي در 
مناره هاست، سر در به بلندي 12 متر و دهانه و پهناي هفت در چهار متر، به سوي 
ش��رق بنا شده و در دو طرف آن بر پایه هاي خارجي ایوان، در هر سمت دو طاق نما 
– یکي پایین و دیگري بالاي آن – برافراشته اند. مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاء 
بافت فرسوده شهرداري قم اضافه کرد: در کمربند ایوان کتیبه اي سراسري وجود داشت 
که فرو ریخته و اثري از آن برجاي نمانده اس��ت. همچنین دو مناره بالاي س��ر در به 
قطر 2.20 متر و بلندي 13 متر از بالاي بام ) 25 متر از سطح زمین( با پوشش آجري 
است که از پایین تا گلوگاه به نقشه شطرنجي لوزي در 19 ردیف ، با طرحي از کاشي 
فیروزه اي میان لوزي ها در کمرگاه و گلوگاه هر دو مناره و در بالا با کتیبه اي از کاشي 
خشتي آراسته شده است. وي بیان کرد: با توجه به اینکه یکي از وظایف سازمان زیبا 
سازي و احیاء بافت فرسوده توجه به آثار تاریخي است، مقرر شده تا پامنار با هماهنگي 
سازمان میراث فرهنگي نورپردازي ش��ود. فتحي در خصوص زمان اجراي این طرح 
یادآور شد: این اقدام با هدف توجه به بنا هاي شاخص تاریخي به زودي انجام مي شود.

بر اساس اسانامه جدید ؛
کلیه اعضاي خانه هاي مطبوعات کشور

 باید بیمه باشند
مدیرعامل خانه مطبوعات اس�تان قم از الزام کلیه اعضاي این تش�کل در 
سراسر کشور به  دارا بودن بیمه تامین اجتماعي بر اساس اساسنامه جدید 

خبر داد. 
مدیر عامل خانه مطبوعات استان قم در گفتگو با خبرنگار ما با اشاره به اینکه طبق 
اساس��نامه جدید خانه هاي مطبوعات در سراس��ر کشور شرط عضویت و شرکت در 
انتخابات این تشکل داشتن بیمه تامین اجتماعي است، گفت: به منظور سهولت کار 
بیمه خبرنگاران و دیگر اعضاي خانه هاي مطبوعات، وزارت فرهنگ وارشاد اسلامي 
اقدام لازم را انجام داده و آن دسته از اعضایي که از سوي رسانه خود بیمه نیستند و 
از ابتداي سال 88 تحت پوشش هیچ بیمه اي قرار نداشته اند بایستي به سایت سمان 

مراجعه و ثبت نام کنند و پس از تایید شدن در این سایت در خواست بیمه بدهند.
رسول خادم با بیان اینکه این فرصت بسیار محدود مي باشد از اعضاي خانه مطبوعات 
استان قم خواست با استفاده از این تسهیلات جهت عضویت و شرکت در انتخابات هر 

چه سریعتر به این سایت مراجعه وثبت نام کنند.

رئیس اداره بهداشت عمومی و مواد غذایی دامپزشکی قم:

نظارت ۷ گروه دامپزشکی بر ذبح دام های 
نذری در قم

رئیس اداره بهداشت عمومی و مواد غذایی دامپزشکی قم از نظارت هفت 
گروه دامپزشکی بر ذبح دام های نذری در قم خبر داد. 

محمدرضا مرعشیان اظهار داشت:  اداره کل دامپزشکی استان قم طبق سنوات گذشته 
در ایام تاسوعا و عاشورا علاوه بر بازدید و نظارت های معمول، سه اکیپ ثابت و چهار 
اکیپ سیار را برای نظارت بر نحوه قربانی کردن دام های نذری در سطح شهر اختصاص 
داده اس��ت. وی توصیه کرد:  شهروندان حتی المقدور دام های خود را در کشتارگاه ها 

ذبح کنند تا مسائل بهداشتی به خوبی رعایت شود.
وی عنوان کرد: بازرسان دامپزشکی در کشتارگاه قبل و بعد از کشتار به نظارت های 
بهداشتی و معاینه دام ها می پردازند و چنانچه دامی بیمار باشد از چرخه کشتار حذف 
می شود. رئیس اداره بهداشت عمومی و مواد غذایی دامپزشکی قم بیان کرد:  با توجه 
به گستردگی هیئت ها در شهر قم ممکن است اکیپ های دامپزشکی نتوانند بر همه 
کشتارها نظارت داشته باشند. وی در خصوص حمل شتر،  اسب و غیره در مراسم تعزیه 
خوانی افزود: از نظر بهداشتی حمل این حیوانات در خیابان به دلیل اینکه ممکن است 

بیمار باشند مناسب نیست.

کمک  های مالی مردمی به مدارس در بالا و پایین شهر؛

 از ابهام در اجبار تا اختیار در پرداخت 
  پرداخت کمک های مردمی خانواده ها به مدارس هنوز 
میان اجبار و اختیار سرگردان است. بسیاری از خانواده ها با 
این ابهام مواجهند » آیا هر رقمی را که انجمن اولیا و مربیان 
مدرسه مصوب کرد،  باید پرداخت کنند؟ آیا نظارتی بر نحوه 

هزینه این کمک ها صورت می گیرد؟« 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش مدت هاست که تلویحاً 
از خانواده ها تقاضا دارند ت��ا در دخل و خرج مدارس آنها 
را همراهی کنند چرا که بدون همراهی آنها و کمک های 

مردمی چرخ مدارس دولتی نمی چرخد.
سال  هاس��ت که آموزش و پرورش سرانه ای را به مدارس 
دولت��ی پرداخت نمی کند یا س��رانه  اختص��اص یافته به 
مدارس آن قدر ناچیز اس��ت که ب��ه اصطلاح هیچ دردی 
را دوا نمی کند. امسال و سال گذشته در آستانه بازگشایی 
مدارس، 50 میلیارد تومان س��رانه ب��رای توزیع در میان 
مدارس اختصاص یافت که این رقم در مقایس��ه با تعداد 

مدارس و هزینه های هر مدرسه بسیار اندک است.
مس��ئولان آموزش وپ��رورش دریافت پ��ول از خانواده ها 
در فصل ثبت نام را ممنوع اعلام کرده اند اما با بازگش��ایی 
م��دارس و تش��کیل انجمن اولیا و مربی��ان و مصوبه این 
انجم��ن، میزان کمک های خانواده ها به مدارس برای یک 

سال تحصیلی مشخص می شود.
روال کار عمدتاً بدین صورت اس��ت که مدیر مدرس��ه،  
برنامه های مدنظر و نیازهای خ��ود را برای انجمن اولیا و 
مربیان تشریح می کند و با تصویب آنها رقمی تحت عنوان 
کمک های مالی هر دانش آموز به مدرسه مشخص می شود. 
اگر چه دریافت این کمک ها نباید اجباری باشد اما شواهد 

حکایت از اجباری بودن آن دارد.
** کمک های مالی به مدارس از شهر تا روستا

می��زان کمک های مردمی خانواده ها ب��ه مدارس نیز در 
مناطق مختلف، متفاوت اس��ت، حتی مدارس روستایی 
نیز از این قاعده مستثنی نیستند. طبق گفته های یکی از 
معلمان روستایی که در کلاس  چندپایه تدریس می کند،  
مدرس��ه او از هر دانش آموز 100 هزار تومان بابت کمک 

دریافت می کند.
** کمک های مالی از بالای شهر تا پایین شهر

این رقم در مدرس��ه  ابتدایی واقع درش��مال تهران برای 
هر دانش آموز 800 هزار تومان، محدوده مرکز شهر یعنی 
منطقه 7 برای دوره متوسطه اول 200 هزار تومان، جنوب 
ش��هر حوالی میدان گلوبندک برای هنرس��تان کاردانش 
200 هزار تومان اس��ت. در اغلب این م��دارس پرداخت 
کمک ه��ای مردمی اجباری بوده و اگ��ر خانواده ای امکان 
پرداخت نداش��ته باشد باید این مبلغ را به صورت اقساط 

پرداخت کند.
برخی مدیران نیز پرداخت کمک های مردمی به مدرسه 
را ب��ه اختیار خانواده ها گذاش��ته اند. مدیر یکی از مدارس 
درجنوب تهران با تش��ریح مش��کلات مدرس��ه همچون 
خرابی شیرهای آب از خانواده ها درخواست کرده است تا 

در حدبضاعتشان برای برطرف ساختن نیازهای مدرسه به 
او کمک کنند.

یکی از ابهاماتی که برای بسیاری از خانواده ها مطرح است، 
می��زان آزادی عمل انجمن اولی��ا و مربیان برای تصویب 
برنامه ها و مبلغ دریافت��ی از آنها تحت عنوان کمک های 
مردمی است به عنوان مثال آیا مدارس با استناد به مصوبه 
انجمن اولی��ا و مربیان و برنامه های طراحی ش��ده تا هر 
میزانی را که تمایل داش��ته باشند، می توانند از خانواده ها 

دریافت کنند؟
** کمک های مردمی اجباری نیست

علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش این ابهام را اینگونه 
پاس��خ می دهد:  هیچ اجباری ب��رای دریافت کمک های 
مردمی توس��ط مدارس وجود ندارد اما خدمت خانواده ها 
ع��رض می کنم که دول��ت بابت هر دانش آم��وز علاوه بر 
هزینه های س��رمایه ای مانند فض��ا و تجهیزات بیش از 2 
میلیون تومان هزینه می کند. این ارقام کفایت نیاز مدارس 
را نمی کند بنابراین از مردم تقاضا داریم همانند دوران دفاع 

مقدس به ما کمک کنند.
علی اصغر احمدی مدیرکل انجمن اولیا و مربیان وزارت 
آموزش و پرورش نیز در پاس��خ به پرسشی مبنی براینکه 
آیا انجمن اولیا و مربیان مدارس انقدر آزادی عمل دارند تا 
ه��ر برنامه و هر ملبغی را که تمایل دارند، مصوب کرده و 
تحت عنوان کمک های مردمی از خانواده  ها دریافت کنند؟ 
اظهار داش��ت:  انجمن اولیا و مربی��ان، نمایندگان اولیای 
دانش آموزان هستند بنابراین مصوبات آنها قابلیت اجرایی 
دارد در حقیقت انجمن های اولیا و مربیان مجلس کوچکی 
در دل مدرسه هستند اما با اجبار نباید از خانواده ها پولی 

دریافت کرد.

** 138 میلیارد تومان کمک های نقدی خانواده ها 
به مدارس

طبق گفته های احمدی در سال تحصیلی 92-93،  میزان 
مشارکت داوطلبانه خانواده ها 138 میلیارد و 448 میلیون 
تومان و میزان مشارکت ناشی از استفاده از مهارت ها 115 
میلیارد و 228 میلیون تومان بود. این ارقام چشمگیر است 
و در قالب کمک های نق��دی، خدماتی و مهارتی صورت 

گرفته است.
می��زان کمک ه��ای مردمی جمع آوری ش��ده توس��ط 
مدارس می تواند رقم چش��مگیری باشد، بنابراین نظارت 
بر هزینه کرد مبالغ دریافتی بسیار حساس است. اگر چه 
انجمن های اولیا و مربیان مدارس اعلام می کنند بر نحوه 
هزینه این مبالغ توس��ط مدارس نظارت دارند اما در این 
رابطه اما و اگرهای فراوانی وجود دارد شاید همین مسئله 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش را برآن داشت تا به فکر 

یکپارچه سازی حساب مدارس بیفتند.
با اجرای طرح یکپارچه سازی حساب مدارس مقرر شده 
است تا دیگر هیچ مدرس��ه ای بابت کمک های مردمی از 
خانواده ها پول نقد دریافت نکند و تمام مدارس باید بابت 
این موضوع شماره حس��ابی را با نام مدرسه به خانواده ها 
ارائه دهند. در شرایطی که مسئولان آموزش و پرورش بر 
این باورند که دریافت کمک های مردمی از خانواده ها باید 
داوطلبانه باشد و از سوی دیگر خانواده ها می گویند دریافت 
کمک های مردمی اجباری است باید سازوکاری مشخص 
شود تا بر فرآیند هزینه کرد این مبالغ نظارت دقیقی داشته 
باش��د و ترازنامه مالی مدارس به خانواده ها ارائه ش��ود در 
چنین ش��رایطی روند کمک های مردم��ی خانواده ها به 

مدارس افزایش می یابد.

با اذعان به اینکه هر کدام از ما به علت یک سری عادات رفتاری کلیشه ای و تکراری از 
بر خی توانایی های بالقوه وجود خودمان در تعامل با مردم و محیط پیرامون خویش غافل 

می گردیم. یاد گیری مهارت...
با اذعان به اینکه هر کدام از ما به علت یک سری عادات رفتاری کلیشه ای و تکراری از 
بر خی توانایی های بالقوه وجود خودمان در تعامل با مردم و محیط پیرامون خویش غافل 
می گردیم. یاد گیری مهارت های زندگی )به شرط توانایی بکار گیری عملی( می تواند 
تاثیر شگرفی در بهبود زندگی فردی ، شغلی و اجتماعی ما ایفا نماید.ده مهارت زیر در این 
زمینه بسیار مفید خواهد بود. )در صورت نیاز می توانید از یک مشاور رفتاری در یادگیری 

جزئیات و اجرای موفق این مهارت ها کمک بگیرید.
 خودآگاهی

خودآگاهی ، توانایی شناخت و آگاهی از خصوصیات ، نقاط ضعف و قدرت ، خواسته ها 
، ترس و انزجار است. رشد خودآگاهی به فرد کمک می کند تا دریابد تحت استرس قرار 
دارد یا نه و این معمولا پیش ش��رط ضروری روابط اجتماعی و روابط بین فردی مؤثر و 

همدلانه است.
همدلی

همدلی یعنی اینکه فرد بتواند زندگی دیگران را حتی زمانی که در آن شرایط قرار ندارد 
درک کند. همدلی به فرد کمک می کند تا بتوانند انسانهای دیگر را حتی وقتی با آنها 
متفاوت است بپذیرد و به آنها احترام گذارد. همدلی روابط اجتماعی را بهبود می بخشد و 

به ایجار رفتارهای حمایت کننده و پذیرنده ، نسبت به انسان های دیگر منجر می شود.
ارتباط مؤثر

این توانایی به فرد کمک می کند تا بتواند کلامی و غیر کلامی و مناسب با فرهنگ ، 
جامعه و موقعیت، خود را بیان کند بدین معنی که فرد بتواندنظرها ، عقاید ، خواسته ها 

، نیازها و هیجان های خود را ابراز و به هنگام نیاز بتواند از دیگران درخواس��ت کمک و 
راهنمایی نماید. مهارت تقاضای کمک و راهنمایی از دیگران ، در مواقع ضروری، از عوامل 

مهم یک رابطه سالم است.
روابط بین فردی

این توانایی به ایجاد روابط بین فردی مثبت و مؤثر فرد با انسانهای دیگر کمک می کند. 
یکی از این موارد ، توانایی ایجاد روابط دوستانه است.که در سلامت روانی و اجتماعی ، 
روابط گرم خانوادگی ، به عنوان یک منبع مهم روابط اجتماعی ناسالم نقش بسیار مهمی 

دارد.
تصمیم گیری

این توانایی به فرد کمک می کند تا به نحو مؤثرتری در مورد مسائل تصمیم گیری نماید. 
اگر کودکان و نوجوانان بتوانند فعالانه در مورد اعمالشان تصمیم گیری کنند ، جوانب 
مختلف انتخاب را بررس��ی و پیامد هر انتخاب را ارزیابی کنند ، مسلما در سطوح بالاتر 

بهداشت روانی قرار خواهند گرفت.
حل مسأله

این توانایی فرد را قادر می سازد تا به طور مؤثرتری مسائل زندگی را حل نماید . مسائل 
مهم زندگی چنانچه حل نشده باقی بمانند ، استرس روانی ایجاد می کنند که به فشار 

جسمی منجر می شود.
تفکر خلاق

این نوع تفکر هم به مسأله و هم به تصمیم گیری های مناسب کمک می کند . با استفاده 
از این نوع تفکر ، راه حلهای مختلف مسأله و پیامدهای هر یک از آنها بررسی می شوند 
. این مهارت ، فرد را قادر می سازد تا مسائل را از ورای تجارب مستقیم خود را دریابد و 
حتی زمانی که مشکلی وجود ندارد و تصمیم گیری خاصی مطرح نیست ، با سازگاری و 

انعطاف بیشتر به زندگی روزمره بپردازد.
تفکر انتقادی

تفکر انتقادی ، توانایی تحلیل اطلاعات و تجارب است . آموزش این مهارت ها ، نوجوانان 
را قادر می سازد تا در برخورد با ارزش ها ، فشار گروه و رسانه های گروهی مقاومت کنند 

و از آسیب های ناشی از آن در امان بمانند.
توانایی حل مسأله

این توانایی فرد را قادر می سازد تا هیجان ها را در خود و دیگران تشخیص دهد ، نحوه 
تأثیر هیجان ها بر رفتار را بداند و بتواند واکنش مناسبی به هیجان های مختلف نشان 
دهد . اگر با حالات هیجانی ، مثل غم و خشم یا اضطراب درست برخورد نشود این هیجان 
تأثیر منفی بر سلامت جسمی و روانی خواهد گذاشت و برای سلامت پیامدهای منفی 

به دنبال خواهند داشت.
توانایی مقابله با استرس

این توانایی ش��امل ش��ناخت اس��ترس های مختلف زندگی و تأثیر آنها بر فرد است . 
شناس��ایی منابع استرس و نحوه تأثیر آن بر انس��ان ، فرد را قادر می سازد تا با اعمال و 

موضع گیری های خود فشار و استرس را کاهش دهد.

چرا سفارش كرده اند هر روز زیارت عاشورا بخوانید؟
آیت الله جوادی آملی می نویسد: سرّ این که سفارش کرده  اند 
هر روز زیارت عاشورا بخوانید و نسبت به اهل  بیت تولیّ داشته و از 
دشمنانشان تبرّی بجویید، برای آن است که طرز فکر معاندان ایشان 

منفور شود. 
آیت الله جوادی آملی در کتاب »حماسه و عرفان« درباره فلسفه 
زیارت و عزاداری وعلت سفارش به خواندن زیارت عاشورا در هرروز 

مطلبی را بیان کرده است. 
متن ذکر شده این مرجع تقلید شیعیان بدین شرح است:  

فلسفه زیارت و عزاداری سرّ این که سفارش کرده  اند هر روز زیارت 
عاشورا بخوانید و نسبت به اهل  بیت)علیهم  السلام( تولیّ داشته و بر 
آنان صلوات و درود بفرستید و از دشمنانشان تبرّی بجویید، برای آن 
است که طرز فکر معاندان ایشان منفور شود وگرنه هم  اکنون سخن از 
معاویه و یزید نیست تا آنها را لعنت کنیم. نام و یاد آنها رخت  بربسته 
و قبرشان نیز زباله  دانی بیش نیست، الآن سخن از فکر و راه یزید و 
یزیدیان عصر است. زن فرعون وقتی که به درگاه الهی دعا کرد، نگفت 
خدایا مرا فقط از فرعون نجات بده بلکه گفت: )ربّ ابنِْ لی عنْدک بیتاً 
فی الجَنّه ونجّنی من فرْعوْن وعمله ونجّنی من القوْم الظالمین( یعنی 
مرا از فرعون و فرعونیان، که طرفداران سنّت سیئه و رفتار ناپسند او 
هستند، نجات بده. تفکرّ برای همیشه باقی می  ماند هر چند که اسم و 

عنوانش تغییر پیدا کند.  
بعد از تار و مار شدن خوارج در نهروان و خارج شدنشان از صحنه 
حیات و زندگی، به علی  بن ابی طالب)ع( عرض شد: این مقدس  های 
خشک از بین رفتند. فرمود: »کلاّ والله إنهّم نطَُف فی أصْلاب الرجال 
وقرارات النساء کلّما نجََم منْهم قرنٌ قُطِع، حتّی یکون آخرهم لصُوصاً 
سَلابّین« ؛ اینها نطفه  هایی هستند در پشت مردان و قرارگاه زنان. 
هرگاه مقداری از اینها از بین بروند، عده ای دیگر ظهورمی کنند تا این 

که سرانجامِ کار، سارقانِ مسلّح و رهزنانِ غارتگر خواهند شد. 
 اکنون نیز، هم راه سالار شهیدان زنده است و هم  مرام و مسلک 
اموی و مروانی و عباسی وجود دارد. این که سفارش فراوان به اشک 
ریختن و عزاداری کردن نموده  اند برای آن است که اشک بر شهید 
اشتیاق به شهادت را به همراه دارد، خوی حماسه را در انسان زنده و 
طعم شهادت را در جان او گوارا می  گرداند. چون اشکْ رنگ کسی را 

می گیرد که برای او ریخته می  شود و همین رنگ را به صاحب اشک 
نیز می  دهد. از این رو انسان حسینی  منش، نه ستم می  کند و نه ستم 
می  پذیرد. این که عده  ای به فکر ظلم کردن یا ظلم  پذیری هستند 
برای آن است که خوی حسینی در آنها نیست وگرنه شیعه خاص 
حسین بن علی)ع( نه ظلم می کند و نه ظلم می  پذیرد. آن کسی که 
ظلم پذیر است اموی مسلک است چنان که ظالم هم اموی صفت است، 

هر چند که زمزمه »یا حسین« بر لب داشته باشد. و در قیامت که هر 
کسی را به نام زمامدارش صدا می زنند: )یوْم ندْعوا کلَّ أنُاسٍ بإمامهم، 
شخص ستمگر در صف امویان شرکت می کند. لذا اگر انسان بخواهد 
بفهمد که راهی راه حضرت حسین  بن علی)ع( است یا راهی راه امویان، 
باید ببیند که در او خوی ستم  پذیری یا سلطه  گری وجود دارد یا نه. 
اگر گرایش به این خصلت  های زشت را در خود دید باید در اخلاق 

خود تجدیدنظر کند. 
 گریه بر امام حسین )ع( 

براساس نقلی معروف از حضرت سکینه )ع( بالای بدن مطهّر امام 
حسین )ع(، ایشان به این اصل کلی سفارش کردند که هر حادثه 
تلخی پیش آمد کرد، آن را بهانه کنید و برای من اشک بریزید: »أو 
سمعتم بغریب أو شهید فاندبونی« ؛ »هرگاه داستان غریب یا شهیدی 
را شنیدید، برای مظلومیت من گریه کنید«؛ زیرا اگر امام حسین )ع( به 

خلافت می  رسید، دیگر غریب یا شهیدی وجود نداشت. 
 بنابراین، اصل کلی این است که هر حادثه تلخ و ناگواری را باید 
بهانه کرد و برای سالار شهیدان اشک ریخت؛ نه آن  که افراد داغدیده 
برای تسکین عواطف و احساسات خود آن حضرت )ع( را بهانه کنند و 
برای التیام زخم خویش اشک بریزند و ندبه نمایند و بین این دو گونه 
عزا داری فرق وافر است؛ زیرا محصول یکی تعزیت برای حضرت امام 
حسین )ع( است و نتیجه دیگری تسلیت برای خود؛ هر چند ممکن 

است بهانه قرار دادن واقعه جان سوز کربلا هم بی اثر نباشد.  
وجود مبارک سیدالشهداء )ع( فرمودند: »أنا قتیل العبره« ؛ یعنی من 
که به هدف احِیای حق و امِحای باطل کشته شدم، باید عَبَرات داشته 
باشم؛ به طوری که چشمان علاقه  مندان به سالار شهیدان پر از اشک 
شود و آن اشکْ فراوان از شبکه چشم خارج گردد و به صورت انسان 
عبور کند تا عَبَرات بشود.  این سنّت حسنه، آثار فراوانی دارد، از جمله 
این که محبت اهل بیت )ع( در قلب شیعیان حضور پیدا می  کند؛ آنگاه 
دوست امامان معصوم)ع( هرگز فکر و راه و روش آنان را رها نمی  کند؛ 
زیرا رهبری جوارح به دست جانحه و دل است و زمامداری قلب را 
محبت به عهده می  گیرد و دلِ دوستان حسین بن  علی )ع( جوارح را 

به صَوْب صراط مستقیم رهنمود می  شود.  
پا نوشتها؛ 

[ حماسه و عرفان، ص � می دانید که لعن و نفرین و فریاد از بیداد 
بنی امیه لعنه الله  علیهم با آن که آنان منقرض و به جهنّم رهسپار 
شده اند، فریاد بر ستمگران جهان و زنده نگه داشتن این فریاد ستم 
شکن است. و لازم است در نوحه ها و اشعار مرثیه و اشعار ثنای از ائمه 
حق)ع( به طور کوبنده فجایع و ستمگری های ستمگران هر عصر و 

مصر یادآوری شود…)وصیت  نامه امام  خمینی قدّس  سرّ، مقدمه(. 

مهارت های ده گانه زندگی
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عبدالله احمدی: 
پس از تصویب طرح برجام در صحن علنی مجلس مصاحبه های 
دلواپسان علیه رئیس مجلس آغاز شد که چرا علی لاریجانی در عرض 
20 دقیقه این طرح را در دستور کار قرار داده و به سر انجام رسانده 
است. رئیس مجلس نیز به انتقادها پاسخ داده و گفته است که برخی 
تصور می کنند تصمیم گیری درباره پرونده هسته ا ی کشور لحظه ای 
بوده است، در حالی که بیشترین وقت مسئولان طی این سال ها 
صرف موضوع هسته آی شده و شورای هسته ای نیز تاکنون بیش از 
20 جلسه برگزار کرده است، متاسفانه برخی اطلاع لازم را ندارند ولی 
اظهارنظر می کنند. مجلس باید به قانونی درباره برجام رأی می داد و 
اگر ما همراه گزارش کمیسیون ویژه، قانون تدوین نمی کردیم منفعل 
بودیم؛ چرا که فرصت کافی نبود و از قبل باید قانون نوشته می شد. 
لاریجانی در حاشیه همایش امر به معروف و نهی از منکر نیز خطاب 
به منتقدانش گفته بود که طرح برجام در کلان کشور هماهنگ شده 

و این پرونده، پرونده رهبری بود.
علی لاریجانی پس از سخنرانی در همایش امر به معروف و نهی 
از منکر که در سالن برج میلاد برگزار شد، این مطلب را در پاسخ به 
اعتراض یکی از شرکت کنندگان در همایش امر به معروف و نهی از 

منکر درباره نحوه رسیدگی مجلس به طرح اجرای برجام بیان کرد.
وی افزود: این پرونده برای من نفع شخصی ندارد. البته بنده از 
مسائل هسته ای کم اطلاع نیستم و بر اساس وظایفی که دارم عمل 

کرده ام. در موضوع هسته ای مجلس همه نکات را در نظر گرفت.
پس از صحبت های رییس مجلس در این همایش، خانمی از 
انتهای سالن به سمت لاریجانی رفت و نسبت به نحوه اداره مجلس 
و تصویب برجام در مجلس به وی ایراد گرفت و گفت: چرا مجلس به 
صورت فرمایشی برجام را تصویب کرد؟ لاریجانی که صحبت هایش 
را تمام کرده بود در پاسخ به این خانم گفت: از تذکری که شما 
دادید متشکرم. این خودش نیز یک امر به معروف و نهی است اما 
چرا کلمه فرمایشی را بکار بردید؟ در بحث های امر به معروف نباید 

تند صحبت کنید.
البته کاظم جلالی، رئیس فراکسیون رهروان ولایت نیز با اشاره به 
جوسازی هایی که علیه رئیس مجلس و پس از تصویب طرح برجام 
آغاز شده است، گفت: جوسازی ها علیه دکتر لاریجانی یک اقدام غیر 
اخلاقی و بد اخلاقی سیاسی است چراکه رئیس مجلس نشان داد که 
در ماجرای تصویب طرح برجام جز به منافع ملی به چیز دیگری نمی 
اندیشد. وی افزود: اگر آقای لاریجانی می خواست به منفعت های 
دیگری بیندیشد، آنقدر تیزبین و هوشیار است که این گونه عمل 
نکند، بنابراین وی نشان داد که وی به دنبال یک اقدام موثر برای 
تامین منافع ملی بود. رئیس مرکز پژوهش های مجلس خاطرنشان 
کرد: روزی من و آقای لاریجانی با هم راجع به برجام صحبت می 
کردیم که ایشان خطاب به من گفت: آقای جلالی! من اشُهد بالله 
جز اینکه احساس تکلیف می کنم که کشور را باید از این مقطع 
عبور بدهیم چیز دیگری نیست و انتظار هیچ تشکری از کسی ندارم.

جلالی تصریح کرد: ما از دوستان انتظار داریم اگر از کسی که 
اینگونه خود را قربانی منافع ملی کرده است تشکر نمی کنند سنگ 
به سمت او نیندازند. رئیس فراکسیون رهروان ولایت مجلس تاکید 
کرد: بعضی از دوستانی که درعرصه سیاست شکست خورده اند، 
مراقب باشند که در ساحت اخلاق نیز بیش از این شکست نخورند و 

اخلاق رارعایت کنند.
اما دلواپسان سعی کردند با حضور در مجامع عمومی و سخنرانی 
های خود خط انتقاد از رئیس مجلس و همچنین اعضای تیم مذاکره 
کننده هسته ای به ویژه محمدجواد ظریف و علی اکبر صالحی را 
دنبال کنند. در این میان؛ علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه 
بررسی برجام که در هفته های اخیر انتقادهای بسیاری به او و 
مدیریتش در این کمیسیون وارد شد، در جمع اصولگرایان اردبیل 
حرف هایی از سر دلواپسی زد و گفت: ابتداییات در برجام رعایت 
نشده است. عده ای دوست داشتند تا در یک سناریوی طراحی شده 
سرسری و به صورت سربسته این مسئله را از مجلس عبور دهند اما ما 
کار را تا جایی پیش بردیم که حتی از آمانو دعوت کردیم تا به مجلس 
بیاید. در حالی که به این کار ما خرده می  گرفتند. به هیچ وجه خط 
قرمز ها در برجام رعایت نشده به طوری که حداکثر 24 ساعت بعد از 
تصویب بر اساس ماده 77، غرب هر کجا را که دلش بخواهد می تواند 
بازرسی کرده و حتی از تاسیسات امنیتی دفاعی و نظامی حال و آینده 
ما بازرسی های خود را انجام دهد و این همان نقطه اصلی است که ما 

روی آن تاکید داشتیم.
 این در حالی است که در بند 6 طرح "اقدام متناسب و متقابل 
دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام"، نظارت های آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در چارچوب مقررات بین المللی و با رعایت 
مصالح امنیت ملی کشور که شورای عالی امنیت ملی مشخص 
می کند انجام پذیرد و دولت باید مراقبت نماید که در مسیر اجرای 
برجام و پس از آن حفاظت کامل از اسرار و اطلاعات طبقه بندی 
شده به ویژه در حوزه نظامی و امنیتی صورت گیرد. میزان همکاری 
با آژانس منوط به اقدامات احتیاطی لازم برای تضمین این امر توسط 
آژانس است.همچنین هیچ گونه دسترسی نظارتی آژانس به مراکز 
نظامی و اشخاص حقیقی به بهانه برجام مجاز نمی باشد مگر آنکه 
موارد به صورت جداگانه و با جزییات به تصویب شورای عالی امنیت 

ملی برسد. مهرداد بذرپاش، نماینده تهران اگرچه به دلیل چاپ 
یادداشتی اهانت آمیز خطاب به علی اکبر صالحی در روزنامه تحت 
مدیریتش -وطن امروز - عذرخواهی کرده و بار دیگر به نقد او پرداخته 
بود، در آخرین پست صفحه اینستاگرام خود نوشت: چهارشنبه در 
مجلس نطقی داشتم پیشنهاد دادم صدا وسیما تیم تصویربرداری به 
منزل منتقدین دولت بفرستد واز اموال آنها ثبت تصویر کند واز آن 
طرف به منزل برخی از مقامات ارشد دولت برود واز اموال آنها هم 
ثبت تصویر کند راستی آزمایی هم باقوه قضاییه آن وقت شما قضاوت 
کنید چه کسانی کاسبان تحریم اند. خواهشا دوستانی که با نظر من 

مخالفند به جای توهین نقد کنند.
همچنین جواد کریمی قدوسی،نماینده مشهد که سابقه درگیری 
لفظی با محمدجواد ظریف در کمیسیون امنیت ملی را دارد، در 
نشستی با عنوان »در مجلس چه گذشت؟ و خط نفوذ کجاست؟« 
ادعا کرد که متن پیامک هایی که برای موافقان برجام ارسال شده و 
آن ها را از رای دادن به این طرح منع کرده است، حرف های خانواده 

یکی از شهدای هسته ای بوده است.
این نماینده دلواپس با انتقاد از تیم مذاکره کننده هسته ای ادعا 
کرد: کسانی که مذاکره می کردند گفتار درمانی را محور کار خود قرار 
داده بودند و محتوای گفتار درمانی کوچک نمایی چیزهای خیلی 
بزرگ و بزرگ نمایی چیزهای خیلی کوچک بود اما قطعنامه جدید 
تهدید نظامی را قانونی کرده است. و مذاکره کنندگان قطعنامه جدید 
را که یک خطر بزرگ است به عنوان یک دستاورد بزرگ معرفی 
می کنند. وی همچنین در ادامه با متهم کردن رئیس مجلس مدعی 
شد: من از نزدیک شاهد مدیریت آقای لاریجانی در قضیه برجام بودم 
و او با تمام وجود مایه گذاشت تا رسید به چیزی که یک لکه ننگی در 

قانون گذاری جمهوری اسلامی شد.
در  نیز  مجلس  جنجالی  دلواپس  نمایندگان  از  دیگر  یکی 
اینستاگرام خود در واکنش به تصویب برجام نوشت: 27 تیرماه 67 

جام زهر را که دست امام دادند من یک بسیجی بودم و رسته رزمی ام 
اطلاعات عملیات...آن روز، ابزار رسانه ای امروز نبود تا برای همیشه 
تصویر و سخنان کسانی که این جام را تعارف کرده اند به حافظه تاریخ 
بسپاریم، خدا رو شکر امروز آنقدر ابزار رسانه ای در اختیار مردم هست 
که لازم نباشد 20 سال دیگر درباره تعارف کنندگان جام زهر امروز 

دنبال اسناد بگردیم. به گندم ری نمی رسید...
نماینده دیگر منتسب به جبهه پایداری که روز تصویب طرح 
برجام بیشترین اعتراض را به تصویب این طرح داشت و مدعی 
این شد که برجام طرح لاریجانی و شمخانی است در آخرین پس 
اینستاگرام خود نوشت: ادعای آقای باهنر مبنی بر تشکیل جلسه ای 
با حضور شخصیتی از طرف دفتر رهبر معظم انقلاب ، که در تذکر 
من مورد اشاره قرار گرفت، صحت نداشته و کذب می باشد. هرچند 
متاسفانه این ادعا و نظایر آن که در جلسه غیرعلنی روز یاد شده ابراز 
شد، در آرای نمایندگان تأثیر گذاشت که به نظرم قابل رسیدگی 

بیشتر می باشد.
این در حالی است که هفته گذشته در پی نقل مطالب غلط و 
خلاف واقع مبنی بر نقش مستقل برخی مسئولین دفتر مقام معظم 
رهبری در روند رسیدگی قانونی طرح »اقدام متناسب و متقابل دولت 
جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام«، روابط عمومی دفتر مقام 
معظم رهبری در اطلاعیه ای اعلام کرد: این مطالب خلاف واقع و 

فاقد اعتبار است.
در پی نقل مطالب غلط و خلاف واقع مبنی بر نقش مستقل 
برخی مسئولین دفتر مقام معظم رهبری در روند رسیدگی قانونی 
طرح »اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در 
اجرای برجام«، روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری در اطلاعیه ای 

اعلام کرد: این مطالب خلاف واقع و فاقد اعتبار است.
در این اطلاعیه آمده است: »مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
در موارد متعددی بر طی شدن مسیر قانونی بررسی مفاد برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( تأکید داشته اند و در اطلاعیه اخیر دفتر مقام 
معظم رهبری در تاریخ 10/شهریور/1394 نیز اعلام گردید که مواضع 
رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره این موضوع، صریح، شفاف و دقیق 
در سخنرانیهای ماههای اخیر ایشان اعلام شده و در اختیار همگان 
قرار دارد. لذا هرگونه اطلاع رسانی و بیان مطالب غلط و مغشوش 
مبنی بر نقش مستقل برخی از مسئولین دفتر معظم له در روند 
بررسی طرح »اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای برجام« خلاف واقع بوده و فاقد اعتبار است و انتظار دارد 
صاحبان تریبونها و رسانه ها و سایتهای خبری، احتیاط و دقت لازم 

را در نقل مطالب مربوط به دفتر مقام معظم رهبری بعمل آورند.«
 با این حال نماینده مذکور در پست دیگری، روز تصویب برجام 
در تاریخ 21 مهر 1394 در مجلس شورای اسلامی را با تاریخ 21 
مهر 1343 یعنی روز تصویب کاپیتولاسیون در مجلس شاه مقایسه 

کرده است!
پایگاه اطلاع رسانی سازمان بسیج دانشجویی نیز که پیش از این 
از تحصن مقابل مجلس حمایت کرد بود، در خبری اعلام کرد که 
جمعی ازدانشجویان دانشگاه ها وط لاب شیراز با تجمع مقابل دفتر 
نماینده شیراز در مجلس در اقدامی نمادین لوح بیخیالی و حمایل 
نفوذ را به احمدرضا دستغیب بخاطر رای مثبت وی به طرح برجام 

اهدا کردند.

پرونده چندین ساله هسته ای بعد از ماه ها مذاکره فشرده در دولت 
یازدهم بالاخره به سرانجام رسید و توافق به دست آمده نیز تصویب 
شد. با صدور فرمان باراک اوباما رئیس جمهوری ایالات متحده و بیانیه 
مشترک ایران و اتحادیه اروپا، گام نهایی برای تصویب آن برداشته 
شده و حالا در انتظار رسیدن روزی است که همه تحریم ها لغو شود. 
براساس آنچه تا امروز از سوی مقامات داخلی و غربی عنوان شده، آن 
روز موعود بعد از گزارشی که آژانس بین المللی انرژی اتمی در نیمه 
دسامبر)26 آذر( به شورای حکام می دهد، فراخواهد رسید اما در این 
میان برخی اعتقاد دارند که این فرصت حدودا دو ماهه برای انجام 

تعهدات از سوی ایران کافی نیست.
گروه دیگری از کارشناسان نیز معتقد هستند که مانع تراشی ها 
و کارشکنی ها از سوی لابی های مخالف توافق به اشکالی دیگر طی 
همین مدت هم ادامه خواهد داشت و نباید از آن غافل شد. در مقابل 
عده دیگری از کارشناسان به انجام تعهدات طرفین در همین فرصت 
کوتاه خوشبین بوده و تاکید می کنند که کار تمام است و برای پایان 
یافتن این پرونده هیچ گزینه دیگری قابل تصور نیست.  سید عباس 
عراقچی، معاون وزیر امور خارجه دیروز بعد از نشست معاونان وزرای 
خارجه 1+5 و ایران در وین با اعلام احتمال اجرایی شدن توافق 
برجام تا پایان سال جاری تاکید کرد که اجرای تعهدات هسته ای 
ایران بر اساس سند برجام منوط به صدور دستور رئیس جمهوری به 
سازمان انرژی اتمی است.او ابراز امیدواری کرد که این دستور تا هفته 
آینده صادر شود. عراقچی همچنین از نهایی شدن پیش نویس سندی 
درباره باز طراحی رآکتور هسته ای اراک  خبر داد و افزود: »پس از 
امضای این سند از سوی وزرای خارجه ایران و 1+5 کار روی این 

رآکتور آغاز خواهد شد.« 
دیروز جان کری، وزیر امور خارجه آمریکا نیز پس از صدور فرمان 
اجرایی باراک اوباما مبنی بر لغو تحریم های ایران با انتشار بیانیه ای 
از آغاز اقدامات لازم برای لغو تحریم ها خبر داده و گفته است که 
آمریکا، گروه 1+5 و اتحادیه اروپا در روز اجرای توافق هسته ای 
)برجام( گام های لازم را برای برداشتن فوری تحریم های مربوط به 
برنامه هسته ای ایران برخواهند داشت. به گفته او آژانس بین المللی 

انرژی اتمی تایید کرده است که ایران در 15 اکتبر گام های مورد نیاز 
نقشه راه را برای پاسخگویی به موارد مربوط به نگرانی های گذشته، 
به طور کامل انجام داده و ایران به آژانس اطلاع داده است که قصد 
دارد پروتکل الحاقی را به صورت داوطلبانه اجرا کند.رساندن تعداد 
سانتریفیوژهای مرکز غنی سازی نظنز به پنج هزار، خروج مازاد 
اورانیوم غنی شده از کشور، ایجاد تغییرات در رآکتور اراک و تبدیل 
سایت فردو به یک سایت تحقیقاتی، چهار اقدامی است که ایران 

متعهد شده تا پیش از گزارش بعدی آژانس انرژی اتمی انجام دهد.
علی بیگدلی ضمن ابراز خوشبینی به انجام این اقدامات در دو ماه 
آینده گفت: »اکنون بازرسان آژانس دوربین های خود را نصب کرده اند 
و براساس اظهارنظر یوکیا آمانو رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
گزارش نهایی آژانس به شورای حکام داده می شود و اگر تایید کنند 

که ایران به تعهدات خود پایبند بوده است، تحریم ها را لغو می کنند 
و این کار احتمالا تا ماه ژانویه انجام خواهد شد.« او در پاسخ به این 
پرسش که اگر در این زمان ایران نتواند همه این اقدامات را به طور 
کامل انجام دهد و بخشی از کار ادامه داشته باشد، روند اجرایی شدن 
برجام چطور پیش خواهد رفت، گفت: »کسی نمی تواند بگوید که 
زمان بیشتری لازم است؛ چون این زمان براساس اظهارنظر آژانس 
مشخص شده است و براساس محتوای توافق در همین مدت به 
نتیجه خواهیم رسید؛ در غیر این صورت تحریم برداشته نمی شود 
و همه چیز به هم می ریزد. اکنون منفعت طرف ایرانی و غربی در 
به نتیجه رسیدن هر چه سریع تر این پرونده است؛ بنابراین طرفین 
تلاش خود را می کنند تا موعد مقرر کار تمام شود.« موضوع امکان 
بازگشت به وضعیت قبلی در صورت عدم پایبندی طرف غربی به 

تعهدات خود در لغو تحریم ها یکی از موضوعاتی است که همیشه از 
سوی منتقدان مورد توجه قرار دارد. اکنون و در آغاز مرحله اجرایی 
برجام این پرسش بیش از هر وقت دیگر طرح می شود که اگر بعد 
از انجام این اقدامات، غربی ها تحریم ها را لغو نکنند، چه خواهد شد؟ 
بیگدلی در این خصوص نیز گفت: »این توافق دوطرفه است و اگر 
آنها به آن پایبند نباشند ایران امکان بازگشت به وضعیت قبلی خود 
را خواهد داشت. آنطور که آقای صالحی گفته اند در کمتر از یک سال 

این کار را خواهیم کرد.«
او همچنین تاکید کرد: »مطمئنا آنها چنین کاری نمی کنند زیرا 
این عدم پایبندی به تعهدات برای حزب دموکرات و آقای اوباما در 
انتخابات پیش روی آمریکا اثرات منفی دارد.« برخی از کارشناسان نیز 
مانند حسن بهشتی پور اعتقاد دارند که باید مراقب عملکرد مخالفان 

توافق بود.
او در گفت وگویی امکان به هم خوردن این توافق با کارشکنی های 
»مهم ترین  است:  گفته  و  نداشته  دور  نظر  از  را  توافق  مخالفان 
سنگ اندازی ها از سوی اسرائیل است. آنها تا آنجا که توانستند سعی 
کرد ند برجام به نتیجه نرسد و اکنون نیز تمام تلاش شان این است که 
در اجرای برجام ممانعت ایجاد کنند. عربستان و تمامی کشورهایی 
که منافع آنها اقتضا می کند ایران همچنان با غرب درگیر باشد،تمام 
امکانات خود را بسیج می کنند تا بتوانند جلوی اجرای برجام را بگیرند. 
زیرا از روابط حسنه ایران و غرب و همزمان ایران و روسیه وحشت 
دارند.« به گفته او »مخالفان داخلی برجام در داخل ایران و آمریکا و 
حتی اتحادیه اروپا نیز تلاش می کنند به بهانه های مختلف مانع اجرای 
برجام شوند.« بهشتی پور در حالی این نظر را عنوان کرده است که 
علی بیگدلی به اجرای برجام دید خوشبینانه تری دارد و معتقد است 
که اگر قرار بود این مخالفت ها و کارشکنی ها به نتیجه برسد، تا به 
حال رسیده بود و اصلا به توافق نمی رسیدیم. اجرای متن برجام در 
دوماه آتی بسیار حساس به نظر می رسد؛ چرا که با جو بی اعتمادی 
موجود بین دوطرف که به صراحت در گفته ها و اظهارات دیپلمات 
ها و مقامات قابل حس است، می تواند قدم های آتی را دشوار و دو ماه 

آینده را بسیار حساس کند.

دلواپسان یا موافقان توافق

چه كسانی به مجلس راه می یابند؟ 
برجام با تمام حاشیه هایش به پایان رسید اما در این یک هفته که جامعه سیاسی کشور 
دارای هیجانات بسیاری شده بود، برخی از رفتارها نشان از آن داشت هنگامی که پای 
مسایل ملی به میان بیاید، کدام شخصیت ها و احزاب سیاسی آن را بر منافع شخصی و 
حزبی خود مقدم می شمارند و کدام یک همچنان به دنبال منافع خود هستند و حتی برای 

از دست دادن منافع حزبی خود اشک می ریزند.
مطرح شدن برجام در مجلس آن هم در حالی که کمتر از پنج ماه به انتخابات مجلس 
مانده، سبب شد که یک کارزار عملی برای افرادی که به دنبال حضور دوباره در مجلس 
هستند پیش بیاید. بر همین اساس بهتر است به تفکیک گروه های سیاسی به بررسی 

حضور احزاب و طیف ها بپردازیم.
احزاب اصلاح طلب

با وجود آنکه هنوز برخی وعده های روحانی محقق نشده اما در مساله هسته ای اعضای 
این طیف سیاسی از عملکرد دولت در این پروژه حمایت کردند. رییس دولت اصلاحات به 
طور مشخص و صریح در برخی از صحبت هایش از عملکرد دولت و توافق وین حمایت کرد 

و سایر افراد شاخص اصلاح طلب نیز حمایت خود را به طرق مختلف نشان دادند.
در مجلس نیز در حالی که تعداد نمایندگان اصلاح طلب به کمتر از انگشتان دو دست 
می رسد اما آنها نیز نقش پررنگی در نشان دادن لابی های مخفی و برخی پروژه ها برای 

مخالفت با برجام داشتند.
مسعود پزشکیان، وزیر بهداشت دولت اصلاحات و نماینده تبریز در مجلس گفت: برجام 
نشان داد که برای برخی از آقایان وضعیت مردم مهم است یا منافع خودشان؛ اینها همان 

کسانی هستند که شفافیت را سم مهلکی برای خودشان می دانند.
این نماینده اصلاح طلب افزود: متاسفانه باوجود اینکه داعیه تبعیت از رهبری داریم اما 

نتیجه رفتارهایمان کاملا در جهت مقابل توصیه های رهبری است.
پزشکیان با اشاره به سخنان رهبری که گفته بودند کاری نشود که تفرقه و شقاق ایجاد 
شود، گفت: اما متاسفانه این اتفاق رخ داد و شاهد دودستگی در جامعه هستیم. پزشکیان 
تاکید کرد: استفاده از الفاظی مانند خائن و وطن فروش خلاف قانون است و این چیزی است 
که مردم می بینند و می شنوند و در مورد آن قضاوت خواهند کرد؛ تهمت زدن و توهین 

کردن رفتار ناپسندی است که متاسفانه این روزها بسیار مشاهده می شود.
اصولگرایان سنتی

در حالی که در اردوگاه اصولگرایی شکاف به بیشترین حد خود رسیده است، در بحث 
برجام این شکاف بیشتر شد و عملا توافق هسته ای در مجلس، صحنه زورآزمایی اصولگرایان 

سنتی با جدید داشت.
لیدر سنتی ها در مجلس که کرسی ریاست مجلس نهم را نیز در اختیار دارد، در هنگام 
ارایه گزارش برجام به صحن علنی دیگر مانند دفعات قبل)انتخابات اعضای کمیسیون و 
نگارش گزارش برجام(ریسک نکرد و خود عملا زمام امور را به دست گرفت و با هماهنگی 
با سایر اعضا مانند باهنر، جلالی و نعمتی کنترل فضای مجلس را به دست گرفت و حتی 

فریادها و مانورها مانع از این نشد که وی لحظه ای در تصمیم اش مردد شود.
بهروز نعمتی، عضو هیات رییسه فراکسیون رهروان ولایت نیز درخصوص رویکرد های 
این فراکسیون در برخورد با برجام گفت: ما خیلی تلاش کردیم که با فراکسیون اصولگرایان 
به توافق برسیم و حتی با وجود خلف وعده آنها در جریان انتخاب اعضای کمیسیون باز 
هم در حسن نیت آقای لاریجانی در موضوع گزارش باز هم این گروه قول و قراری که باهم 
داشتیم فراموش کردن سرانجام آقای لاریجانی در جلسه فراکسیون از نمایندگان خواست 
که به این موضوع نگاه ملی داشته باشند و مصالح کشور را در نظر بگیرند اما در عمل دیدید 
که چه کسانی باز هم به دنبال منافع خود بودند. نماینده مردم اسدآباد افزود: کسانی که 
امروز گلوی خود را پاره می کنند و برجام را عهدنامه ترکمنچای می خواندند شش سال 

پیش کجا بودند و چرا آن زمان از دولت وقت گزارش کار نمی خواستند.
اصولگرایان جدید

این گروه که با روی کار آمدن احمدی نژاد متولد شدند، این روزها با حمایت رهبر 
معنوی خود آیت الله مصباح یزدی، بازی سیاسی جدیدی را شروع کرده اند و سعی دارند با 
قدرت نمایی در عرصه های مختلف دیگر اصولگرایان را تحت تاثیر خود قرار دهند تا جایی 
که در برخی از محافل شنیده شده که جمعیت موتلفه اسلامی از قدیمی ترین احزاب نیز به 
گروه پایداری و ایثارگران پیوسته است. این گروه در بحث برجام که مساوی بود با زیر سوال 
بردن هشت سال مدیریت آنها بر قوه مجریه، سعی کرد با تمام ابزارهایی که در دست دارد 
جلوی تصویب آن را بگیرد یا در صورت تصویب آن را طوری مخدوش جلوه دهد که این 
دولت تن به یک قرارداد ذلت بار داده است تا به این صورت رفتار سیاسی خود را در هشت 

سال گذشته به نوعی توجیه کند.
ابراهیم کارخانه از اعضای جبهه پایداری درخصوص مدیریت لاریجانی در بحث برجام 
گفت: مجلس در نحوه تصویب برجام نتوانست امتحان خود را خوب پس بدهد و رفوزه شد.

نماینده مردم همدان تصریح کرد: مردم به ما خواهند خندید و آیندگان نیز در مورد ما 
قضاوت خوبی نخواهند کرد زیرا ما گزارش کمیسیون برجام را تصویب نکردیم. فردا مردم 
از ما می پرسند اگر قرار بود در 15 دقیقه برجام تصویب شود پس برای چی کمیسیون 

تشکیل دادید.
وی افزود: مجلس باید گزارش این کمیسیون را تصویب می کرد این کمیسیون ساعت ها 
کار تخصصی کرده بود و از اساتید دانشگاه و کارشناسان سیاسی استفاده کرده بود.برجام 
تصویب شد و ظرف روزهای آینده فاز اجرایی آن آغاز خواهد شد اما عملکرد گروه هایی که 
از ابتدا موافق لغو تحریم ها بودند یا گروه هایی که تا نیمه کار بنا بر مصلحت به جمع موافقان 
اضافه شدند یا گروه هایی که تا آخر مخالف روند برجام بودند، می تواند تاثیر زیادی بر آرای 

کسانی که در انتخابات مجلس می خواهند رای دهند، داشته باشد.

برخی فقط و فقط به سیاست بازی فکر می كنند
گفته می شود: وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سومین شب از اجرای »اپرای عاشورا« 
با انتقاد از حاشیه های پیش آمده، این اپرا را یکی از آثار قابل اعتنا درباره واقعه جانگداز 
عاشورا توصیف کرد. جنتی با تاکید بر اینکه کسانی که این کار را ببیند حتما تحت تاثیر 
فضای معنوی آن قرار می گیرند، بیان کرد: جای تاسف است که یکسری از عناصری که 
فقط  و فقط  به سیاست بازی فکر می کنند بیایند و چنین کاری را خدشه دار کنند و 
زحمات کسانی را که برای این کار زحمت کشیدند  و در طول سالیان دراز این  فضا را به 

نتیجه رساندند، زیر سوال ببرند.

ماجرای ممنوع الکاری 24 خواننده مشهور به كجا رسید؟
گفته می شود: چندی پیش بنیامین بهادری با عصبانیت به انتشار بی اجازه آثارش در 
وب سایت موسیقی »رادیو جوان« اعتراض کرد و از آنها خواست تا هرچه زودتر آلبوم هایش 
را از این سایت حذف کنند. آن زمان که این اعتراض رسانه ای شد، کسی نمی دانست که این 
اعتراض بنیامین بهادری ناشی از نگرانی بابت ممنوع الکاری اش در ایران باشد. حالا خبری 
رسانه ای شده که از ممنوع الکاری بیش از 24 چهره موسیقی ایران در کشور اطلاع می دهد. 
همکاری با سایت »رادیو جوان«، پخش کلیپ در شبکه های ماهواره ای، برخی تخلفات در 
کنسرت های خارج از کشور و... از جمله دلایل ممنوع الکاری این خواننده ها عنوان شده است. 
سایتی که برای بار نخست این شایعه را بر خروجی خود قرار داده، مدعی شده ممنوع الکاری 
این خواننده ها به صورت مکتوب به آنها ابلاغ شده است. در این فهرست نام چهره هایی چون 
همایون شجریان، محسن چاوشی، رضا چاوشی، محسن یگانه، سیروان و زانیار خسروی، 
سعید مدرس، مهدی مدرس، شهرام شکوهی، علی لهراسبی، گروه چارتار  و حافظ ناظری 
به چشم می خورد. لغو شدن برخی کنسرت های تهران و شهرستان این خواننده ها در 
هفته های گذشته را به دلیل همین مساله می دانند. گفته می شود از مدت ها قبل از طریق 

پیامک از این خواننده ها خواسته شده بود آثار خود را از سایت رادیو جوان حذف کنند.

30 میلیون نفر در حال »كلش بازی« هستند
گفته می شود: نزدیک به 30 میلیون نفر از جمعیت کره ی زمین، در حال بازی کردن 
Clash of Clans هستند. Clash of Clans توسط تنها 15 نفر ساخته شده است.این بازی 
 ،)IAP(  به صورت رایگان عرضه شده ولی کاربران می توانند از طریق پرداخت درون برنامه
اقلام مختلفی را برای قبیله ی خود، خریداری کنند. میزان درآمد »سوپرسل« )شرکت 

سازنده ی Clash of Clans( به صورت روزانه، 5 میلیون دلار است!

ابطال یک ضمانت نامه بابک زنجانی به نفع شهرداری تهران
گفته می شود: بابک زنجانی در 3 سال گذشته برای پرداخت نکردن بدهی کلان 
خود به شرکت ملی نفت، بارها از ترفند وقت کشی استفاده کرده است.به گزارش ایلنا، 
پس از آن که مشخص شد ادعای بابک زنجانی مبنی واریز 4 میلیارد یورو از وجوه 
حاصل از فروش نفت به حساب بانک مسکن، واهی است، در ادامه پیگیری ها برای 
وصول مطالبات، بابک زنجانی یک فقره ضمانت نامه بانکی، عهده موسسه مالی و اعتباری 
توسعه به مبلغ 80 هزار میلیارد ریال به نفع شهرداری تهران ارائه کرد و اظهار داشت که 
شهرداری متعهد شده در قبال این ضمانت نامه، بدهی به شرکت ملی نفت را تضمین 
کند.از وی خواسته شد، ضمانت نامه به نام شرکت ملی نفت ایران صادر شود. همچنین 
تاکید شد ضمانت نامه بانکی موسسه مالی و اعتباری توسعه، باید مورد تایید بانک مرکزی 
قرار بگیرد.در پیگیری برای تایید ضمانت نامه مشخص شد، بانک مرکزی این ضمانت نامه 
را تایید نمی کند و ضمانت نامه صادر شده به نام شهرداری تهران نیز باطل شد و ارائه 
این ضمانت نامه نیز بخشی از وقت کشی های بابک زنجانی برای واریز نکردن پول نفت  

فروخته شده توسط وی است.

درصد عجیب مشاركت در انتخابات مصر
گفته می شود: نتخابات پارلمانی مصر در حالی روز گذشته آغاز شد که تنها 3% از 
مردم این کشور در انتخابات مشارکت کردند. »در روز اول رأی گیری صندوق ها خالی بود. 
میزان مشارکتی که به صورت رسمی اعلام شد، سه درصد بوده که مشارکت بسیار پایینی 
است. رسما اعلام شده که بیشتر رأی دهندگان را افراد بالای 60 سال تشکیل می دادند. از 
جوانان اثری نبود. هم من و هم دیگر همکاران مشارکت جوانان را ندیدیم. برای آنکه درصد 

مشارکت بالا برود، نصف روز دوشنبه را تعطیل اعلام کردند.«

نامحرمانه

نکته

از هجمه به رئیس مجلس تا كاپیتالاسیون خواندن برجام 

دلواپسان پس از تصویب برجام چه می کنند؟

برجام در مسیر انجام

دی ماه »حساس« هسته ای برای ایران و 5+1 

جهانگیری: اهمیت این پرونده در روشن شدن ابعاد پنهان آن است

پشت پرده بابک زنجانی
اقتصادی عصر  با مفاسد   جلسه ی ستاد هماهنگی مبارزه 

)دوشنبه( به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.
 اسحاق جهانگیری در جلسه  ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی با اشاره به گزارش ارائه شده از سوی دادستان عمومی و 
انقلاب تهران در خصوص آخرین وضعیت رسیدگی به پروندهٔ بابک 
زنجانی، از قوهٔ قضاییه به خاطر پیگیری های مجدانه برای رسیدگی 
به این پروندهٔ حساس قدردانی کرد و گفت: آنچه در این پرونده 
اهمیت دارد، استرداد پول بیت المال و روشن شدن ابعاد پنهان و 

اتفاقات پشت پرده درجریان این تخلف بزرگ است.
جهانگیری تاکید کرد: رسیدگی دقیق و بدون اغماض به پروندهٔ 
بابک زنجانی یک امتحان بزرگ برای نظام جمهوری اسلامی ایران 
است و ملت از حق خود نمی گذرد و افکار عمومی به طور مرتب 
جریان علنی دادگاه را رصد می کند. بنابراین آبروی نظام اسلامی در 
گرو برخورد قاطع با چنین فسادهایی است ضمن آنکه حجم این 
فساد به قدری بزرگ است که غیر قابل اغماض و چشم پوشی است.

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مبارزه با فساد اقدامی 
سخت و پر هزینه است، تصریح کرد: ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی 
خود را برای انجام این امر دشوار آماده کرده و حاضر به پرداخت 

هزینه های آن نیز هست.
وی افزود: مقام معظم رهبری با صدور فرمان 10 ماده ای مبارزه 
با فساد، پرچم مبارزه با فساد را برافراشته اند که در حقیقت رهبر 
معظم انقلاب پرچمدار مبارزه با فساد هستند و ما باید تلاش کنیم 
که حداقل نتیجهٔ اقدامات ستاد، جلوگیری از تکرار تخلفات و 
فسادهای بزرگ در کشور باشد و باید به گونه ای با فساد مبارزه شود 
که از این پس کسی جرأت تخلف و مبادرت به فساد پیدا نکند. باید 
هزینهٔ اقدام به فساد به قدری سنگین باشد که برای تکرار و مبادرت 

به اقدامات خلاف قانون بازدارندگی ایجاد کند.
جهانگیری با انتقاد از سیاسی شدن موضوع مبارزه با فساد، 
خاطرنشان کرد: اینکه برخی تخلفات به جناح های مختلف نسبت 
داده شود، اقدام درستی نیست و در این دولت نیز هیچ خط قرمزی 
برای مبارزه با فساد وجود ندارد و هرکس در هر سمتی که باشد، 
اگر تخلفی از او سر بزند باید مورد بازخواست قرار گرفته و با وی 

برخورد جدی شود.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به اجرای توافق 
هسته ای و لغو تحریم ها گفت: در دورهٔ جدید و در فضای پساتحریم 
همکاری های  برای  خارجی  شرکت های  و  کشور ها  از  بسیاری 
اقتصادی و عقد قراردادهای بزرگ با ایران ابراز تمایل کرده اند و در 
این میان ممکن است برخی از افراد تلاش کنند از طریق دلالی 
و واسطه گری به منابع مالی دست یابند که باید در این زمینه 
هشدارهای لازم داده شود و این افراد بدانند که با آن ها به طور 

جدی برخورد خواهد شد.
نیز که  از شرکت های خارجی  برخی  داد:  ادامه  جهانگیری 
تصور می کنند با پرداخت مبالغی به دلالان و واسطه ها می توانند 
قراردادهایی را منعقد سازند، باید بدانند که در فهرست سیاه قرار 

گرفته و از ادامهٔ همکاری با ایران محروم خواهند شد.
وی افزود: پس از لغو تحریم ها حجم بالایی از قرارداد ها در 
زمینه های اقتصادی و تجاری با کشورهای خارجی منعقد خواهد 
شد و آنچه بیش از همه برای نظام و دولت اهمیت دارد آن است که 

این قرارداد ها باید در کمال سلامت و شفافیت انجام شود.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به گزارش ارائه 
شده از سوی دبیرخانهٔ ستاد در خصوص تخلفات صورت گرفته 
در ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور، بر لزوم استیفای 
حقوق مردم تاکید کرد و خواستار تشکیل کمیته ای برای رسیدگی 
به این موضوع شد و گفت: در این کمیته اصل باید بر این باشد که 
حقوق افرادی که در جریان این تخلفات متضرر شده اند، به طور 

کامل استیفا گردد.

معاون اجرایی رییس جمهور هم در ادامه این جلسه، گزارشی از 
تخلفات مسئولان وقت ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور 
ارائه کرد و راهکارهای استیفای حقوق مردمی که در این تخلفات 
متضرر شده اند مورد بحث و بررسی قرار گرفت و تصمیماتی نیز در 

این زمینه اتخاذ شد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای معاون اول قوهٔ قضاییه 
نیز با تاکید بر لزوم آسیب شناسی پرونده های بزرگ تخلف اقتصادی 
در کشور گفت: پیشگیری از تخلفات و جرائمی که به صورت 
سازمان یافته انجام شده است، نیازمند همکاری دولت و دستگاه های 
اطلاعاتی کشور است و قوه قضاییه به تنهایی نمی تواند این گونه 

پرونده های با ابعاد پیچیده را کشف و به آن ها رسیدگی کند.
ارائه  با  دادستان عمومی و انقلاب تهران نیز در این جلسه 
گزارشی از روند رسیدگی قضایی به پروندهٔ بابک زنجانی گفت: قوه 
قضائیه در رسیدگی به این فساد کلان قاطعیت داشته و برگزاری 
علنی جلسات دادگاه بیانگر شفافیت و قاطعیت قوه قضائیه در 

رسیدگی به جرائم و فسادهای اقتصادی است.
جعفری دولت آبادی همچنین با تاکید بر لزوم دقت نظر در 
شرایط پساتحریم و ممانعت از سوء استفادهٔ دلالان و واسطه گران از 
شرایط بعد از تحریم، خواستار توجه همهٔ دستگاه های مربوطه برای 
جلوگیری از زد و بند ها جهت عقد قرارداد با شرکت های خارجی 
شد. وی گزارشی نیز از نحوهٔ رسیدگی به تخلفات بیمه توسعه ارائه 
کرد و بر لزوم پیشگیری از تخلفات و جدیت در برخورد با متخلفین 

تاکید کرد.
در این جلسه که نایب رییس مجلس شورای اسلامی، وزرای 
امور اقتصادی و دارایی، دادگستری، کشور، رییس کل بانک مرکزی، 
فرماندهٔ نیروی انتظامی، رییس سازمان بازرسی کل کشور، و برخی 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز حضور داشتند، نمایندهٔ 
بانک مرکزی گزارشی از اجرای مصوبهٔ جلسهٔ پیشین ستاد در 
ساماندهی برخی از موسسات اعتباری غیرمجاز و متخلف ارائه کرد و 
آخرین وضعیت رسیدگی و ساماندهی این گونه موسسات را تشریح 
کرد که ستاد بر لزوم ادامهٔ رسیدگی و برخورد های قانونی با این 

دست از موسسات غیرمجاز و غیرقانونی تاکید کرد.
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بدانید كه خداوند زرق و برق زودگذر 
دنیا را براى هیچ یك از دوستانش نخواسته است و 
آنان را به دنیا و به زیور گذراى آن و زیبایى ظاهرى 

آن، ترغیب نكرده است.
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